
رئیس جمهور :
دولت سیزدهم خود را قادر به حل 

مسائل کشور می داند
نشســت  در  جمهــور  رئیــس 
مشترک هیات دولت و استانداران 
نکات مهمــی را دربــاره ضرورت 
تلاش برای تحقق تحــول مدنظر 
به کارگیــری  انقــلاب،  رهبــر 
جــذب  در  ابتــکاری  روش هــای 
ســرمایه و افزایش بهره وری، ارائه 
موضــوع  در  اقدامــات  گــزارش 
مولدسازی، تجدیدنظر و اصلاح ...

رئیس قوه قضائیه:
آزادی های مشروع در کانون توجه 

قوه قضائیه قرار گیرد
رئیــس قــوه قضائیــه با اشــاره 
بــه مقولــه »تأمیــن آزادی هــای 
جملــه  از  کــه  مشــروع« 
مسئولیت های ذاتی و قانونی قوه 
قضائیه و مورد تاکید رهبر معظم 
انقلاب اســت، گفــت: در مقوله 
تأمین آزادی های مشروع هم به 
لحاظ نظری و هم به لحاظ عملی 

نیاز به کار و تدقیق بیشتر...  
روزنامه
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رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: پرورش ماهیان زینتی در قم ظرفیت خوبی 
برای اشتغالزایی دارد و در همین رابطه شرایط تولید سالانه هفت میلیون قطعه ماهی زینتی 
را در این استان فراهم خواهیم کرد.  محمد رضا حاجی رضا در گفت وگویی بیان داشت: برای 
موفقیت در اجرای این برنامه و تحقق اهداف آن، بسترهای لازم برای صادرات ماهیان زینتی 
تولید شده در استان به بازارهای هدف را ایجاد و با افزایش فرصت های کسب درآمد در حوزه 
پرورش ماهیان زینتی، شرایط خوبی را برای سرمایه گذاران در این بخش به وجود خواهیم 

آورد. وی با اشاره به این که بخش کشاورزی با توجه به نقش اساسی که در زمینه ارتقا ...

مدیر سازمان حج و زیارت استان قم از بازگشت نخستین کاروان حاجیان قمی از سرزمین 
وحی به ایران در ۱۶ تیرماه جاری خبر داد. سید حسین موسوی رابطی اظهار داشت: زائرانی 
که باز می گردند مدینه قبل بوده و پرواز آن ها از فرودگاه جده به فرودگاه امام خمینی)ره( در 
تهران انجام می شود. وی تعداد اعضای نخستین کاروان بازگشتی قم به ایران را ۳۷۰ نفر ذکر 
کرد و افزود: آخرین پرواز زائران ایرانی که آنان نیز مدینه قبل بودند روز ۲۹ تیر ماه از جده به 
تهران انجام می شود که شامل ۱۸۵ نفر است. مدیر حج و زیارت استان قم گفت: نخستین گروه 

از حجاج این استان بامداد شنبه ششم خردادماه از طریق فرودگاه امام خمینی)ره( عازم ...

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:
قم ،ظرفیت تولید سالانه هفت میلیون قطعه ماهی زینتی را دارد 

مدیر حج و زیارت استان قم:
نخستین کاروان حاجیان قمی ۱۶ تیر به ایران باز می گردد
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معاون شهردار قم مطرح کرد:

مدیریت پسماند قم الگوی 
زیست محیطی کلان شهرها
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رئیس شورای حفاظت آزمون سراسری :

ادعای فروش سؤالات آزمون سراسری کلاهبرداری و کذب است
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رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم خبرداد:

پیش بینی2 هزارعنوان برنامه
برای عید غدیرخم

 ۵۰ نقطه  شهرقم درشب عید غدیر نورافشانی می شود

چرا هنوز برخی متقاضیان به پیمانکار متصل نشده اند؛ 

گلایه متقاضیان مسکن ملی از بلاتکلیفی در پروژه 560 هکتاری

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم گفت: 
به ویژه عید غدیر خم ۲ هزار  امامت و ولایت  ایام دهه  برای 
عنوان برنامه، مراسم و پاسداشت درقم دیده شده، که طی این 

روزهای فرخنده و مبارک در حال برگزاری است. حجت الاسلام 
محمدحسن ذاکری در نشست خبری بزرگداشت عید سعید 

غدیر استان قم با موضوع تبیین و تشریح برنامه های دهه ...

سرلشکر موسوی: 
نیروی زمینی ارتش به فناوری های 

روز مجهز است
فرمانــده کل ارتــش جمهــوری 
امــروز  گفــت:  ایــران  اســلامی 
شــاهد نیروی زمینی جدید، پویا 
و پوســت اندازی شده و مجهز به 
فناوری روز با فرماندهان باتجربه 
و بادانش برای انجام مأموریت های 
محوله هســتیم.  امیر سرلشکر 
ســید عبدالرحیــم موســوی در 

همایش سراسری فرماندهان ... 2 22

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی 
بطور فوق العاده

شركت صندوق غیردولتی پژوهش و 
فناوری كریمه استان قم )سهامی خاص(

بشماره ثبت ۱۳۳۱۲ و به شناسه ملی 
۱4۰۰4۷۳۸۱۶۵

صندوق  شرکت  محترم  سهامداران  کلیه  از  بدینوسیله 
)سهامی  قم  استان  کریمه  فناوری  و  پژوهش  غیردولتی 
در  که  گردد  می  دعوت  آنها  قانونی  نمایندگان  یا  خاص( 
جلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده  این شرکت 
که در روز یکشنبه مورخ ۱4۰۲/۰4/۲۵ ساعت ۱4:۰۰ 
در محل شرکت صندوق غیردولتی پژوهش و فناوری کریمه 
استان قم به آدرس: قم، پردیسان، بلوار شهید مولوی، پارک 

علم و فناوری استان قم برگزار میگردد، حضور بهم رسانند.
دستور جلسه :

در  که  مواردی  سایر  و  مدیره  هئیت  اعضای  انتخاب 
صلاحیت مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده  باشد.

هیأت مدیره شرکت صندوق غیردولتی پژوهش و 
فناوری کریمه استان قم

آیت الله اعرافی در دیدار فرمانده انتظامی استان قم :

 قم، بین المللی  ترین شهر جهان اسلام است
خدمت به قم، خدمت به ایران و جهان است

سالروز ولادت باسعادت امام هادی )ع( را تبریک می گوییم

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم گفت: 
جریان  پسماند  مدیریت  حوزه  در  قم  شهر  در  که  فرآیندی 
دارد که می تواند به عنوان الگوی زیست محیطی برای تمام 

شهر کشور باشد . مهدی اصفهانیان مقدم در جلسه شورای 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم که در سالن شهید 

مولوی شهرداری برگزار شد، وظیفه شهرداری را مدیریت ...
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وضعیت خشکسالی
 در ایران 

سهم  کشور  مناطق  اکثر  گذشته  سال  یک  طی  اینکه 
بارشی خود را دریافت نکرده اند و آثار کم بارشی ها و کمبودها 

در طبیعت باقی می ماند،بارش هایی که کشور دریافت می کرد، وارد طبیعت می شد، چرخه 
آب تجدیدپذیر را ایجاد می کرد و موجب تقویب آب های زیر زمینی می شد اما در سه سال 

اخیر بر اثر خشکسالی هیچکدام از این جریانات رخ نداد.
بارش هایی که کشور طی یکسال گذشته دریافت کرده است در مقایسه با میانگین ۳۰ 
سال گذشته نشان دهنده این است که برخی استان ها همچون بخش های مرکزی تا شمال 
فارس، بوشهر، استان یزد، مرکز تا غرب استان اصفهان، چهارمحال و بختیاری، خوزستان، 
ایلام، کرمانشاه، کردستان، جنوب آذربایجان غربی و لرستان تا حدود زیادی بارش های 

میانگین بلندمدت را دریافت کرده اند.
در برخی استان ها همچون کهگیلویه و بویر احمد و بوشهر طی یک سال و سه سال گذشته 
حتی بارش هایی بیش از میانگین سالانه ثبت شده است. جنوب سیستان و بلوچستان و 
شرق هرمزگان نیز وضعیت مطلوبی دارند و دلیل آن نیز محاسبه یکساله و همراه با بارش های 
سیل آسای تیر و مرداد است که در آن محدوده رخ داد اما در سال آبی جاری بارندگی ها 
حتی در این مناطق نیز در حد مطلوب نبوده است و استان های کرمان، هرمزگان، جنوب 
فارس، سیستان و بلوچستان و جنوب تا جنوب شرق کشور دچار خشکسالی متوسط تا 

شدید هستند. 
تنها در حوزه غرب و جنوب غرب کشور، بارش های مناسبی ثبت شده است و در سایر 
مناطق و استان ها میزان بارش ها به شدت نامطلوب است. تنها مساحتی حدود یک ششم 
کشور شرایط مساعدی از نظر بارش دارند اما غالب نقاط کشور وضعیت مناسبی ندارند. طی 
بازه زمانی ۳ تا ۹ ماه گذشته نیزاستان سمنان، خراسان جنوبی، خراسان شمالی، خراسان 
رضوی، سواحل دریای خزر، قسمت اعظم آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، اردبیل و 
همینطور استان های قزوین، همدان، قم، مرکزی، بخش اعظم اصفهان، نقاط بسیاری از 
یزد، کرمان، هرمزگان، نیمه جنوبی فارس و سیستان و بلوچستان و ضعیت خشکسالی 

متوسط تا بسیار شدید و در بسیاری از مناطق، خشکسالی استثنایی را تجربه می کنند.
این  نشده  دریافت  بارش لازم  بلندمدت  نرمال  به  نسبت  زمانی ۱۰ ساله  بازه  در یک 
درحالیست که دما نیز بالاتر از حد نرمال و یا کمتر از حد نرمال بود. طی سال ۹۸ تا ۹۹ 
بارندگی های کشور در حد نرمال و یا حتی فراتر از نرمال بود ولی این بارندگی ها مقطعی 

بودند چراکه در غالب این بازه زمانی ۱۰ ساله، کشور شرایط خشکسالی داشته است.
طی سه ماه گذشته در حوزه زاگرس، مناطق شرقی زاگرس، شمال شرق کشور همچنین 
جنوب، شرق و دامنه های البرز خشکسالی متوسط، شدید تا بسیار شدید را تجربه کرده اند.

طی شش ماه گذشته نیز نیمه شرقی کشور، جنوب، شمال شرق و مناطق مرکزی تا 
سواحل گیلان، مناطق شمالی آذربایجان غربی و آذربایجان شرقی خشکسالی شدید تا 

بسیار شدید تجربه کرده اند. 
اگر در یک دوره ۹ ماهه نیز میزان خشکسالی را بررسی کنیم همین وضعیت را می بینیم و 
به جز استان هایی که در دامنه های زاگرس واقع شدند همچون غرب اصفهان، چهارمحال و 
بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد، خوزستان، کرمانشاه، لرستان، کردستان و جنوب آذربایجان 
غربی و بوشهر که بارش را تا حدی نرمال و بیش از نرمال دریافت کردند، بخش های جنوبی، 
نیمه شرقی و  تمام استان های واقع شده در دامنه های شمالی و جنوبی البرز همچون 
خراسان رضوی، شمال آذربایجان غربی، مرکز تا شمال آذربایجان غربی،  اردبیل و آذربایجان 

شرقی همه دچارخشکسالی متوسط، شدید تا بسیار شدید بوده اند.
بارش در ۲۴ ماه اخیر در مقایسه با بارش های ۲۴ ماهه در ۳۰ سال گذشته، نشانگر این 
است که هیچ یک از استان ها و مناطق کشور، بارش های لازم را دریافت نکرده اند و تنها 
مناطق محدودی از کشور همچون چهارمحال بختیاری، کهگیلویه و بویر احمد، بوشهر و 

غرب اصفهان شرایط نسبتا مطلوبی داشته اند.
در بررسی یک دوره سه ساله و ۳۶ ماهه متوجه خشکسالی گسترده  متوجه می شویم و همه 
نقاط کشور خشکسالی را تجربه کردند و در مقایسه این بازه زمانی سه ساله با میانگین ۳۰ 
ساله متوجه می شویم که خشکسالی متوسط و در غالب نقاط خشکسالی شدید تا بسیار 

شدید بر اکثر مناطق کشور حاکم است.
معمولا هرگاه بارندگی ها در منطقه ای کم می شود، دما نیز افزایش می یابد و در نتیجه 
رطوبت خاک کاهش می یابد، در صورت طولانی شدن بازه زمانی کم بارشی ها تاثیرات آن 
را در آب های زیرزمینی و حتی آب های سطحی می بینیم. در این شرایط بیابان زایی رخ 
می دهد و درختان کهنسال خشک می شوند. سفره های زیرزمینی به شدت افت می کنند 
و ریشه درختان دیگر به آب دسترسی پیدا نمی کند این درحالیست که ایران به طور کلی 
یک کشور گرم و خشک محسوب می شود و تنها مناطق محدودی از آن در شرایط معتدل 

و نرمال قرار دارد.
از نظر کلی هوای کشور گرم تر شده است و این گرمایش در تمام دنیا همچنان ادامه دارد و 

حتی تمام جهان را نیز نگران کرده است.
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی 

احد وظیفه*
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سرلشکر باقری:

 نیروی زمینی ارتش، سرنوشت نبردهای 
امروزی را رقم می زند

رئیس ستادکل نیروهای مسلح گفت: نیروی زمینی ارتش، سرنوشت نبردهای امروزی را 
رقم می زند و تاثیرگذاری قابل توجهی در حفظ تمامیت ارضی کشور دارد.

سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری در حاشیه برگزاری همایش سراسری فرماندهان 
یگان های عمده نیروی زمینی ارتش ضمن تبریک به مناسبت فرا رسیدن عید سعید غدیر 
خم گفت: نیروی زمینی ارتش، سرنوشت نبردهای امروزی را رقم می زند و تاثیرگذاری 

قابل توجهی در حفظ تمامیت ارضی کشور دارد.
وی با اشاره به این که در طی سالیان اخیر، تحولات چشمگیری را در نیروی زمینی ارتش 
شاهد بوده ایم، افزود: این نیرو توانسته است با حداقل هزینه، صرفه جویی و استفاده بهینه 
از منابع خود، در مسیر تحول و روزآمدسازی قرار بگیرد. رئیس ستادکل نیروهای مسلح 
با اشاره به نمایشگاه توانمندی ها و دستاوردهای دفاعی و نظامی نیروی زمینی ارتش 
تصریح کرد: این نمایشگاه، نشان دهنده تفاوت های اساسی نیروی زمینی حال حاضر 
با نیروی زمینی گذشته است که خود را برای نبردهای محتمل آینده آماده کرده است. 
البته اوج بازدارندگی در کشور، موجب شده تا دشمنان نتوانند تهدیدات نظامی را علیه 
کشور انجام دهند. سرلشکر باقری خاطرنشان کرد: نیروی زمینی ارتش، در ابعاد مختلف 
فناوری های روزآمد از جمله حوزه های پهپادی، تجهیزات هوشمند و سلاح های کاربردی 
با وجود نیروی انسانی مومن، متعهد و انقلابی، آموزش دیده و پای کار، اعتمادسازی 
مناسبی را برای ملت ایران فراهم می کند. سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری رئیس 
ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران پیش از حضور در همایش سراسری 
فرماندهان یگان های عمده نیروی زمینی ارتش، از نمایشگاه توانمندی ها و دستاوردهای 
دفاعی و نظامی این نیرو بازدید کرد و در جریان آخرین دستاورد های نزاجا در حوزه های 
سلاح های کاربردی، انواع تانک، انواع شبیه سازها، انواع سامانه های جنگالی، نفربر، 

تجهیزات مخابراتی، خودروهای سنگین و نیمه سنگین قرار گرفته است.
 

کوثری نماینده مردم تهران:

زیرساخت های برگزاری انتخابات
 تناسبی باید فراهم شود

نماینده مردم تهران در مجلس گفت: انتخابات تناسبی در کشور ما به راحتی عملی 
نمی شود، چرا که احزاب مشخص، منسجم و قوی نداریم و پیش از هر چیز باید زیرساخت 

این کار فراهم شود.
اسماعیل کوثری درباره برگزاری انتخابات تناسبی در تهران، اظهار داشت: بنده معتقدم 
این موضوع در کشور ما به راحتی عملی نمی شود، چرا که ما احزاب مشخص، منسجم 
و قوی نداریم. وی با اشاره به اینکه زیرساخت های برگزاری انتخابات تهران به صورت 
تناسبی فراهم نیست، بیان کرد: چون احزاب در کشور ما خیلی فعال نیستند، بعید است 

بتوان انتخابات تهران را به صورت تناسبی به خوبی اجرا کرد.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: ما یک مرتبه و در زمان 
نزدیک به انتخابات می بینیم تعداد زیادی لیست انتخاباتی بیرون می آید که نام برخی از 
افراد در این لیست ها به صورت مشترک آمده است. علاوه بر این برخی از احزاب ما پایه 
و اساس محکمی ندارند و با وجود این لیست انتخاباتی ارائه می دهند که با این شرایط 
اجرای انتخابات تناسبی کار راحتی نیست. کوثری تاکید کرد: زمانی که پیشنهادی را در 
مجلس درباره قانون انتخابات ارائه می دهیم، باید با فرایند انتخابات در کشورمان سازگار 
باشد. افرادی که به تناسبی شدن برگزاری انتخابات تهران رأی مثبت دادند، باید توضیح 
دهند که بر چه اساسی چنین تصمیمی را اتخاذ کردند. وی گفت: اعتقاد بنده آن است 
که ما قبل از ارائه یک پیشنهاد و پیش از آنکه به تصویب برسد، باید ببینیم زیرساخت های 
آن در کشور فراهم است یا خیر. از سوی دیگر باید مردم هم از این موضوع اطمینان حاصل 

کنند که روش خوبی است و سپس باید در این عرصه قانون گذاری شود.
 

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس: 

عملکرد دستگاه های مختلف
 باید شفاف سازی شود

یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی گفت: همان طوری 
که مردم بحث شفاف سازی آرا را مطالبه می کنند، باید بحث شفاف سازی عملکردها 
در حوزه های مختلف نیز دنبال شود و از سوی دیگر باید مشخص شود اعتباری که برای 

احداث یک پروژه در نظر گرفته می شود، چگونه هزینه می گردد. 
از  یکی  کرد:  بیان  گذشته،  دوسال  طول  در  دولت  عملکرد  درباره  پور  حاجی  رضا 
مشکلاتی که ما در تمام بخش ها با آن مواجه هستیم، نبود نظارت است البته این مسئله 
نیز به خود ما نمایندگان و دولت باز می گردد. ما پول را در اختیار یک نهاد یا یک سازمان 

قرار می دهیم اما در عمل این مسیرها عوض می شود.
وی در ادامه اظهار کرد: در خیلی از جاها به جای اینکه پول را در دست پیمانکاران 
دولتی قرار دهیم، باید به دست خود مردم قرار دهیم. با نصف همان اعتباری که به نهاد 
یا سازمان داده می شود، می توان پروژه را به سرانجام رسانید. هر ساله برای تکمیل یک 
پل اعتبار در نظر گرفته می شود اما در نهایت می بینیم که پروژه نیز به سرانجام نمی 
رسد. بنده پلی را سراغ دارم که ساخت آن ۱۰ الی ۱۵ سال است که آغاز شده است اما با 
پیگیری هایی که بنده در طول این دو سال داشتم تازه اکنون عرشه های آن را گذشته اند.
نماینده مردم آمل در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: باید فعالیت دستگاه های 
نظارتی و بحث شفاف سازی عملکرد دستگاه ها را با جدیت دنبال کنیم. همان طوری 
که مردم بحث شفاف سازی آرا را مطالبه می کنند، باید بحث شفاف سازی عملکردها در 
حوزه های مختلف را نیز دنبال کرد. حاجی پور تاکید کرد: از آنجا که دستگاه های مختلف 
نظارتی عملا کار نظارتی را پیش نمی برند، بودجه ای که برای هر بخش تخصیص داده می 
شود، به سرانجام مطلوب نمی رسد. باید مشخص شود اعتباری که به عنوان مثال برای 

احداث یک پل در نظر گرفته می شود، چگونه هزینه می گردد.

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی خبر داد

مخالفت کمیسیون اجتماعی با تغییر سن 
بازنشستگی در لایحه برنامه هفتم

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی گفت که این کمیسیون در جریان 
بررسی لایحه برنامه هفتم با بندهایی از این لایحه که در آن سقفی برای سن بازنشستگی 
تعیین شده بود، مخالفت کرد. ولی اسماعیلی اظهار کرد: در بند »خ« ماده ۲۹ لایحه 
برنامه هفتم توسعه، سن بازنشستگی برای زنان ۵۳ و برای مردان ۵۶ تعیین شده بود که 
کمیسیون این اعداد را حذف کرد؛ این بدان معنا بود که اگر خانمی ۳۰ سال سابقه کار 
داشت اما به سن ۵۳ سال نرسیده بود نمی توانست بازنشسته شود. وی توضیح داد: ما 
این موضوع را حذف کردیم تا فردی با سابقه ۳۰ سال کار علی رغم داشتن سن پایین 
بتواند بازنشسته شود. مثلا اگر خانمی با ۳۰ سال سابقه به ۵۰ سال رسیده باشد هم 
امکان بازنشستگی داشته باشد. این موضوع شامل آقایان هم می شود.  رئیس کمیسیون 
اجتماعی گفت: بر این اساس هر کارمندی در هر سنی در صورت داشتن سابقه ۳۰ سال 
فعالیت می تواند بازنشسته شود؛ اساسا تعیین سقف برای بازنشستگی درست نیست و 
به نفع کارمندان هم نخواهد بود. اسماعیلی همچنین گفت: در بند »ذ« ماده ۲۹ لایحه 
برنامه هفتم نیز حداقل سن برای بازنشستگی مشاغل سخت و زیان آور برای زنان ۴۵ 
سال و برای مردان ۵۰ سال تعیین شده بود که این بند حذف شد. چون در این شرایط 
اگر فردی دارای مشاغل سخت و زیان آور ۲۰ سال فعالیت می کرد اما به این سقف سنی 

تعیین شده نمی رسید نمی توانست بازنشسته شود.
 

دادستانی کل کشور:

پیگیری حقوق عامه باید با رویکرد مطالبه 
گرانه دادستان ها باشد 

معاون دادستان کل کشور: پیگیری حقوق عامه باید با رویکرد پیشگیرانه، مطالبه گرانه و 
حضور میدانی دادستان ها همراه باشد.

غلامعباس ترکی  روز دوشنبه اولین نشست منطقه ای با موضوع آسیب شناسی و بررسی 
چالش های عمده حوزه حقوق عامه استان های آذربایجان غربی، اردبیل و زنجان ، رویکرد 
جدید معاونت حقوق عامه دادستانی کل را در سال ۱۴۰۲ نگاه منطقه ای با اولویت تبیین 
نظام مسائل حقوق عامه اعلام کرد. ترکی افزود: استفاده از ابتکار عمل و ایده های نوآورانه 
به منظور تبیین راهکار های حل چالش های استان ها از جمله برنامه های معاونت پیگیری 

حقوق عامه و پیشگیری از وقوع جرم در سال جاری است.

فقط افزایش اختیارات
 کافی نیست!

یا سلب  و  اختیارات  دادن  مشکل  کشور  مشکل   
اختیارات نیست. البته طبیعی است که اگر اختیارات 

مقامات ملی یا استانی افزایش پیدا بکند منجر به تسریع در کارها و فرآیندها خواهد 
شد و در این موضوع تردیدی وجود ندارد، اما این بخش کوچکی از مسئله است. 
اولا فلسفه دادن این اختیارات این است که حل مشکلات و مسائل مردم تسریع 
شود ولی سوال این است که مثلا علت پایین بودن رشد اقتصادی در کشور این 
است که مقامات محلی اختیار کم دارند؟ علت اینکه ما حدود ۵ سال است تورم 
بالای ۴۰ درصد داریم این است که اختیارات کم است؟ اینکه در مسکن در این 
چند سال یک جهش قیمتی پیدا شده به این مفهوم است که مدیران وزرات راه 

در استان ها مشکل اختیارات دارند، این دو موضوع نباید از هم تفکیک شود؟
همیشه اینجور بوده است  که در انتصاب همه مدیران استان با استاندار هماهنگ 
می کردند. قبلا عزل و نصب مدیران حتما با نظر استاندار بود. زمانی که مدیران 
می خواهند منصوب شوند بایستی نظر استانداران را هم اخذ کنند ،منظور این 
است که این بخش پررنگتر است. فرض بگیریم که همه مدیران استان هم با نظر 
استاندار منصوب شدند ،آیا دیگر مشکلات بخش صنعت،کشاورزی،گردشگری و 

... حل می شود و مشکل دیگری نخواهند داشت.؟
حتما اگر تصمیم گیری ها در محل استان انجام شود مسائل را تسریع می کند 
اما نباید تصور بر این باشد که این اختیارات منجر به یک جهشی در توسعه استان 
ها خواهد شد. نکته اساسی اینکه عامل تورم، تصمیمات مقامات ملی در تهران 
است که تورم ایجاد می شود . بنابراین ممکن است این اختیارات منجر به این شود 
که استاندار همکاران هماهنگ تری را انتخاب کند ولی این به مفهوم این نیست 
که مشکلات استان حل می شود. من یک مثال می زنم مثلا مصوبات سران سه 
قوه برای حل بحرانی که پیش می آید مصوب شده است حال سوال این است که 
علیرغم جلسات سران سه قوه، آیا مسائل کشور حل شد؟ مثلا بحران آب، خاک، 
هوا و خودروسازی حل شده است؟ لذا اینکه حل مسائل و مشکلات را به اختیارت 

استاندار تنزل دهیم، بخش کوچکی از مسئله اقتصاد ایران و مشکلات آن است.
در بخش عمده ای از استان های کشور بخصوص استان های محروم مالیاتی 
که وصول می کنند بسیار ناچیز است و کمتر از هزینه های جاری و تملک دارایی 
است. ایشان گفته اند آن مالیات مازادی که استان ها وصول می کنند، به خود 
استان ها می دهیم تا در همان استان هزینه کنند ، منابع برخی از طرح ها و 
پروژه های استانی برای هزینه کردن یا منابعی که برای اتمام آن پروژه مورد نیاز 
است واقعا بیش از مالیات هایی است که وصول می شود .اینها از منظر اینکه 
انگیزه هایی ایجاد بکنند و استان ها بروند مالیات بیشتری وصول کنند و یا نسبت 
پرداخت تسهیلات به سپرده ها یا سپرده هایی که در استان وجود دارد در همان 
استان هزینه شود نکات مهم و خوبی است ولی بخشی از مسئله است. در یک 
طرح ملی، یک سرمایه گذار ممکن است در یک استانی سرمایه گذاری بکند و 
اصلا از تسهیلات بانک های استان استفاده نکند و از تسهیلات بانک های تهران 
استفاده کند لذا من این مثال را زدم به این دلیل که چنین اتفاقاتی افتاده و وجود 
دارد اما چرا امروز در حدود هزار شهرک و ناحیه صنعتی در کشور داریم و بخش 
قابل توجهی از بنگاه های اقتصادی که در ناحیه شهرک های صنعتی کشور وجود 
دارد مشکل جدی تولید دارند و آیا مشکلاتشان غیر از مسائل بانکی و فرآیندهای 
واردات مواد اولیه و اسناد گشایش اعتبار و صادرات و ... نیست؟ وقتی صورت 
مسئله روشن است و مدیران استان ها و بخش صنعت معدن کشور می دانند 
مشکل چیست و اختیارات هم مشخص است که چیست ولی به هر دلیلی مسئله 
حل نشده است. حالا تصور بر این است که با این اختیارات مسائل حل می شود. 
در حالی که بخشی از مسائل تولید در کشور به سیاست های پولی مالیاتی و ارزی 
کلان کشور بر می گردد. از اردیبهشت بورس ریزش پیدا کرده است و در اردیبشت 
و خرداد کسی متوجه نشد، اما در تیر ماه، متوجه شدند که دولت بخشنامه کرده 
قیمت خوراک از ۴ هزار تومان به ۷ هزار تومان برسد، اینجا این سوال پیش می آید 
که سهامداران حقیقی که مطلع نبودند و ضرر کردند این ناشی از اختیارات یا عدم 
اختیارات بوده است ؟ علت چیست که این اتفاق در بورس افتاد؟ این مثال را زدم 
به این دلیل که گاهی اوقات ما مسئله کشور را به درستی طرح نمی کنیم و وقتی 

مسئله را غلط طرح کنیم پاسخ ها هم پاسخ های غلط خواهند بود.
استاندار دولت دوازدهم

فعال اصولگرا :

وجود احزاب قوی را لازمه و پیش شرط 
انتخابات تناسبی است 

فعال اصولگرا، وجود احزاب قوی را لازمه و پیش شرط انتخابات تناسبی دانست 
و گفت: وقتی احزاب و مردم ارتباط مستقیمی ندارند، »انتخابات تناسبی« اثر رأی 
مردم را کمرنگ کرده و به گروه هایی واگذار می کند که در اداره کشور و مسائل مردم 

نقشی نداشته اند.
»مهدی عرب  صادق« وجود احزاب قوی را لازمه و پیش شرط انتخابات تناسبی 
دانست و گفت: احزاب به عنوان نهاد میانجی در جامعه مدنی می توانند با انتقال 

مطالبات مردم به حاکمیت، آنرا به موضوعی برای اداره بهتر کشور تبدیل کنند.
فعال اصولگرا تأکید کرد: بنابراین احزاب باید استاندارهای اولیه تحزب را داشته 
باشند؛ موضوعی که در کشور ما به عنوان حلقه مفقوده تحزب محسوب می شود. 
اگر احزاب از معیارهای حداقلی تحزب و جامعه پذیری سیاسی برخوردار نباشند 
زبان توده ها را نمی فهمند و مردم هم آن ها را نماینده خود نمی دانند. عرب صادق 
اضافه کرد: وقتی احزاب و مردم رابطه مستقیمی با هم ندارند، انتخابات تناسبی اثر 
رأی مردم را کمرنگ کرده و به گروه هایی واگذار می کند که در اداره کشور و مسائل 
مردم نقشی نداشته اند. شاید اگر بخشی از وظیفه نظارتی برخی دستگاهها به 
احزاب شناسنامه دار واگذار شود و احزاب پاسخگوی حاکمیت و مردم باشند، این 
ارتباط شکل بگیرد. این فعال سیاسی افزود: در خلاء وجود احزاب قوی، تشکل ها 
به شکل شخصی و فصلی اداره می شوند که همین مانع رشد نهاد تحزب در کشور 
می شود. بنابراین در شرایط ضعف نهاد حزب در ایران، انتخابات تناسبی می تواند 

دیدگاه منفی جامعه به تحزب را تشدید کند.
 

رئیس شورای حفاظت آزمون سراسری :

ادعای فروش سؤالات آزمون سراسری 
کلاهبرداری و کذب است

رئیس شورای حفاظت آزمون سراسری گفت: ادعای گروه های مدعی فروش 
سؤالات آزمون سراسری کلاهبرداری و کذب است و گروه های مدعی تقلب زیر 

نظر نهاد های نظارتی قرار دارند.
حاجیلو  روز دوشنبه در نشست خبری با رسانه ها به همکاری و هماهنگی 
گسترده دستگاه های امنیتی، انتظامی و قضایی برای برگزاری نوبت دوم آزمون 
سراسری اشاره کرد و گفت: همه ۱۹۵۵ حوزه امتحانی با ۱۲۴ هزار نفر از عوامل 

حفاظتی و اجرایی آماده برگزاری نوبت دوم کنکور ۱۴۰۲ هستند.
حاجیلو افزود: همه اقدامات سازمان سنجش آموزش کشور در چارچوب قانون 
از جمله قانون رسیدگی به تخلفات و جرائم در آزمون های سراسری انجام می شود 
و برخورد با تعداد اندکی از داوطلبان که به دام تقلب می افتند نیز بر اساس وظایف 
قانونی پیش بینی شده است. همچنین برخی گروه ها و شبکه های معاند از ساده 
لوحی تعداد اندکی از داوطلبان سوء استفاده می کنند و ادعا می کنند سؤالی در 
اختیار دارند در حالی که داوطلبان و خانواده های آن ها بدانند که همه این ادعا ها 
کذب است. قائم مقام رئیس سازمان سنجش آموزش کشور با اشاره به ارسال 
چند پیامک از سوی معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه در 
مورد تخلف در آزمون سراسری یاد آور شد: به خانواده ها اعلام می کنیم با توجه به 
ارسال این پیامک ها برای ۹۱ میلیون تلفن همراه و داوطلبان کنکور درباره مقابله با 
تقلب در آزمون سراسری، هشدار های لازم به داوطلبان داده شده است که هر چه 

سریع تر از کانال ها و گروه های مدعی تقلب خارج شوند.

رئیس جمهور در نشست مشترک هیات دولت و استانداران نکات مهمی را درباره 
ضرورت تلاش برای تحقق تحول مدنظر رهبر انقلاب، به کارگیری روش های 
ابتکاری در جذب سرمایه و افزایش بهره وری، ارائه گزارش اقدامات در موضوع 

مولدسازی، تجدیدنظر و اصلاح سود مربوط به تسهیلات مسکن مطرح کرد. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در نشست مشترک هیئت دولت و استانداران 
سراسر کشور، ضمن تبریک ایام و اعیاد ماه ذی الحجه، به ویژه عید سعید غدیر، 
ولایت را یکی از برترین نعمات خداوند برای بشریت دانست و افزود: در نظام 
جمهوری اسلامی ایران نیز ولایت فقیه عمود خیمه نظام است و مسئولان باید 
با بیشترین شناخت از منظومه دیدگاه های امام و رهبری، در راستای پیشبرد 

اهداف نظام گام بردارند.
رئیس جمهور با اشاره به ضرورت »تحقق تحول مدنظر رهبر معظم انقلاب« 
در جلسه  اعضای حاضر  ایران،  نظام جمهوری اسلامی  در همه عرصه های 
کرد:  تاکید  و  دانست  تحول  این  تحقق  اصلی  مجریان  و  مخاطبان  از  را 
عقب ماندگی هایی که به هر دلیلی در حرکت چهل ساله کشور ایجاد شده است، 
باید به دست توانمند شما مدیران برطرف شود تا به جایگاه شایسته این نظام، 

کشور و مردم برسیم.
ماموریت اصلی کشور، امروز »مهار تورم و رشد تولید« است

وی تحقق این هدف را نیازمند »کار و خرد جمعی«، »عزم و اراده عملی« و »تکیه 
به اتاق های اندیشه ورزی« دانست و خاطرنشان کرد: »هماهنگی و همگرایی و 
همراهی« اعضای دولت در اجرا، از الزامات این تحول است. در این مسیر باید 
در عین نگاه به آینده و دوراندیشی، از تجربیات پیشینیان نیز بهره گرفت و ضمن 
برنامه ریزی برای نشست های منظم با افراد صاحب نظر یک حرکت هماهنگ و 

هم افزا را پایه ریزی کنید.
رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه امروز اصلی ترین ماموریت کشور »مهار 
تورم و رشد تولید« هدف گذاری شده است، »افزایش سرمایه گذاری« و »ارتقای 
بهره وری« را دو پایه اصلی تحقق رشد و پیشرفت دانست و مسئولان دستگاه های 
اجرایی را بر به کارگیری روش های ابتکاری در جذب سرمایه و افزایش بهره وری 

فراخواند.
»جدیت در اجرای قانون رفع موانع تولید« و »تلاش برای شناخت و حل مسائل 
و مشکلات تولیدکنندگان« از جمله توصیه های رئیس جمهور به وزرا و استانداران 
بود و آیت الله رئیسی خطاب به آنها تاکید کرد: به هیچ وجه اجازه ندهید هیچ 
کارخانه، کارگاه یا واحد تولیدی به دلیل اشتباه یا تخلف مدیر یا مدیران آن تعطیل 
شود و ضروری است واحدهایی را که به دلایل مختلف تعطیل شده اند به چرخه 

تولید بازگردانیم.
رئیس جمهور در ادامه مرز را فرصتی برای توسعه کشور دانست و با اشاره به 
هماهنگی  همسایه،  کشورهای  با  روابط  توسعه  جهت  در  دولت  برنامه های 
استانداران مناطق مرزی با وزارت امور خارجه برای افزایش تبادلات تجاری با 

همسایگان را مورد تأکید قرار داد.
»مولدسازی دارایی های دولت در استان ها« از دیگر محورهای سخنان رئیس 
جمهور بود که وی از آن به عنوان روشی برای تامین منابع مورد نیاز طرح های 
عمرانی یاد کرد و خواستار پیگیری جدی آن در جهت تامین منابع لازم برای رونق 
تولید و رشد اقتصادی شد و گفت: متاسفانه آئین نامه تدوین شده برای اجرای این 
قانون به درستی در جامعه تبیین نشد و این تصور نادرست به وجود آمد که در این 
زمینه قانون گذاری جدیدی شده است، در حالی که دولت به دنبال تعیین شیوه 

اجرای قوانین و تکالیف برنامه ای معطل مانده در این زمینه بود.
آیت الله رئیسی تاکید کرد: در موضوع مولدسازی دارایی های راکد دولت، من 

آمار اقدام می خواهم نه آمار تعداد جلسات!
رئیس جمهور از مسکن نیز به عنوان نیاز اصلی مردم به ویژه زوج های جوان 
یاد کرد و با اشاره به نیاز کشور و قانون مصوب و وعده دولت در تأمین مسکن مورد 
نیاز اقشار مختلف جامعه، همه دستگاه ها را به پیگیری اجرای قانون و برنامه های 
دولت در این حوزه فرا خواند. آیت الله رئیسی همچنین رئیس شورای پول و اعتبار 
و وزیر راه و شهرسازی را مأمور کرد، تجدیدنظر و اصلاح سود مربوط به تسهیلات 

مسکن را در این شورا بررسی و پیگیری کنند.
انجام سفر استانی بدون اجرای مصوبات دستاوردی برای مردم ندارد 

رئیس جمهور با اشاره به برخی »گلایه ها از عدم پرداخت تسهیلات بانکی«، 
وزیر امور اقتصادی و دارایی و رئیس بانک مرکزی را مأمور بررسی علت عدم 
پرداخت وام از سوی بانک ها کرد و گفت: اگر برای بانک ها تکلیف مالایطاق شده 
یا اعتبارات آنها اندک است، باید موضوع برای مجلس و مردم بیان و اعلام شود، 
اما اگر بانکی به وظیفه خود عمل نکرده و از اجرای قانون استنکاف می ورزد، با 

این تخلف برخورد شود.
آیت الله رئیسی »اجرای مصوبات دور اول سفرهای استانی« را مورد تأکید قرار 
داد و با بیان اینکه هدف از سفرهای استانی بررسی میدانی مشکلات و گره گشایی 
از کار مردم است، تأکید کرد: انجام سفر استانی بدون اجرای مصوبات دستاوردی 
برای مردم ندارد و تداوم سفرها مستلزم آن است که استانداران و بخش های 

مربوطه انتظارات مردم را با تحقق مطالبات آنها برآورده کنند.
اخذ نظر استانداران در عزل و نصب مدیران استانی ضروری است 

رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش به موضوع »عزل و نصب  مدیران 
استانداران  با  و نصب مدیران  وزرا در عزل  و متذکر شد:  اشاره کرد  استانی« 
مشورت کنند، اما مسئولیت شرعی و قانونی عزل و نصب ها با مدیر عالی است و 
اگر مدیری تحت فشار و اصرار دیگران تصمیم گرفت این از ضعف خودش است و 

ما این ضعف را نمی پسندیم!
آیت الله رئیسی با بیان اینکه اخذ نظر استانداران در عزل و نصب مدیران استانی 
ضروری است و اینکه مدیری بدون اطلاع استاندار یک شبه منصوب شود و یا 
برکنار شود را نمی پذیریم، افزود: در تصمیم سازی ها و تصمیم گیری های کلان نیز 
نظرات استانداران به عنوان مدیران در میدان لحاظ شود تا کارها بهتر پیش برود.

»اقتصاد دریا« و »اقتصاد معدن« از دیگر تأکیدات رئیس جمهور در نشست 
مشترک هیات دولت با استانداران بود و رئیس جمهور تأکید کرد: باید با نگاهی 
کنار  در  و  بگیرد  رونق  دریا  اقتصاد  که  برنامه ریزی شود  گونه ای  به  جامع نگر 
ظرفیت های معدنی، شاهد توسعه استان ها و رفع مشکل اشتغال و معیشت مردم 

باشیم.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش »رضایتمندی مردم« را در گرو عمل 
دولت به وعده هایش دانست و یکی از وعده های دولت را »برخورد با مفاسد و 
ناکارآمدی ها« عنوان کرد و اظهار داشت: کوچکترین فساد و ناکارآمدی نباید در 
این دولت تحمل شود و مدیران پیش از هر کسی باید انگیزه برخورد با فساد و 

ناکارآمدی را داشته باشند.
آیت الله رئیسی افزود: فساد، روابط ناسالم اداری، رشوه و پارتی بازی اعتماد 
مردم را از دولت سلب می کند و مردم انتظار دارند دولتی که مدعی مبارزه با فساد 

و اجرای عدالت و مردم داری است، کوچکترین فساد و تخلف را برنتابد.
رئیس جمهور در همین راستا بر »انتخاب افراد کارآمد« در دولت تأکید کرد و 
گفت: کسی که امتحان پس داده و ناکارآمد بوده نباید در دولت به کار گرفته شود و 
مدیر ناکارآمد در هر جایگاهی که هست باید بدون تعلل از مسئولیت کنار گذاشته 

شود تا کار مردم دچار وقفه و خلل نشود.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش به موضوع عدالت در پرداخت 
حقوق کارکنان دولت اشاره کرد و با توجه به نظرات برخی استانداران در این 
زمینه، وزیر کشور و روسای سازمان های برنامه و بودجه و امور اداری و استخدامی 
را مأمور کرد ضمن بررسی گزارش های استانداران ظرف ۲ هفته پیشنهاد خود را 

برای عدالت در پرداخت ها ارائه کنند.
آیت الله رئیسی در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه دولت سیزدهم 
از کنار هیچ مشکل و مسئله ای عبور نمی کند و خود را قادر به »حل مسائل 
کشور« می داند، اظهار داشت: راه حل همه مسائل در داخل کشور است و باور 
داریم مسائل و چالش ها به دست توانای مردم برطرف می شود و برای حل هیچ 

مسئله ای چشم به بیگانه نداریم.
رئیس جمهور با بیان اینکه این دولت پروژه هایی را در ۲ سال گذشته با کمک 
مردم و تلاش بی وقفه مسئولان به سرانجام رسانده که ۱۰ تا ۱۲ سال و در مواردی 
با  بر زمین مانده بود، ضرورت پیگیری طرح های مشترک  تا ۲۵ سال  حتی 
کشورهای دیگر را مورد تأکید قرار داد و از معاون اول و روسای کمیسیون های 
مشترک خواست اجرای طرح هایی همچون مسیر شمال – جنوب را با سرعت و 
دقت پیگیری کنند تا وقفه ای در اجرای تفاهمنامه ها و توافقنامه ها به وجود نیاید.

وی با اشاره به در پیش بودنِ دو مناسبت مهم »عید غدیر« و »اربعین  حسینی« 
به عنوان قله های حضور مردم در صحنه پاسداشت ارزش ها، خواستار برنامه ریزی  
این  باشکوه تر  هرچه  برگزاری  برای  ذیربط  دستگاه های  همه   هماهنگی  و 
مناسبت ها و خدمات رسانی مطلوب به محبان اهل بیت  )س(   و زائران  عتبات 

عالیات شد.
آیت الله رئیسی همچنین بر ضرورت و اهمیت فعالیت موثر و همکاری هماهنگ 
شوراهای اطلاع رسانی استان ها با شورای  اطلاع رسانی دولت در زمینه تبیین 

اقدامات و خدمات دولت تاکید کرد.
رئیس جمهور در ادامه سخنانش با اشاره به تعیین ۴ شاخص برای انتخابات 
پایان سال ۱۴۰۲ از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی گفت: استانداران و دیگر 
مسئولان اجرایی با جدیت الزامات و نیازمندی های تحقق انتخاباتی پرشور و 

مشارکتی، رقابتی و همراه با امنیت و سلامت را پیگیری کنند.
لزوم برنامه ریزی دقیق برای مقابله توطئه دشمن درزمینه حجاب و عفاف 
آیت الله رئیسی در بخش بعدی سخنانش به موضوع »حجاب و عفاف« اشاره 
کرد و افزود: رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار با کارگزاران جمهوری اسلامی، 
کشف حجاب را حرام شرعی و سیاسی عنوان کردند که با یک برنامه ریزی دقیق 
و حساب شده از سوی دشمن دنبال می شود و تاکید کردند که ما نیز باید برای 

مقابله با این طراحی و توطئه دشمن برنامه ریزی دقیق داشته باشیم.
رئیس جمهور ادامه داد: بنا به فرموده مقام معظم رهبری بخشی از افراد از روی 
غلفت مرتکب کشف حجاب می شوند و نمی دانند که در زمین چه کسی بازی 
می کنند، لذا باید به آنان آگاهی داده شود. اما بخشی از این افراد نیز از روی 
غرض و با اراده، به دنبال برهم ریختن نظم اجتماعی کشور هستند،   که باید با 

تدبیر و درایت و براساس قانون برخورد لازم صورت پذیرد.
آیت الله رئیسی تاکید کرد: ستاد مستقر در وزارت کشور که براساس قانون 
مصوب تشکیل شده، باید کار را به صورت برنامه ریزی شده و هماهنگ دنبال 
کند. ضمن اینکه دستگاه انتظامی و قضایی برای برخورد با افرادی که به صورت 
سازمان یافته در جامعه هنجارشکنی می کنند خلاء قانونی ندارند و قوانین فعلی 

تکلیف بخش های  واجرایی و قضایی را روشن کرده است.

رئیس جمهور :

دولت سیزدهم خود را قادر به حل مسائل كشور می داند
هادی حق شناس*

رئیس قوه قضائیه با اشاره به مقوله »تأمین آزادی های 
مشروع« که از جمله مسئولیت های ذاتی و قانونی قوه 
قضائیه و مورد تاکید رهبر معظم انقلاب است، گفت: 
در مقوله تأمین آزادی های مشروع هم به لحاظ نظری 

و هم به لحاظ عملی نیاز به کار و تدقیق بیشتر است. 
محسنی  غلامحسین  والمسلمین  حجت الاسلام 
با اشاره  اژه ای در نشست شورای عالی قوه قضائیه 
جمله  از  که  مشروع«  آزادی های  »تأمین  مقوله  به 
مسئولیت های ذاتی و قانونی قوه قضائیه است و مورد 
تاکید رهبر معظم انقلاب نیز هست، اظهارداشت : در 
مقوله تأمین آزادی های مشروع هم به لحاظ نظری و هم 
به لحاظ عملی نیاز به کار و تدقیق بیشتر است؛ بنابراین 

به پژوهشگاه قوه قضائیه دستور داده ام که در یک ظرف 
را  مقتضی  اقدامات  قضیه  این  در  مشخص،  زمانی 
ترتیب دهد و این موضوع در »قرارگاه عملیاتی پیگیری 
اجرای فرامین و سیاست های مقام معظم رهبری« نیز 
مورد پیگیری قرار گیرد. رئیس قوه قضائیه با اشاره به 
ضرورت شفاف کردن »مصادیق آزادی های مشروع« به 
اصول و مفادی از قانون اساسی اشاره کرد که با لحاظ 
قیود و حتی بدون لحاظ قیود، به این مقوله پرداخته اند 
و در این راستا نکاتی در باب »بند ششم از اصل دوم«، 
»اصل سوم« و »فصل سوم« قانون اساسی مطرح کرد.

ضرورت احیاء و ارتقای حقوق عامه
و  »احیاء  مقوله  به  اشاره  با  قضا  دستگاه  رئیس 

و  عدلیه  مسئولیت های  و  عامه«  حقوق  ارتقای 
تصریح  حوزه  این  در  کشور  سراسر  دادستان های 
کرد: همانطور که رهبر معظم انقلاب فرمودند باید 
به  نسبت  هم  و  عامه  حقوق  تعریف  به  نسبت  هم 

احیای آن، اهتمام داشت.
محسنی اژه ای گفت: در سال های اخیر در این راستا 
تلاش هایی صورت گرفته و مواردی ناظر بر این موضوع 
در قوانین و دستورالعمل ها گنجانده شده اما به هر 
ترتیب باید بر اهتمام و تلاش خود درباره مقوله »حقوق 
عامه« بیفزاییم؛ به ویژه آنکه یکی از مصادیق آشکار و 
روشن حقوق عامه، مبحثِ »امنیت روانی مردم« است 

که باید تأمین و تقویت شود.

رئیس قوه قضائیه:

آزادی های مشروع در کانون توجه قوه قضائیه قرار گیرد

فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران گفت: امروز شاهد نیروی زمینی جدید، 
پویا و پوست اندازی شده و مجهز به فناوری روز با فرماندهان باتجربه و بادانش برای انجام 

مأموریت های محوله هستیم. 
امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی در همایش سراسری فرماندهان یگان های 
عمده نیروی زمینی ارتش با اشاره به اهداف برگزاری این همایش گفت: بررسی اقدامات 
موفقیت آمیز و احصای نقاط قوت و برخی کاستی ها و راه های تسری و تعمیم موفقیت ها 

از ستاد تا سرپنجه ها از اهداف برگزاری این همایش است.
وی افزود: از دیگر اهداف این همایش نگاه معطوف به آینده است تا بتوانیم در مقابل هر 
تهدیدی سربلند بیرون بیاییم. مرور این اهداف، موجب می شود تا نگاه هماهنگ، هم افزا، 

متوازن و متناسب میان فرماندهان تقویت شود.
فرمانده کل ارتش با تاکید بر اینکه نیروی زمینی محوری نسبت به گذشته، ارتقای قابل 
ملاحظه و ملموسی داشته است، تصریح کرد: امروز نیروی زمینی ارتش توانسته است در 
تمام عرصه های مأموریتی خود سربلند باشد و افتخارآفرینی کند، البته تمامی نیروهای 
ارتش نیز در سطح قرارگاه ها، یگان ها و مناطق خود، اهداف مدنظر را بررسی و مرور 

می کنند تا در مجموع ارتش جمهوری اسلامی ایران بتواند حرکتی رو به جلو داشته باشد.
سرلشکر موسوی با تأکید بر لزوم هم افزایی میان تمامی رده های ارتش اظهار داشت: هر 
یگان در سطوح عملیاتی و راهبردی خود باید بتواند در حرکت رو به جلوی ارتش تأثیرگذار 
باشد، به همین دلیل تا سطح نفر در یگان ها، وظایف کارکنان مشخص شده تا هر شخصی 

از نقش خود در تسریع اهداف آگاه و به آن ملتزم باشد.
وی خاطرنشان کرد: امروز شاهد یک نیروی زمینی جدید، پویا و پوست اندازی شده 
و مجهز به فناوری روز با فرماندهان با تجربه و با دانش برای انجام مأموریت های محوله 
هستیم. فرمانده کل ارتش با تأکید بر لزوم توجه فرماندهان و کارکنان بر تعمیق و تعمیم 
سواد رسانه ای، بیان داشت: ارتقای تاب آوری در مقابل عملیات روانی دشمنان با توجه 
به بروز شدن تهدیدات از دلایل ضرورت توجه به ارتقای سواد رسانه ای در سطح یگان ها 
است. وی یکی از مهم ترین حربه های دشمنان را ایجاد ناامیدی و یأس آفرینی در جامعه 
دانست و خاطرنشان کرد: ایجاد تحول و ارتقای روحیه مثبت، نقش اساسی در بهره وری 
بیش تر و خنثی سازی نقشه های دشمنان دارد، بنابراین همواره باید با تبیین موفقیت ها و 

امیدبخشی، توطئه دشمنان را در القای یأس و ناتوانی خنثی کرد.

سرلشکر موسوی: 

نیروی زمینی ارتش به فناوری های روز مجهز است
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یک متخصص تغذیه بیان کرد :

بهترین فصل برای کاهش وزن 
متخصص تغذیه گفت: تابستان فصلی است که می توانیم فعالیت بدنی 
بالاست.  هوا  دمای  همچنین  و  طولانیست  روز ها  لذا  کنیم؛  زیاد  را  خود 
تحقیقات نشان داده که در فصل تابستان اشتها کم تر و در فصل زمستان 

اشتهای ما زیادتر می شود. 
عبدالرضا نوروزی متخصص تغذیه و رژیم درمانی، فلوشیپ بیماری های 
متابولیک nر خصوص افزایش وزن بیان کرد: برای چاقی و اضافه وزن دو تا 
معیار داریم؛ معیار اول اینکه افراد خیلی ساده می توانند با اندازه گیری قد و 
وزنشان متوجه شوند که آیا اضافه وزن دارند یا ندارند؛ یک روش تخصصی تر 
دیگر نیز وجود دارد، درصد چربی افراد را با استفاده از دستگاه های پزشکی 
تخصصی و میزان چربی بدن، عضلات، آب و اجزای مختلفی که بدن ما را 

تشکیل می دهند، اندازه می گیریم.
نوروزی در ادامه اضافه کرد: درصد چربی یک خانم جوان باید حدود ۲۵ 
درصد از بدنش باشد و همچنین در آقا نیز این عدد حدود ۱۴ الی ۱۵ درصد 
باید باشد. و همچنین دور شکم آقایان زیر ۸۰ سانتی متر و در خانم ها نیز زیر 

۸۲ سانتی متر باید باشد.
اندازه  به چه  ماه  در  اینکه  در خصوص  درمانی  رژیم  و  تغذیه  متخصص 
می توان کاهش وزن داشت؛ اشاره کرد: آقایی که اضافه وزن دارد، به راحتی 
می تواند بین ۱ کیلو تا ۱.۵ کیلو در هفته کاهش وزن داشته باشد؛ البته این 
کاهش وزن باید زیر نظر یک متخصص صورت بگیرد. و حداقل، یک رژیم سه 
هفته ای کم کالری نیز در نظر گرفته شود، این رژیم باید بر اساس شرایط فرد 
باشد که آیا دارویی مصرف می کند یا نه و همچنین با استفاده از بعضی دارو ها 
می توان اشتها را کم، متابولیسم را بالا و مواد چربی را از طریق دستگاه گوارش 

دفع کنند.
تابستان  داد:  توضیح  تابستان  فصل  در  رژیم  گرفتن  درباره  نوروزی 
بهترین فصل برای کاهش وزن است، تابستان فصلی است که می توانیم 
فعالیت بدنی خود را زیاد کنیم؛ لذا روز ها طولانیست و همچنین دمای 
هوا بالاست. تحقیقات نشان داده که در فصل تابستان اشتها کم تر و در 
فصل زمستان اشتهای ما زیادتر می شود؛ لذا بدین دلیل که در زمستان با 
کاهش دما روبرو هستیم و زمانی که دمای هوا کم تر از ۱۰ درجه می شود، 
بدن ما باید میزان خیلی زیادی انرژی تولید کند که بتواند دمای خودش 

را نگه دارد.
وی در ادامه اضافه کرد: ساختار مغز به گونه ایست، برای تولید کردن انرژی 
زیادی به همان میزان نیز اشتهای ما بالا می رود که غذا های زیادتری بخوریم. 
اتفاقاً در زمستان تمایل ما به غذا های پرچرب نیز زیادتر می شود؛ حالا این 
غذا های پرچرب ممکن است یک غذای پختنی پرچرب باشد یا ممکن است 

که تنقلات پرچرب مانند آجیل باشد.
در فصل  برنامه صبحانه  درباره  درمانی  رژیم  و  تغذیه  نوروزی متخصص 
تابستان عنوان کرد: برای برنامه صبحانه افراد، توصیه ما این است که باید بین 
۱۵ الی ۲۰ درصد کل غذای روزانه باشد و حداکثر باید ۴۰۰ کالری باشد. ما 
در روز، یک وعده اصلی غذایی داریم که در این وعده اصلی غذایی باید به 

حدود ۳۰ تا ۳۵ درصد غذا را بخوریم؛ حالا شام یا نهار فرقی ندارد.
این متخصص تغدیه و رژیم درمانی در رابطه با حذف شام از وعده غذایی 
گفت: حذف شام منجر به این خواهد شد که فرد در وعده های روز بعد، غذای 
بیشتری مصرف کند؛ شام باید تا ساعت ۲۱ شب میل شود. و همچنین برای 
نهار، یک وعده سبک داشته باشیم که به حدود ۲۵ درصد کل غذایی است 

که باید استفاده کنیم.
وی در ادامه افزود: بین این سه وعده غذایی حجم صبحانه از وعده های 
دیگر نیز کمتر باید باشد؛ بهتر است در هنگام مصرف صبحانه از نان، تخم 
مرغ، گوجه و خیار به همراه پنیر و مایعات مانند چای یا آب استفاده شود. 
مهم ترین علت چاقی در کودکان ایرانی، عدم مصرف صبحانه است. خوردن 

صبحانه باید تا حدود ۴۵ دقیقه بعد از بیدار شدن از خواب، میل شود.
نوروزی در پایان در رابطه با رژیم گیاه خواری خاطرنشان کرد: گیاه خواری 
رژیم غذایی سالمی نیست و بدن انسان همه چیزخوار است، باید ۶۰ درصد 

مواد غذایی گیاه و ۴۰ درصد گوشت باشد.

برای پیشگیری از سرطان معده چه کنیم؟

یافته محققان دانمارکی؛

هورمون درمانی ریسک زوال عقل را 
در زنان افزایش می دهد

یک مطالعه جدید نشان می دهد زنانی که برای کاهش علائم یائسگی از هورمون 
درمانی استفاده می کنند، ممکن است در آینده با خطر زوال عقل مواجه شوند.

به گفته محققان، خطر ابتلاء به زوال عقل یا بیماری آلزایمر در زنانی که تحت 
درمان با استروژن- پروژستین قرار گرفتند، در مقایسه با زنانی که هرگز هورمون 

درمانی نکرده بودند، ۲۴ درصد بیشتر بود.
دکتر »نلسان پورهادی«، محقق ارشد مرکز تحقیقات زوال عقل دانمارک، گفت: 
»این خطر حتی در زنان یائسه ای که طبق توصیه فعلی، در سنین پایین تر و برای 

دوره های کوتاه، از هورمون درمانی استفاده کردند، وجود داشت.«
پورهادی گفت: »برای روشن شدن اینکه آیا می توان انتظار داشت که ارتباط 
مداوم بین هورمون درمانی یائسگی و زوال عقل، حتی در مصرف کنندگان کوتاه 
مدت در حوالی سن یائسگی، وجود داشته باشد، به تحقیقات بیشتری نیاز 

است.«
به گفته محققان، بیماری آلزایمر در زنان دو برابر مردان شایع است و بنابراین هر 
چیزی که به طور بالقوه خطر زوال عقل آنها را افزایش دهد مورد توجه محققان 

است.
برای این مطالعه، پورهادی و همکارانش از داده های نزدیک به ۵۶۰۰ مورد زوال 
عقل در زنان دانمارکی ۵۰ تا ۶۰ ساله بین سال های ۲۰۰۰ تا ۲۰۱۸ استفاده 

کردند.
آنها سپس این موارد را با تقریباً ۵۶۰۰۰ زن سالم تقریباً هم سن مقایسه کردند. 
هیچ یک از زنان سابقه قبلی زوال عقل نداشتند و هیچ یک دلیل پزشکی نداشتند 

که نتوانند از درمان هورمونی استفاده کنند.
نتایج نشان می دهد که استفاده از درمان استروژن-پروژسترون با خطر بالاتر 
زوال عقل، حتی در زنانی که در سن ۵۵ سالگی و کمتر تحت درمان قرار گرفته اند، 

مرتبط است.
علاوه بر این، هرچه زنان برای مدت طولانی تری تحت هورمون درمانی قرار 

داشتند، خطر افزایش می یافت.
 

یافته محققان استرالیایی؛

ویتامین D برای سلامت قلب افراد مسن 
مفید است

یک مطالعه جدید نشان می دهد که مکمل های ویتامین D ممکن است خطر 
حمله قلبی و سایر بیماری های قلبی را برای افراد بالای ۶۰ سال کاهش دهد.

استرالیا،   QIMR پزشکی  تحقیقات  مؤسسه  از  ارشد  محقق  نیل«،  »راشل 
می گوید: »نتایج ما نشان می دهد که تحقیق بیشتر در مورد فواید احتمالی 
ویتامین D در حوادث قلبی عروقی، به ویژه در افرادی که در معرض خطر بالاتر 

ابتلاء به این رویداد هستند، ممکن است ضروری باشد.«
نیل در ادامه افزود: »شواهد مفید برای افرادی که از استاتین های کاهش 

دهنده کلسترول یا سایر داروهای قلبی استفاده می کنند، قوی تر بود.«
او گفت: »این کارآزمایی، شواهدی از سودمندی برای افرادی که داروهایی برای 
درمان بیماری های قلبی عروقی یا کلسترول بالا مصرف می کردند نشان داد و 
ویتامین D میزان حمله قلبی را کاهش داد.« وی افزود: »با این حال، یافته ها 
قطعی نیستند. به طور کلی، ما هیچ اثر آماری قابل توجهی از ویتامین D بر روی 
حوادث قلبی عروقی مهم مانند سکته مغزی، انفارکتوس میوکارد ]حمله قلبی[، یا 
درمان عروق مسدود شده در قلب پیدا نکردیم.« نیل گفت: »مصرف دوز متوسط 
ویتامین D بعید است که مضر باشد. افرادی که در معرض خطر حوادث قلبی 
عروقی هستند ممکن است بخواهند ویتامین D مصرف کنند، حتی اگر کمبود 
ویتامین D نداشته باشند، اما باید حتماً با مشورت پزشک شأن این کار را انجام 
دهند.« برای این مطالعه، محققان به طور تصادفی به بیش از ۲۱۰۰۰ مرد و زن 
۶۰ تا ۸۴ ساله ۶۰۰۰۰ واحد بین المللی ویتامین D یا دارونما به مدت پنج سال 
دادند. محققان دریافتند که میزان حوادث قلبی عروقی عمده در میان افرادی که 
ویتامین D مصرف می کردند، ۹ درصد کمتر از افرادی است که دارونما مصرف 
می کردند. در میان افرادی که ویتامین D مصرف می کردند، میزان حملات قلبی 
۱۹ درصد کمتر بود. با این حال، هیچ تفاوتی در میزان سکته مغزی در دو گروه 
مشاهده شد. محققان خاطرنشان کردند که اثر ویتامین D در میان افرادی که 
از استاتین ها یا سایر داروهای قلبی عروقی استفاده می کردند قوی تر به نظر 

می رسید، اما این یافته از نظر آماری معنی دار نبود.

متخصص طب سنتی مطرح کرد:

نوشیدنی خاص برای مقابله با گرمازدگی 
متخصص طب سنتی گفت: نوشیدنی های خنک به ویژه خاکشیر برای از بین 

بردن گرمازدگی بسیار مفید هستند. 
مریم مشهدی، پزشک و دکترای تخصصی طب سنتی گفت: گرمازدگی معمولا 
زمانی اتفاق می افتد که تعریق به میزان زیادی صورت بگیرد و حرارت بدن بیش 
از حد معمول بالا می رود. با افزایش دمای بدن، گرمازدگی در سطوح مختلفی 
رخ می دهد و بعضا باعث بیهوشی نیز می شود.  وی افزود: در موارد بسیار شدید 
حتی مرگ در اثر گرمازدگی نیز امکان پذیر است. این موضوع ارتباط مستقیمی با 
طبع و مزاج افراد نیز دارد. بعضی ها طبعا در برابر گرما تاب آوری کمتری دارند، در 
صورتی که عده ای دیگر در مواجهه با آفتاب و گرمای شدید، واکنش به خصوصی 
از خود نشان نمی دهند.  مشهدی اظهار داشت: علائم گرمازدگی در حالت خفیف 
عبارت است از بی حالی، ضعف، تشنگی و افزایش ضربان قلب. در حالت شدید، 
ضربان قلب ضعیف می شود، سرگیجه، تهوع و کاهش فشار خون صورت می گیرد. 
در چنین حالتی نیاز به مراجعه به پزشک است.  وی افزود: برای جلوگیری از 
نور مستقیم  امکان در معرض  تا حد  را  گرمازدگی خفیف، لازم است که خود 
آفتاب قرار ندهیم. در مواردی استفاده از کمپرس یخ در برخی قسمت های بدن 
که خطرزا نیست، توصیه می شود. همچنین نوشیدنی های خنک، به خصوص 
خاکشیر نیز در از بین بردن گرمازدگی بسیار موثر هستند.  مشهدی همچنین 
گفت: شربت های میوه های تابستانی مانند آلبالو و هندوانه به کاهش دمای بدن، 
کمک شایانی می کند. البته که در استفاده از این شربت ها، بهتر است طبیعی 
بودن را تا حد امکان در نظر داشته باشیم. به کارگیری روغن کدو و بنفشه و ماساژ 

آنها روی سطح بدن می تواند در مواجهه با گرمازدگی کمک کننده باشند. 

کلیه وظایف مختلفی را در بدن بر عهده دارد؛ کلیه در هم ایستایی کل بدن، 
تعادل اسید-باز، غلظت های الکترولیتی، حجم مایعات برون سلولی، و فشار خون، 
مشارکت می کند. نشانه های بیماری کلیوی در برخی شرایط ممکن است برروی 

پوست دیده بشوند.
برخی از نشانه های بیماری کلیوی می تواند برروی پوست شما ظاهر شوند؛ با این 
حال علائم هشدار دهنده اولیه به ندرت روی پوست ظاهر می شوند و باید علائم 
زمینه ای دیگر را نیز در نظر بگیرید. با این حال، با پیشرفت بیماری، ممکن است 

یک یا چند مورد از موارد زیر ایجاد شود:
پوست بسیار خشک

پوست بسیار خشک در افرادی که در مرحله نهایی بیماری کلیوی هستند و نیاز به 
دیالیز یا پیوند کلیه دارند، شایع است. نشانه های آن عبارتند از:

• پوست خشن که پوسته پوسته می شود
• پوستی که احساس سفتی می کند و به راحتی ترک می خورد

• پوستی که روی آن فلس هایی شبیه فلس های ماهی ایجاد می شود.
خارش پوست

خارش شدید پوست یکی از علائم شایع بیماری کلیوی پیشرفته است. خارش 
می تواندهم تحریک کننده باشد و هم زندگی را به شکل اساسی تحت تاثیر خودش 
قرار دهد. پوست شما ممکن است در تمام مدت )یا بیشتر اوقات( خارش داشته 

باشد.
برخی افراد در یک ناحیه از پوست خود خارش دارند. خارش همچنین می تواند 

در بیشتر بدن شما پخش شود.
آثار خراش و سایر علائم خراشیدگی

وقتی اغلب پوست خود را خراش می دهید، روی پوست شما تأثیر می گذارد. اگر 
به نظر می رسد هیچ چیزی خارش را تسکین نمی دهد، ممکن است بخواهید به 
متخصص پوست مراجعه کنید. برخی از افرادی که مرحله نهایی بیماری کلیوی 
دارند، از روش درمانی به نام فتوتراپی UVB استفاده می کنند تا علائم خود را 

کاهش دهند. علائم خراشیدگی پوست عبارتند از:
• خونریزی پوست یا زخم شدن آن

)Lichen simplex Chronicus( پوست ضخیم و چرمی شکل •
• برجستگی های سفت و بسیار خارش دار )ندولاریس پروریگو(

تغییر رنگ پوست
وقتی کلیه ها آنطور که باید کار نمی کنند، سموم در بدن شما تجمع می کند. این 
تجمع می تواند باعث تغییر رنگ در پوست شود و ممکن است یکی از موارد زیر را 

مشاهده کنید:
• رنگ خاکستری • رنگ مایل به زرد • مناطقی از پوست تیره رنگ می شود

• پوست مایل به زرد و ضخیم با برجستگی ها و خطوط عمیق
• کیست ها و لکه هایی که شبیه جوش های سرسفید هستند

دو مورد آخر زمانی ایجاد می شوند که شما برای مدت طولانی خارش پوست 
داشته باشید و اغلب پوستتان را خراشیده اید.

تغییر شکل ناخن
بیماری کلیوی می تواند ظاهر ناخن های دست، پا یا هر دو را تحت تاثیر قرار دهد. 

افرادی که بیماری کلیوی پیشرفته دارند ممکن است دچار موارد زیر شوند:
• رنگ سفید در قسمت بالای یک یا چند ناخن و رنگ معمولی تا قهوه ای مایل 

به قرمز در زیر ناخن
• ناخن های رنگ پریده

)Muehrcke نوارهای سفیدی روی ناخن )ناخن های •
از آنجایی که ناخن های شما چیزهای زیادی در مورد سلامتی شما نشان می دهند، 

در صورت مشاهده هرگونه تغییر در ناخن های دست یا پا به پزشک مراجعه کنید.
تورم

کلیه های شما مایعات و نمک اضافی را از بدن شما خارج می کند. وقتی دیگر 
نمی توانند این کار را انجام دهند، مایعات و نمک در بدن شما جمع می شود و تورم 

ایجاد می کند. شما این تورم را در موارد زیر مشاهده کنید:
• پاها • مچ پا • پا • دست ها • صورت

کهیر 
هنگامی که کلیه ها نتوانند مواد زائد را از بدن شما خارج کنند، ممکن است بثورات 
ایجاد شود. بثورات در افرادی که در مرحله نهایی بیماری کلیوی دارند، برجستگی 

های کوچک، گنبدی شکل و بسیار خارش دار ایجاد می کند.
با از بین رفتن این برجستگی ها، برآمدگی های جدید می توانند شکل بگیرند. 
گاهی اوقات، برجستگی های کوچک به هم می پیوندند و لکه های خشن و 

برجسته ایجاد می کنند.
تاول

برخی از افرادی که در مرحله نهایی بیماری کلیوی دارند، تاول هایی برروی 
مناطق مختلف بدنشان مشاهده می کنند؛ تاول ها باز می شوند، خشک می شوند 
و پوسته پوسته می شوند. همانطور که آنها از بین می روند، زخم ها و تاول های 

جدیدی ظاهر می شوند. منطقب که تاول مشاهده می شود عبارتند از:
• دست ها • صورت • پا

توده در شکم
این می تواند نشانه سرطان کلیه باشد. سرطان کلیه در مراحل اولیه خود به ندرت 
علائمی ایجاد می کند. هنگامی که سرطان پیشرفت می کند، می تواند باعث ایجاد 

توده در موارد زیر شود:
• در پهلو

• شکم
• پایین کمر

احساس یک توده در یکی از این نواحی می تواند نشانه ای از اتفاق جدی در بدن 
شما باشد. اگر لکه یا توده ای در این مناطق پیدا کردید، وقت ملاقات با پزشک 

خود بگیرید.
پوست بیش از حد سفت برای نیشگون گرفتن

این یک عارضه جانبی بسیار نادر است که می تواند هنگام انجام MRI یا آزمایش 
دیگری که به ماده حاجب نیاز دارد رخ دهد. پزشک ممکن است از ماده حاجب 
استفاده کند تا دید بهتری در داخل یک ناحیه از بدن شما مانند رگ خونی داشته 
باشد. اگر به ماده حاجب نیاز دارید، قبل از آزمایش به داخل ورید تزریق می شود. 
گادولینیوم می تواند بر کلیه های شما تأثیر بگذارد. هنگامی که این اتفاق می افتد، 

می تواند باعث موارد زیر شود:
• مناطقی از پوست سخت و براق شده اند که برای نیشگون گرفتن بیش از حد 
سفت می شوند • ناتوانی در خم کردن کامل زانو، آرنج یا سایر قسمت های بدن 

• پوستی که احساس می کند قابل انعطاف نیست
رسوب کلسیم در زیر پوست

کلیه های شما وظایف مختلفی دارند. یکی از آنها تعادل برخی مواد معدنی مانند 
سدیم و فسفات در خون است. هنگامی که کلیه ها نتوانند تعادل سالم بین مواد در 

بدن را حفظ کنند، سطح آن می تواند افزایش یابد. 
در برخی افراد رسوبات کلسیم در پوست آنها ایجاد می شود. در تصویر زیر تغییر در 

شکل ناخن هم رخ داده است که یکی دیگر از علائم بیماری کلیوی است.
رسوبات کلسیم معمولًا در اطراف مفصل ایجاد می شوند و دردناک نیستند. با این 
حال، هنگامی که آنها در نوک انگشت رخ می دهند، می توانند درد زیادی ایجاد 

کنند.
چگونه بیماری کلیوی را قبل از اینکه روی پوست شما تأثیر بگذارد پیدا کنید

شایع ترین شکل بیماری کلیوی، بیماری مزمن کلیه )CKD( است . زمانی ایجاد 
می شود که کلیه ها به طور دائم آسیب ببینند. بر اساس گزارش مرکز کنترل بیماری 
)CDC( حدود ۳۷ میلیون نفر به CKD مبتلا هستند و اکثر آنها نمی دانند که به 

آن مبتلا شده اند.
با مراجعه به پزشک می توانید بیماری کلیوی را در مراحل اولیه )قبل از آسیب 
دائمی( پیدا کنید. آزمایش خون و ادرار می تواند به پزشک شما بگوید که کلیه ها 

چقدر خوب کار می کنند.
این تست ها بسیار مهم هستند در صورتی که موارد زیر را دارید:

۱. دیابت
۲. فشار خون بالا

۳. هر فردی که ۶۵ سال یا بیشتر سن دارد نیز باید از نظر بیماری کلیوی غربالگری 
شود.

چگونه متخصصان پوست به بیماران مبتلا به بیماری کلیوی کمک می کنند
نفرولوژیست اغلب از بیماران مبتلا به بیماری کلیوی مراقبت می کنند. هنگامی 
که یک بیماری کلیوی بر پوست تأثیر می گذارد، یک نفرولوژیست ممکن است با یک 

متخصص پوست همکاری کند.
کنترل برخی از بیماری های پوستی که به دلیل بیماری کلیوی ایجاد می شوند، 
دشوار است. به عنوان مثال، اگر پوست بیمار به شدت خارش داشته باشد، ممکن 
است نتواند در طول شب بخوابد. یک متخصص پوست می تواند به بیمار کمک 
کند تا کمی تسکین یابد. این روش ها می تواند شامل استفاده از تعادل مناسب از 
مرطوب کننده ها و دارویی باشد که روی پوست اعمال می کنید. برخی از بیماران با 

درمانی به نام فتوتراپی UVB تسکین می یابند.

چگونه متخصصان پوست به بیماران مبتلا به بیماری کلیوی کمک می کنند

نشانه های بیماری كلیوی كه بر روی پوست ظاهر می شوند
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معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم:

خیرین سوادیار به کمک نهضت 
سوادآموزی می آیند 

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم با اشاره به اهمیت مردمی 
بودن نهضت سواد آموزی، از راه اندازی مجموعه خیرین سوادیار در این استان خبر داد.
حجت الاسلام محمد رضا قاسمی نیا درگفت و گویی افزود: شالوده و بنیان نهضت 
سوادآموزی بر مردمی بودن آن است و دراین رابطه نیز امام راحل فرمودند که تمام 
بی سوادان برای یادگیری و تمام باسوادان برای یاددادن به پاخیزند، لذا در سالجاری 
اولویت کار ما بر بهره گیری از ظرفیت مردم در راستای ارتقای سوادآموزی در استان 

می باشد.
نهضت  سازمان  سیاست های  از  سوادیار  خیرین  پیگیری  اینکه  به  اشاره  با  وی 
سوادآموزی است، گفت: دراین راستا جلسه ای با حضور استاندارقم به عنوان رئیس 
و  استقبال  فوق  طرح  از  وی  و  شد  تشکیل  استان  سوادآموزی  پشتیبانی  شورای 

دستورات لازم برای اجرایی شدن آن را ابلاغ کرد.
وی افزود: در حال حاضر با اقدامات صورت گرفته توسط نهضت سوادآموزی استان ، 
۱۵ گروه از خیرین شناسایی شده اند که بزودی جلسه ای را با حضور آنان و استاندار قم 

تشکیل و برنامه ریزی لازم در بهره مندی از توانمندی های آنان صورت خواهد گرفت.
قاسمی نیا با اشاره به اینکه آنان آمادگی خود را برای ارتقای سوادآموزی دراستان 
اعلام کرده اند، اظهار داشت: مطمئنا گروه های دیگری از خیرین هستند که ما به 
دنبال شناسایی آنان و ورود به مجموعه خیرین سوادیار هستیم و امیدواریم با گسترده 
شدن فعالیت های این مجموعه و به معنی واقعی مردمی شدن نهضت سوادآموزی 
تعداد اندک بی سوادی که در قم وجود دارند از نعمت خواندن و نوشتن بهره مند شوند.

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به برخی مصادیق و شیوه مشارکت 
خیرین و واقفین و تشکل های مردمی در طرح خیرین سوادیار اظهار داشت: شناسایی 
، ثبت نام و دعوت از بی سوادان و کم سوادان برای شرکت در کلاس های سوادآموزی ، 
تدریس و آموزش به سوادآموزان ،  پرداخت اجاره بهای کلاس ها ، اختصاص مکان برای 
تشکیلی کلاس های سوادآموزی ، اهدای سبدهای معیشتی به سوادآموزان در هر ماه ، 
پرداخت هزینه های درمانی و بهداشتی به سوادآموزان ، کمک در پرداخت هزینه مسکن 
به سوادآموزان ، پرداخت پاداش به کسانی که در شناسایی و ثبت نام از بی سوادان و کم 
سوادان اقدام کنند، کمک و حمایت از اشتغال به کار فرد سوادآموز و همسرو اعضای 
درجه یک خانواده که فاقد شغل هستند، اعطای وام قرض الحسنه به سوادآموزان ، 
وقف زمین و ساختمان برای کلاس های سوادآموزی و دانش آموزی ، ایجاد مهد کودک 
در جوار کلاس های سوادآموزی و ارائه خدمات مشاوره ای از جمله شیوه مشارکت 
خیرین سوادیار می باشد. وی با اشاره به اینکه مجموعه خیرین سوادیار از شهریورماه 
فعالیت خود را دراین استان آغاز خواهد کرد، اظهار داشت:  ترویج گفتمان فرهنگ 
سوادآموزی و دانش آموزی از اولویت هایی است که در دستور کار خیرین سوادیار قرار 
خواهد گرفت. قاسمی نیا دربخش دیگری از سخنان خود با اشاره به فعالیت های 
نهضت سوادآموزی گفت: نرخ باسوادی در این استان در میان افراد ۱۰ تا ۴۹ سال از 

۴۷ درصد در سال ۵۷ به حدود ۹۸ درصد در سال ۱۴۰۱ رسیده است.
وی گفت:  درحال حاضر از هر ۱۰۰ نفر در قم ۹۸ نفر باسواد هستند ، که ما تلاش 
داریم که آمار باسوادان استان را به صد درصد رسانده و در ادامه فعالیت ، بیشتر به کار 

تعمیق سواد آموزی بپردازیم.
 

چرا هنوز برخی متقاضیان به پیمانکار متصل نشده اند؛ 

گلایه متقاضیان مسکن ملی از بلاتکلیفی 
در پروژه 560 هکتاری 

بخشی از متقاضیان مسکن ملی که با پیام الزام آور اداره کل راه و شهرسازی استان 
قم سال گذشته ۸۰ میلیون تومان به حساب واریز کردند هنوز به پیمانکار متصل نشده 
و ماه هاست که پول آن ها در حساب راکد مانده درحالی که ارزش مصالح و هزینه های 
ساخت روز به روز درحال افزایش است.  براساس این گزارش، جمعی از متقاضیان 
مسکن ملی که سال گذشته با پیامک الزام آور اداره کل راه و شهرسازی استان قم مبلغ 
۸۰ میلیون تومان به حساب واریز کرده اند اما هنوز پیمکار آنان در پروژه ۵۶۰ هکتاری 
مشخص نیست با ثبت سوژه ای در سامانه فارس، رسیدگی مسئولان ارشد استان به این 
مشکل را مطالبه کردند. »در شرایط دشوار اقتصادی و نابسامانی های بازار مسکن که 
دردسرهای زیادی برای مردم عزیز و به خصوص مستاجرین به وجود آورده، سال ۱۴۰۰ 
با فراخوان اداره کل راه و شهرسازی استان قم عده زیادی اقدام به ثبت نام برای مسکن 
ملی نمودند تا شاید بتوانند امیدی داشته باشند که در آینده صاحب خانه شوند سپس 
در سال ۱۴۰۱ این اداره با دعوتنامه هایی که در دو مرحله برای ثبت نام کنندگان ارسال 

کرد مبلغ ۸۰ میلیون تومان را از مردم گرفتند.
عده ای از مردم با فروش خودرو و… این مبلغ را واریز کردند که الان قیمت همان 
خودرو دو برابر شده، اما متاسفانه با تعلل بیش از حد راه و شهرسازی و وعده های پی 
در پی هنوز هم برای حدود ۶ هرار نفر از این افراد پیمانکار مشخص نشده در حالی که 
زمین مشخص است و پیوسته قیمت مصالح ساختمانی هم گران تر می شود، مسئولین 
راه و شهرسازی وعده های مکرر دادند که در ابتدای ۱۴۰۲ تعیین پیمانکار صورت 
می گیرد، سپس گفتند در خرداد و بعد هم موکول شد به نیمه تیر ماه، سپس آخر تیر و 

در تازه ترین وعده و اطلاعیه اوایل مرداد اعلام شده است.
از استاندار و نمایندگان محترم قم در مجلس خواستاریم که هر چه زودتر پیگیر حل 
مشکل این دسته از مردم قم باشند در ضمن پیگیر باشند که با توجه به اینکه این افراد 

به نوبت آخر موکول شده اند زمین های بی کیفیت و جانمایی نامناسب صورت نگیرد.«

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران خبرداد:

دعوت از خیرین برای مشارکت
 در اطعام 30 هزار نفری روز غدیر

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران از امکان مشارکت بانیان و خیرین در پویش 
»اطعام غدیر« به منظور تهیه و توزیع ۳۰ هزار وعده غذا در روز عید سعید غدیر برای 

توزیع بین زائران و میهمانان میعاد منتظران خبر داد.
مجید سلیمیان با اشاره به اینکه از اعمال تاکید شده در روز عید غدیر موضوع اطعام 
است، اظهار کرد: مسجد مقدس جمکران برای احیاء این سنت حسنه و از باب تعظیم 

شعائر الهی، در صدد اطعام زائران و مشتاقان در این روز بزرگ می باشد.
وی ادامه داد: به این منظور در آستانه عید فرخنده غدیرخم، دفاتر نذورات مستقر 
در مبادی ورودی و صحن های مختلف مسجد مقدس جمکران آماده دریافت میزان 
مبالغ عاشقان و منتظران امام زمان)عج( برای مشارکت در پویش اطعام غدیر هستند. 

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران با تاکید بر اینکه علاقه مندان می توانند با 
پرداخت مبلغ دلخواه یا براساس پرداخت مبلغ وعده غذایی، که میانگین هزینه هر 
وعده ۴۵هزار تومان است، در دهه ولایت و امامت در پویش اطعام غدیر مسجد مقدس 
ویژه توزیع بین محرومان و نیازمندان سهیم شوند، گفت: بانیان و خیرین می توانند با 
مراجعه به وب سایت مسجد مقدس جمکران به نشانی www.jamkaran.ir  و یا از 
طریق شماره حساب ۵۵/۱۵۵۵۵۳۱۳ و یا شماره کارت ۶۱۰۴۳۳۷۷۷۰۰۴۸۹۴۸ 
به نام مسجد مقدس جمکران مبالغ مد نظر خود را برای مشارکت در این طرح واریز 
و فیش واریزی را از طریق شبکه های اجتماعی ایتا، روبیکا، بله یا سروش به شماره 
۰۹۱۲۷۵۹۶۳۶۱ ارسال نمایند.  سلیمیان خاطرنشان کرد: بانیان و خیرین برای 

کسب اطلاعات بیشتر می توانند با شماره تلفن۰۲۵۳۷۲۵۳۳۳۱ تماس بگیرند. 

مدیر خیرین، هدایا و نذورات حرم مطهر بانوی کرامت :

مردم می توانند در اطعام عید غدیر
 حرم بانوی کرامت مشارکت کنند

مدیر خیرین، هدایا و نذورات حرم مطهر بانوی کرامت از فراهم شدن امکان مشارکت 
مردم در اطعام عید سعید غدیر خم این آستان مقدس خبر داد.

محمدرضا اکبری، مدیر خیرین، هدایا و نذورات حرم مطهر بانوی کرامت، گفت: به 
همت اداره هدایا و نذورات حرم مطهر بانوی کرامت امکان مشارکت مردم در اطعام عید 
غدیر در این آستان مقدس فراهم شده است. وی با اشاره به ثواب فراوان اطعام در روز 
عید سعید غدیر که در روایات بیان شده است، افزود: افرادی که به مشارکت در اطعام 
عید غدیر علاقه مند هستند می توانند با واریز وجه به شماره حساب ۲/۲۵۱ جاری 
بانک مسکن و یا شماره کارت ۶۲۸۰۲۳۱۳۶۰۰۰۱۰۰۱ در ثواب اطعام عید بزرگ 
غدیر سهیم شوند. مدیر خیرین، هدایا و نذورات حرم مطهر بانوی کرامت ادامه داد: 
nazr.amfm. علاقه مندان می توانند با مراجعه به پرتال نذورات حرم مطهر به نشانی

ir به بخش اطعام عید غدیر مراجعه و وجوه خود را برای اطعام در این روز واریز کنند.

کودکی و نوجوانی سن آموختن های ماندگار است. اما همان طور که می دانید آموزش 
در کودکی از راه بازی و سرگرمی اثرگذارتر است. برای آموزش مفاهیم دینی از جمله 
مفهوم والای غدیر و ولایت حضرت علی علیه السلام نیز، از همین راه ها وارد شوید. در این 

گزارش ایده هایی در این زمینه برایتان داریم.
 ایده هایی دادیم برای خاطره انگیز کردن عید بزرگ غدیر برای بچه ها. از الگوسازی 
از حضرت علی علیه السلام در ذهن بچه ها گفتیم و اینکه آنها به قهرمان نیاز دارند. 
زیباسازی خانه با کاردستی های بچه ها و تدارک بسته های عیدانه با همکاری بچه ها 
نیز دو ایدهٔ دیگری بود که مثال زدیم. در این قسمت چند پیشنهاد دیگر برایتان داریم. 

همراه مان باشید.
افتتاح وسایل و لباس های نو در عید غدیر!

شما هم از آن مادرهایی هستید که بعضی از لباس ها، کیف ها، کفش ها و... را برای 
از  بعضی  یا  بمانند؟  نو  خاصی  مهمانی  یا  مناسبت  برای  تا  می گذارید  کنار  بچه ها 
اسباب بازی ها را مخفی می کنید برای روز مبادا که همهٔ اسباب بازی های دم دستی دلشان 
را زد؟ کار خوبی می کنید. اصلًا باید همین طور باشد! ولی از آنجایی که عید غدیر یک 
روز ویژه است،  حتماً می توانید استثنا قائل شوید. از لباس ها و وسایلی که برای روز مبادا 
گذاشته اید، رونمایی کنید و آنها را در اختیار فرزندتان قرار دهید تا کیفش را ببرد. چه روزی 
بهتر از این روز؟ بزرگان مان توصیه کرده اند در عید غدیر لباس نو بپوشیم و بهترین عطرها 
را بزنیم. اگر لباس، عطر و... نویی دارید، روز عید غدیر افتتاحش کنید. اجازه بدهید پا را 
فراتر بگذاریم و بحث را به هر وسیلهٔ نو در خانه بکشانیم. از آچار و پیچ گوشتی تا ملاقه و 

قابلمه! ای بسا سعادت برای اشیاء که در این روز پربرکت انجام وظیفه شان را آغاز کنند.
 شاد کردن بچه ها با خرید وسایل لازم شان

اگر فرزندتان به چیزی نیاز دارد خریدش را موکول کنید به روز عید غدیر. یک تیر و دو 
نشان! اگر اصراری ندارد که خودش موقع خرید همراه تان باشد، می توانید از چند روز 
قبل به صورت اینترنتی خریدش را انجام بدهید که تا روز عید به دستتان برسد. بسیاری 
از فروشندگان اینترنتی، سفارش ها را مطابق درخواست و سلیقهٔ مشتری، بسته بندی 
و کادوپیچ می کنند. یادتان باشد یکی از هیجان انگیز ترین کارهای دنیا، باز کردن هدیه 

است. این لذت را در شادترین روز آیینی مان به فرزندتان هدیه بدهید.   
منوی غدیری تدارک ببینید

محبوب ترین غذاها، میوه ها و خوراکی ها را در روز عید غدیر برای فرزندتان مهیا کنید. 
البته جوری خودتان را به خرج نیندازید که تا آخر ماه جیب تان خالی باشد.

این روز را اختصاص بدهید به شاد کردن بچه ها. یکی از راه های شاد کردن بچه ها پختن 
غذای موردعلاقه شان است. اگر بچه ها دوست دارند می توانید با هم آشپزی کنید. لطف 
خداست که بچه ها معمولًا غذاهای عجیب و غریبی نمی خواهند. بیشتر وقت ها با یک 
ماکارونی پرملات، یک بشقاب سیب زمینی سرخ کرده یا پیتزای خانگی ساده راضی 
می شوند. می دانیم اصرار دارید غذای سالم بخورید. ولی طوری نمی شود اگر همین یک 

روز را کمی کوتاه بیایید. بگذارید خاطره اش برای بچه ها ماندگار شود.
  نذری دادن را در صدر غدیرانه هایتان بگذارید

می دانستید انفاق و اطعام در عید غدیر ۱۰ برابر روزهای دیگر ثواب دارد؟ حضرت 
علی )ع( در خطبهٔ غدیریه می فرمایند: »کمک های مالی به دیگران در امروز )غدیر( به 
اموال تان برکت می بخشد و بر عمرتان می  افزاید؛ مهربانی به دیگران سبب رحمت و 

عنایات حق خواهد شد.«.
شیرینی، شربت، میوه، غذای نذری، شکلات یا هر چیزی که در توان تان هست تهیه 
کنید و با کمک بچه ها بین مردم پخش کنید. از وقتی کرونا پا به دنیایمان گذاشت، کمی 
مناسبات را تغییر داد. طوری که نذری دادن ها کمتر شد و توزیع بسته های کمک معیشتی 
بین نیازمندان، بیشتر. خدا را شکر که از شر کرونا خلاص شدیم. ولی اگر هنوز بر همان 
عهد هستید، می توانید با کمک دوستان و آشنایان تان بسته های کمک مؤمنانه آماده 
کنید و به دست نیازمندانی که می شناسید برسانید. در هر صورت، فرزندانتان را وارد 

فرآیند تصمیم گیری و تهیه و توزیع این اقلام کنید.
دستگیری از محرومین را برای فرزندتان الگو کنید

فرهنگ وارداتی جدید تلاش می کند ما و فرزندانمان را به سمت فردگرایی و خودمحوری 
سوق دهد. در چنین فرهنگی کمک به هم نوع و دستگیری از نیازمندان جایی ندارد. 
این بهترین فرصت است که فلسفهٔ کارهای خیر و کمک های مؤمنانه را به زبان ساده 

برای بچه ها توضیح بدهید. از نظام اسباب و وسایل و واسطه ها برایشان بگویید تا بدانند 
خداوند کارهایش را با واسطه ها انجام می دهد و این بار ما لیاقت پیدا کرده ایم تا واسطهٔ 
خداوند باشیم و نذری یا بسته ها را به دست دیگران برسانیم. او حتماً از تجربهٔ حس کمک 
کردن به دیگران، مفید بودن و راضی کردن خداوند لذت خواهد برد. همین نقطه جایی 
است که می توانید از انفاق های شبانهٔ حضرت علی علیه السلام بگویید و الگوی کمک به 
هم نوع، بدون خودنمایی و منت گذاری را در ذهن فرزندتان نقش بزنید. اگر شرایط تهیهٔ 
بسته های کمک را ندارید، با بچه هایتان به مسجد یا محلی بروید که چنین بسته هایی را 

آماده می کنند. به آنها کمک کنید یا برایشان شربت ببرید تا خستگی از تن بیرون کنند.
»نادعلی«خوانی را در خانه باب کنید

در چنین روز پربرکتی اگر دعا نکنیم و حاجت نخواهیم، چه کنیم؟ دعاهایی که به مولا 
علی علیه السلام منتسب است به بچه ها معرفی کنید. برایشان بگویید چه نعمت بزرگی 
داریم که می توانیم چنین بزرگانی را واسطه قرار دهیم تا حاجت مان را از خداوند بگیریم. 
بگویید در لحظات سخت و ترس و اندوه، دست به دامان حضرت شوند و از او کمک 
بخواهند؛ این همان مفهوم توسل است. این ها را به زبان ساده و متناسب با سطح درک 

بچه ها توضیح بدهید که به جان شان بنشیند.
یکی از زیباترین دعاها دربارهٔ حضرت علی علیه السلام، دعای معروف »نادعلی« است. 
این دعا با روش ختم خاصی برای برآورده شدن خواسته ها توصیه شده است. ایام عید 
غدیر فرصت خوبی است که بچه ها را تشویق کنید این دعا را حفظ کنند. می دانید آنچه 
در کودکی به خاطر سپرده می شود به ندرت از ذهن می رود. دعای »نادعلی« و توسل به 

صاحبش می تواند در آینده هم دستگیر فرزندتان در شرایط سخت باشد.
مسابقه ای برای برنده شدن تمام شرکت کنندگان

تصمیم به حفظ یا قرائت هر دعایی که گرفتید فایل آن را از اینترنت بگیرید و در خانه 
پخش کنید. دسته جمعی با آن هم خوانی کنید. معنی آن را با هم بخوانید. به فرزندتان 
بگویید جملاتی از متن دعا را که دوست دارد با خط خودش بنویسد و با نقاشی و 
رنگ آمیزی زیبایش کند. آن را هر جایی که دوست دارد نصب کنید تا با دیدن مداومش، 
از بر شود. مسابقهٔ حفظ دعای انتخابی بین بچه های خویشان و دوستان، حتماً جذابیت 
این روز را برای کودکان بیشتر می کند. اما یادتان باشد محور مسابقه بهتر خواندن یا از بر 
بودن کل دعا نیست. مهم خاطره ای است که به جا می ماند. پس به همهٔ شرکت کنندگان 

جایزه بدهید.
جشن خانگی را هم در برنامه بگذارید

کلی مراسم جشن و مولودی عید غدیر هست که می توانید به همراه خانواده تان شرکت 
کنید. این جشن های محلی و دسته جمعی را از دست ندهید. اما سعی کنید یک جشن 
خودمانی و جمع وجور هم در خانهٔ خودتان بگیرید و برکت شادی در این مناسبت را 
میهمان خانه تان کنید. همه در هال دور هم بنشینید. یک دعای کوتاه از امیرالمؤمنین 
یا خطبهٔ کوتاهی از نهج البلاغه را بخوانید و دربارهٔ معنی اش با هم حرف بزنید. اگر بلدید 
بعدش مولودی بخوانید یا از بچه ها بخواهید این کار را بکنند. اگر نه یک مولودی شاد 
غدیری را که قبلًا از اینترنت گرفته اید پخش کنید و همراهش دست بزنید و شادی کنید. 
تعریف کردن لطیفه و خاطرات بامزه را چاشنی جشن تان کنید. بازی ها و سرگرمی هایی 

را که فرزندانتان دوست دارند به جشن بیفزایید تا در این عید بزرگ بیشتر لذت ببرند.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:

پیام رسای غدیر دعوت فراگیر به محبت و 
همدلی است

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم غدیر را محور و عامل وحدت دانست و گفت: جامعه 
واعظان، مداحان و شاعران پیام رسای غدیر که دعوت فراگیر به محبت و همدلی است را 

به اقشار و اصناف مختلف برسانند.
حجت الاسلام والمسلمین مرتضی شعبان زاده ظهر دوشنبه در گردهمایی هیئت های 
مذهبی، مداحان و شاعران آئینی با عنوان میثاق علوی که در هیأت حضرت فاطمه 
الزهرا )س( قم برگزار شد، با بیان اینکه ولایت به معنای پذیرش سرپرستی به حوزه فردی 
یا اجتماعی ارتباط پیدا می کند، اظهار داشت: نباید محبت به اهل بیت )ع( فقط در 

سینه های ما باقی بماند، بلکه باید در زندگی ما جریان پیدا کند.
وی افزود: علت معارضه جریان حق و پیروان اهل بیت )ع( با دشمنان این بود که اهل 
بیت )ع( می خواستند دین را به متن زندگی مردم بیاورند. اینجا معارضه شکل گرفت وگرنه 
اگر ارادت و تبعیت از اهل بیت )ع( فقط در دل و خانه و تنهایی اتفاق می افتاد دیگر نیاز 

به مبارزه و شهادت نبود.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با تأکید بر اینکه پذیرش ولایت اهل بیت علیهم 
السلام بدون مرزبندی با دشمنان امکان ندارد، گفت: ولایت امیرالمومنین )ع( دوگانه 
است؛ یعنی هم تبعیت امر امام باید به متن زندگی بیاید و هم مرزبندی با دشمنان امام 

مشهود باشد.
حجت الاسلام شعبان زاده با طرح این سوال که برنامه دشمن برای امت اسلامی و کشور 
چیست؟ اظهار داشت: به تعبیر رهبر معظم انقلاب اسلامی، دشمن به دنبال ایجاد 

دوقطبی و تقابل اجتماعی گروه های مختلف مردم است.
غدیر، محور و عامل وحدت است

وی افزود: غدیر، محور و عامل وحدت است، یعنی با سرمایه اهل بیت )ع( و محبتی که 
مردم به حضرت علی علیه السلام دارند نباید بگذاریم دشمن در ایجاد تقابل اجتماعی 

موفق شود.
حجت الاسلام شعبان زاده خطاب به واعظان، ذاکران، مداحان و شاعران گفت: بدانید 
که نیاز کنونی کشور محبت به حضرت علی علیه السلام است، کاری کنید در برابر اراده 

دشمن، محبت و همدلی بین مؤمنان افزایش یابد.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با تقدیر از هیأت حضرت فاطمه الزهرا )ع( که این 
گردهمایی را با حضور مهمانانی از استان های تهران، اصفهان، کاشان و قم برگزار کرده، 
اظهار داشت: امیدوارم جامعه واعظان، مداحان و شاعران در دهه ولایت پیام رسای غدیر 
که دعوت فراگیر به محبت و همدلی است را به اقشار و اصناف مختلف مردم کشورمان 

برسانند.

از ارائه آموزش های مدیریت پسماند تا اقدامات توسعه ای در مجتمع فرآوری پسماند البرز؛

در جلسه شورای سازمان پسماند 
شهرداری قم چه گذشت ؟

برگزار و موضوعات مختلفی  جلسه شورای سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
ازجمله اقدامات در حوزه فرهنگی و آموزشی، روند اجرایی و بودجه ای سازمان، دفن و 

پردازش پسماند و... موردبررسی قرار گرفت.
به گزارش واحد خبر سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم، شورای سازمان پسماند 
شهرداری با حضور معاون محیط زیست و خدمات شهری، اعضای شورای اسلامی شهر،  

اعضای هیئت مدیره این سازمان در سالن جلسات شهرداری قم برگزار شد.
بر اساس اساسنامه سازمان مدیریت پسماند، جلسه شورای سازمان مدیریت پسماند هر 

شش ماه یک بار با حضور اعضا برگزار می شود.
در ابتدای جلسه محمدتقی آقایوسفی، معاون پشتیبانی سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری قم مصوبات جلسه گذشته را که در دی ماه برگزار شد، در ۱۰ بند قرائت و 

اقدامات انجام شده سازمان موردبررسی قرار گرفت.
بررسی و تصویب تعرفه بهای خدمات پیشنهادی سال ۱۴۰۲ سازمان، بررسی و تصویب 

متمم بودجه سال ۱۴۰۱،  از موضوعاتی بود که توسط آقایوسفی عنوان شد .
 حسین شریفی معاون نظارت بر امور پسماندهای سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
قم در ادامه سخنان خود با اشاره به اجرای طرح مدیریت سبز در ادارات، ارائه آموزش 
مفاهیم مدیریت پسماند به صاحبان صنوف، مجتمع های مسکونی، مهدهای کودک  
برنامه های سازمان مدیریت پسماند در حوزه آموزش و  :  ازجمله  اشاره کرد و گفت 

آگاه سازی جامعه هدف در سال ۱۴۰۱ بود.
همچنین عملکرد دستگاه نظارت سازمان در حوزه شناسایی گاراژهای ضایعاتی، 
تخلفات تخلیه صنعتی و فاضلاب و فضای سبز ، تخلفات تفکیک غیرمجاز توسط شریفی 
ارائه شد . همچنین مهدی میرقیصری معاون دفع و پردازش سازمان مدیریت پسماند 

شهرداری قم نیز در گزارشی اقدامات سازمان در حوزه فنی را ارائه داد .
بهره برداری از خط تفکیک پسماند شهری، احداث سایت تخمیر کود کمپوست، 
بسترسازی و ایجاد سلول های دفن مهندسی بهداشتی در سایت البرز، توسعه فضای 
سبز سایت البرز و … ازجمله اقدامات صورت گرفته در حوزه فنی سازمان بود که توسط 

میرقیصری در جلسه شورای سازمان به آن اشاره کرد .
از دیگر مواردی که در جلسه شورای سازمان مدیریت پسماند در دستور جلسه قرار 
گرفت، می توان به ارائه گزارش از مصوبات جلسه گذشته، ارائه گزارش بازرس قانونی 

سازمان، ارائه و تصویب تفریغ بودجه سال ۱۴۰۰ این سازمان اشاره کرد.
 

کارشناس حوزه اسباب بازی:

خانواده ها به خاطر هزینه های زندگی، 
اسباب بازی را حذف نکنند

عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان اسباب بازی ایران معتقد است که خانواده ها 
برای حذف برخی مخارج اضافی زندگی، نباید اسباب بازی کودکان خود را از سبد خرید 

حذف کنند و حتی در خرید این وسایل باید نظر کودک هم اعمال شود.
نسرین قرایی گفت: با کشتن لذت استفاده از اسباب بازی، یادگیری هم کشته می 

شود، ضمن اینکه نباید به زور برای کودک اسباب بازی خریداری کرد.
این فعال حوزه کودک و اسباب بازی در خصوص آموزش از طریق یادگیری با بیان این 
نکته که امروز »سرگرم آموزی« در دنیا بسیار مطرح است و یکی از بهترین روش ها برای 
یادگیری محسوب می شود، افزود: سرگرمی، فعالیتی داوطلبانه است که افراد با میل و 
رغبت واقعی و درونی سراغ آن می روند و در عین این که از آن لذت می برند، یاد هم 
می گیرند؛ بر همین اساس آموخته هایی که از طریق بازی و سرگرمی اتفاق می افتد، در 

ناخوادآگاه ذهن آنها با ثبات بیشتری ثبت می شود و پایدارتر خواهد بود.
وی در ادامه بازی را یکی از بازوهای اصلی سرگرمی دانست و اظهار کرد: در بحث 
مشاوره تربیت فرزند برای والدین و همچنین ارائه آموزش ها برای خود کودکان تا به امروز 
از طریق بازی و سرگرمی تأثیرات مثبتی را شاهد بوده ایم؛ تحولی که در مهارت های 

شناختی حین بازی اتفاق می افتد را نمی توان با هیچ چیزی مقایسه کرد.
قرایی با اشاره به این نکته که برای یک کودک در سال های پیش از دبستان، بازی به 
عنوان یک زبان به شمار می آید، اضافه کرد: بازی بهترین ابزار در راستای ارائه آموزش 
به کودک است و باید گفت که کودک از طریق اسباب بازی و بازی می تواند مهارت های 
پایه زندگی را بیاموزد و در زندگی خود به کار گیرد. وی در خصوص جامعه مخاطب 
اسباب بازی، تاکید کرد: بزرگسالان به خاطر مشغله های روزانه و درگیری های روزمره ای 
که دارند، ناخوادآگاه زمانی که اسم بازی و اسباب بازی که می آید، ذهن شان بر روی یک 
سری از افراد در سنین خاص متمرکز می شود و بسیاری از افراد فکر می کنند که اسباب 
بازی مختص کودکان است نه بزرگسالان، اما به نظر من برای رفع این مشکل نیازمند 

گسترش زیرساخت های فرهنگی در حوزه اسباب بازی هستیم.
 

مدیرکل محیط زیست استان قم خبر داد:

تشکیل گروه های مشترک کارشناسی 
اداره کل محیط زیست و سازمان پسماند 
مدیرکل محیط زیست استان قم از تشکیل گروه های مشترک کارشناسی اداره کل 

محیط زیست و سازمان مدیریت پسماند به منظور هم افزایی در این حوزه خبر داد .
محمدحسین بازگیر در جلسه شورای سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم که در سالن 
شهید مولوی شهرداری برگزار شد، اظهار داشت: اداره کل محیط زیست در تحقق قانون 
مدیریت پسماند نقش دارد و باید از ظرفیت کارگروه مدیریت پسماند در راستای پیشبرد 
برنامه ها و اهداف این سازمان بهره برد. وی با اشاره به تشکیل تیم های مشترک برای 
بررسی موانع قانونی در حوزه مدیریت پسماند گفت:  نتایج و خروجی جلسات رسمی 

کارشناسان اداره کل و سازمان، قابل توجه و علمی خواهد بود .

اجتماعی

 روانشناس )Psychologist( با به کارگیری روش های 
بررسی  به   )Psychotherapy( درمانی  روان  و  آموزشی 
دکتر  می پردازد.  فردی  بین  روابط  و  شخصیت  رفتار، 
روانشناس خوب با توجه به رابطه بین عملکرد مغز و رفتار 
می تواند ارتباط بین محیط و رفتار را بررسی کند. بهترین 
دکتر متخصص روانشناس میتواند با راهنمایی دقیق و 

مهم و بجا به افراد به کنترل مشکلاتشان کمک کند.
روانشناسی )Psychologist( به علم مطالعه ذهن انسان 
و نحوه ی تأثیر آن بر رفتار گفته می شود. روان شناسان 
برای درک رفتارانسان ها تحقیقات بسیاری انجام داده 
و مجموعه رفتارها را ارزیابی می کنند. روانشناسان باید 
با صداقت و قابل اعتماد باشند و توانایی درک شرایط 
فرد مراجعه کننده را داشته باشند تا افراد بدون استرس 
و نگرانی مشکلات خود را با روانشناس خوب در میان 

بگذارند.
شناخت کامل انواع روانشناس قبل از گرفتن نوبت 

از دکتر روانشناس
 :)Experimental psychologists( روانشناس تجربی
آزمایش ها  انجام  و  پژوهش  روان شناسان  این  وظیفه 
است.  روانشناسی  علم  به  بیشتر  دانش  افزودن  برای 
این روان شناسان در زمینه تحقیقات آموزش دیده و بر 
موضوعات مختلفی کار می کنند. در این حوزه روانشناس 
کار  سپس  و  داشته  تخصص  خاص  زمینه  یک  در 

تحقیقاتی را باتوجه به دانش خود انجام می دهد.
روان شناسان زیادی هستند که تمام وقت خود را صرف 
تحقیقات نمی کنند. ممکن است روانشناس در حوزه ی 
درمان هم فعالیت داشته باشد و در کنار آن به کارهای 
معمولًا  متخصصان  این  شود.  مشغول  هم  تحقیقاتی 
در مراکز اختصاص داده شده به تحقیقات یا دانشگاه ها 
مالی  تأمین  شرکت ها  برخی  همچنین  می کنند.  کار 
نتایج  و  را برعهده می گیرند. داده ها  چنین تحقیقاتی 
به دست آمده به درخواست شرکت بوده و سازمان از آن ها 

استفاده می کند.
روانشناس بالینی )Clinical Psychologist(: یکی از 
انواع روانشناس درمانگر بالینی است. متخصصانی که در 
شاخه بالینی فعالیت می کنند وظیفه ارزیابی و مداخله در 
اختلالات مختلف را دارند. این اختلالات مواردی هستند 
که بیمار را تحت تأثیر قرار می دهند. روانشناس بالینی به 
دنبال درک چگونگی بروز یک بیماری روانی، نحوه شروع 
آن و چگونگی درمان بیمار است. پس از ارزیابی های لازم، 

روانشناس برنامه های درمانی را اجرا می کند.
در روانشناسی بالینی ممکن است تخصص هایی مانند 
غیره  و  خوردن  در  اختلال  رفتاری،  اختلالات  اعتیاد، 
طیف  می تواند  بالینی  روانشناس  باشد.  داشته  وجود 
وسیعی از بیماران با آسیب ها و اختلالات روانی را درمان 
روانشناس در زمینه موردنظر شما تجربه  اگر  اما  کند. 
بیشتری داشته باشد، درمان احتمالًا موفق تر خواهد بود.

 :)General psychologist( عمومی  روانشناس 
روانشناسی عمومی پایه و اساس علم روانشناسی است. 
این تخصص به اصول اساسی، مشکلات و روش های 
حافظه،  یادگیری،  انگیزه،  احساسات،  انسان،  رشد 
می پردازد.  هوش  و  پردازش  ادراک،  تفکر،  حواس، 
تفکر،  فرایندهای  دررابطه با  باید  عمومی  روانشناس 
شخصیت شناسی، آزمایش های روانشناختی، اختلالات 
رفتاری و سلامت روان اطلاعات کاملی داشته و در تمامی 

این حوزه ها به بیماران کمک کند.
روانشناس کودک )Child psychologist(: روانشناسی 
هدف  است.  روانشناسی  و  پزشکی  از  ترکیبی  کودک 
ارتقاء سلامت، رفاه و رشد کودکان  روانشناسی کودک 
و خانواده های آن ها است. معمولًا در این روانشناسی از 
روش های مبتنی بر شواهد استفاده می شود. روانشناسی 
کودک طیف وسیعی از حوزه ها را در بر می گیرد. این 
حوزه ها عبارت اند از: ۱.عوامل تکاملی ۲.عوامل زمینه 

ای ۳.عوامل روانی ۴.عوامل اجتماعی
و  روانی  مسائل  به  می توانند  کودک  روان شناسان 
جسمی کودکان کمک کنند. این تخصص شامل ارزیابی، 
تشخیص و درمان شرایط پزشکی کودکان، پیشگیری 
از شرایط پزشکی کودکان، آموزش عموم مردم در مورد 
با  مرتبط  رفتارهای  ارتقاء  کودکان،  بهداشتی  شرایط 
سلامت و بهبود ارائه خدمات بهداشتی به کودکان است.

بررسی  کودک  روان شناسان  اولیه  اهداف  از  یکی 
کودکان از نظر تأخیر در رشد و اختلالات یادگیری است. 
این روان شناسان مطالعات و تحقیقاتی روی رفتار کودکان 
انجام می دهند. هدف نهایی روانشناس کمک به کودک و 

خانواده برای تغییر عادات ناسالم است.
 :)Geriatric psychologist( سالمندان   روانشناس 
با  می تواند  سالمندی  دوران  افراد،  از  بسیاری  برای 
مشکلات عاطفی، اجتماعی و جسمی همراه باشد. در 
این دوره فرد سالمند ممکن است دچار اندوه، اضطراب 
و افسردگی شود. روانشناس سالمندان یک روانشناس 
بالینی حرفه ای است. این روانشناس در مطالعه و درمان 
مشکلات روحی، عاطفی و اجتماعی ناشی از افزایش سن 
متخصص است. روان شناسان سالمندان توجه خود را بر 
نیازهای سالمندان متمرکز می کنند. این روان شناسان 
بر تشخیص مشکلات و ارزیابی مراجعه کنندگان تمرکز 
می کنند. در این راستا روان شناس، سالمندان را ارزیابی 
کرده و وجود اختلالات خلقی، رفتاری یا شناختی در 
بیماران را بررسی می کنند. بخش اساسی برنامه درمانی، 
به صورت  مراجعه کنندگان  با  روانشناس  است.  مشاوره 

فردی، خانوادگی، زوج یا گروه های کوچک کار می کند.
 :)marriage psychologist( ازدواج  روانشناس 
زوجین  از  که  هستند  متخصصانی  ازدواج  مشاوران 
حمایت کرده و آن ها را راهنمایی می کنند. در جلسات 
مشاوره روانشناس زوج ها را راهنمایی کرده و مشکلات 
و درگیری های اصلی را شناسایی می کند. مشاور ازدواج 
را  خود  تعارضات  و  نیازها  تا  می کند  کمک  زوجین  به 
آشکار کنند. وظیفه اصلی این روان شناسان ارائه خدمات 
مشاوره ای به زوج ها است. این خدمات می تواند شامل 
باهم  زوجین  مشاوره  زوج،  دو  هر  برای  فردی  مشاوره 
ازدواج  مشاوره  در  باشد.  فرزندان  با  خانواده  مشاوره  و 
تمرکز بر پویایی خانواده و چگونگی ارتباط بین اعضای 
خانواده است. بسیاری از مشاوران ازدواج به طور خاص 
با زوج هایی که تحت تأثیر الکل، مواد مخدر یا خشونت 
خانگی قرار دارند، همکاری می کنند. بسیاری از افراد 
استفاده  ازدواج  از  قبل  مشاوره  از  ازدواج  از  پیش  هم 
کرده و مسائل و مشکلات خود را ارزیابی می کنند. در 
این جلسات ممکن است، روانشناس برای شناخت بهتر 

زوجین از تست شخصیت شناسی استفاده کند.
نوع  این   :)Psychotherapist( درمانگر  روان  
روان شناسان هم مانند روان شناسان بالینی کار می کنند. 

هدف آن ها کمک به افرادی است که برای حل مشکلات 
تکنیک های  روان درمانی  دارند.  مشورت  به  نیاز  خود 
ارائه  بیماران  زندگی  کیفیت  بهبود  برای  را  مختلفی 
بر  روان درمانی  بالینی،  روانشناسی  برخلاف  می دهد. 
با  درمانگران  روان  زیرا  نمی شود.  تنظیم  قانون  اساس 

آسیب های روانی شدید روبرو نمی شوند.
انسانی  روابط  در  مشکلات  دررابطه با  روان درمانگر 
یک  کار  واقع  در  می کند.  کار  احساسی  مسائل  یا 
نیست.  بالینی  روانشناس  کار  برخلاف  روان درمانگر 
به  هم  با  می توانند  متخصص  دو  این  موارد  برخی  در 
بیمار کمک کنند. روان درمانگران می توانند هم زمان از 
رویکردهای مختلف مانند اومانیسم، روانکاوی و درمان 

رفتاری شناختی استفاده کنند.
از  مجموعه ای  روانکاوی   :)psychoanalyst( روانکاو  
نظریه های روانشناسی و تکنیک های درمانی است که 
منشأ آن بیشتر به نظریه های زیگموند فروید بازمی گردد. 
اساس روانکاوی بر این باور است که همه مردم دارای افکار 
ناخودآگاه، احساسات، خواسته ها و خاطرات هستند. در 
روانکاوی افراد با واردکردن محتوای ناخودآگاه خود به 
خودآگاه نسبت به وضعیت روحی فعلی خود بینش پیدا 
می کنند. با این روش فرد از پریشانی روانی نجات پیدا 

می کند.
که  معتقدند  روان شناسان  روانکاوی  تخصص  در 
تأثیر انگیزه های ناخودآگاه قرار دارد.  رفتار افراد تحت 
مشکلات عاطفی و روانی مانند افسردگی می تواند ریشه 
و ناخودآگاه داشته باشد.  در تعارضات ذهن خودآگاه 
تحلیلگران ماهر می توانند با استفاده از استراتژی های 
روانکاوی مانند تجزیه وتحلیل رؤیاها به افراد کمک کنند 
تا جنبه های خاصی از ذهن ناخودآگاه خود را بیان کنند.

در صورت داشتن مشکلات زیر سریعا نوبت 
بگیرید و به دکتر روانشناس مراجعه کنید

ازدواج،  از  قبل  درمانی،  )زوج  خانواده  مشاوره  برای 
کودک  مشاوره  فرزند(،  پرورش  طلاق،  از  پیشگیری 
خواب(،  اختلال  اوتیسم،  فعالی،  )بیش  نوجوان  و 
روانکاوی، اختلال میل جنسی و درمان نعوظ،، درمان 
زودانزالی و دیر انزالی، سکس تراپی، واژینیسموس، ترک 
خودارضایی، درمان اضطراب، مسیر شغلی و تحصیلی، 
ترک اعتیاد، استرس و وسواس، افسردگی، فوبیا، اختلال 
دوقطبی، توانبخشی روانشناسی یک رشته ی کارشناسی 
است که به بررسی ذهن و رفتار انسان و رفتار های عادی 
یا غیر عادی فرد می پردازد. روانشناسان بیماری های روان 
را درمان می کنند و در سلامت روان تاثیر مهمی دارند. 

روانشناسان نمی توانند دارو تجویز کنند.
سخن پایانی

به گزارش وب گاه تبیان، اگر دچار مشکلات، تعارضات 
یا اختلالات روانی هستید، بهتر است از کمک روانشناس 
بهره ببرید. همان طور که جسمی برای درمان بیماری ها 
و مشکلات جسمی به دنبال پزشکی می گردید که در 
همان زمینه تخصص داشته باشد، برای برطرف کردن 
پیدا  را  روانشناسی  باید  هم  روانی  و  روحی  مشکلات 
کنید که در همان زمینه مشکل شما تخصص داشته 
مختلف  زمینه های  در  روانشناسی  متخصصان  باشد. 
شما را راهنمایی کرده و از روش های مختلف برای درمان 
استفاده می کنند. در نتیجه شخص با درک مشکلات و 

ایجاد تعامل با افراد، بهترین نتیجه را از درمان می گیرد.

دانستنی های که به تسریح در روند درمان کمک  می کند؛

نکات مهمی که قبل از رفتن به پیش روانشناس باید بدانید

عید غدیر را برای بچه ها خاطره انگیز کنید؛

چطور شادی غدیرخم را به خانه ببریم
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عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران :

در پایین ترین سطح مراودات بانکی هستیم 
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران خاطر نشان کرد: در حال حاضر ایران وارد 

لیست سیاه FATF شده است و در پایین ترین سطح مراودات بانکی هستیم. 
مهراد عباد در گفت وگویی بیش از ۸۰ درصد اقتصاد ایران را دولتی دانست و افزود: 
تصمیمات دولت تاثیر زیادی در اقتصاد و تجارت بین المللی می گذارد به عنوان مثال 
تحریم ها به واسطه یک تصمیم سیاسی اتخاذ و اقتصاد نیز دنباله رو آن شد و ۱۰ سال اخیر 
بخشی خصوصی و اقتصاد را درگیر خود کرد. وی با اشاره به تاثیر منفی تحریم ها در اقتصاد، 
تصریح کرد: تحریم ها امکان مراودات با شرکت های بزرگ را از ایران گرفت و این شرکت ها 
به واسطه ترس و نگرانی که از جریمه های همکاری با ایران داشتند از تجارت با ما امتناع 
کردند از این رو ما به ناچار کارها را به واسطه ها سپردیم و مجبور شدیم که با شرکت های 
کوچکتر کارها را پیش ببریم؛ این موضوع باعث شد کالاهایی که کیفیت پایین تری داشتند 
را خریداری و هزینه واردات و صادرات در کشور افزایش پیدا کند. این فعال اقتصادی ادامه 
داد: مراودات مالی هزینه ها را برای بخش خصوصی افزایش داد در انتقال پول و بازگشت 
ارز حاصل از صادرات، از آنجایی که از کانال صرافی های کشورها همسایه انجام می شد. 
به عبارت دیگر نقل و انتقال حواله به صورت غیررسمی تاثیر منفی سیاست بر اقتصاد بود. 
عباد با تاکید بر اینکه در جذب سرمایه گذاری علم اقتصاد اهمیت پیدا می کند، تصریح 
کرد: سرمایه گذار خارجی برای ورود به یک اقتصاد نخست ریسک های آنجا را بررسی و 
رتبه کشورها در جذب سرمایه گذاری خارجی و بازگشت سرمایه را بررسی می کند. ایران 
به واسطه تحریم ها رتبه ضعیفی در جذب سرمایه خارجی پیدا کرد و ما نیز تلاشی برای 
ارتقا رتبه  خود انجام ندادیم. در کشوری اقتصاد آن دولتی باشد سرمایه گذاران خارجی 
حساس تر می شوند چراکه سرمایه گذاری کلان مساوی با طرف شدن با دولت از این رو 

سرمایه خارجی جایی ورود می کنند که ریسک های آن پایین باشد.
برجام و خروج از لیست سیاه FATF همزمان انجام شود

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران در پاسخ به این پرسش که در ماه های اخیر 
شاهد ورود سرمایه گذاران برخی از کشورها از ازبکستان و عمان بودیم آیا این موضوع 
در رونق اقتصادی می تواند موثر باشد؟ افزود: همکاری اقتصادی با کوچکترین کشور 
می تواند در رشد اقتصادی موثر باشد در سال های اخیر تحریم ها ما را به جزیره کوچکی 
تبدیل کرده بود که کمتر کشوری حاضر به همکاری با ما می شد حتی کشورهایی که آنها 
را دوست و همسایه خطاب می کردیم نیز به سختی حاضر به مراوده تجاری با ما بودند 
اما یک تغییر ژئوپلتیکی در منطقه رخ داد که در نهایت به نفع ایران تمام شد و عربستان 
مذاکرات خود را با ایران آغاز کرد چراکه آنها می خواهند به قطب اقتصادی منطقه تبدیل 
شوند از این رو منطقه باید آرام باشد و ما باید از این فرصت استفاده کنیم. تنش زدایی ها 

باعث شد که کشورهای همسایه ترجیح بدهند که تعاملات خود را با ما گسترده کنند.
به گفته عباد؛ باید از این فرصت ایجاد شده بیشترین استفاده را کرد چرا که فرصت های 
زیادی پیشروی ما نیست. عباد در پایان تصریح کرد: در حال حاضر ایران وارد لیست سیاه 
FATF شده است و در حال حاضر در پایین ترین سطح مراودات بانکی هستیم؛ شاید 
رفتن در لیست سیاه در کوتاه مدت تاثیری برای ما نداشته باشد ولی اگر برجامی امضا 
شود که به نظر می رسد داریم به این سمت می رویم قرار گرفتن در لیست سیاه برای ما 
یک توقفی ایجاد می کند که اجازه نمی دهد با دنیا تجارت داشته باشیم و باید آن را حل 

کنیم. حل این موضوع زمان بر است و بهتر است موازی با تجارت این دو را پیش ببریم.

عضو هیات علمی دانشکده خودرو دانشگاه علم وصنعت :

با ورود خودروهای کارکرده، قیمت ها
 در بازار خواهد ریخت

عضو هیات علمی دانشکده خودرو دانشگاه علم وصنعت، در رابطه با واردات خودروهای 
کارکرده به کشور و تاثیر آن بر بازار داخل: در وهله اول نکته مهم و اساسی این است که 
بانک مرکزی نیز موافقت خود برای تخصیص ارز برای واردات را اعلام وتایید کند که در 
شرایط فعلی اقتصادی، توان تامین ارز برای واردات این دست خودروها را خواهد داشت 
یا نه.  امیرحسن کاکایی افزود: واردات خودروهای کارکرده زوایای بسیاری را دارد که جای 
بررسی دارد اما  نکته حائز اهمیت این است که برای ورود خودروهای کارکرده، بایستی 
به موضوع  خدمات پس از فروش آن و ارائه خدمت به مشتریان توجه کرد. ضمن اینکه 
موضوع منشاء  ارزی که تاکیدی بر مشخص  بودن آن در لایحه واردات خودروهای کارکرده 
گذاشته نشده  است، نیز به جهت جلوگیری از مشکلات احتمالی بایستی مدنظر قرار  
و فروشندگان خودرو  نمایشگاه داران  اتحادیه  گیرد. همچنین سعید موتمنی-رئیس 
تهران- نیز در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در هر صورت واردات خودروها )نو و کارکرده( 
با هدف تنظیم بازار صورت می گیرد تا پاسخگوی نیاز و تقاضای بازار باشد و خلاءهای 
عرضه )عدم تناسب عرضه و تقاضا که منجر به افزایش قیمت نیز شده است( باشد. قطعا 
واردات خودروها به تنظیم بازار خودرو داخل و حتی شکستن قیمت ها منجر خواهد 
شد؛ مهم تر اینکه حجم بالای تقاضا که تولید داخل به تنهایی پاسخگوی آن نیست را هم 

پوشش خواهد داد.  

 در شرایطی که دولت عزم خود را برای برخورد با بانک هایی که عملکرد نامناسبی 
در پرداخت تسهیلات دارند جزم کرده است و هشدارهای جدی در این زمینه به 
بانک های متخلف داده شده، به نظر می رسد باید در انتظار موج جدیدی برای اصلاح 

ساختار معیوب پرداخت تسهیلات در برخی بانک ها بود.
به گزارش ایسنا، در این میان برخی بانک های خصوصی دچار چالش ها و انحرافات 
زیادی در کارنامه خود هستند که هر چند وقت یکبار، گوشه ای از عملکرد نامطلوب 
و انحرافات آن از عملیات بانکداری آشکار می شود؛ بانک هایی که برخلاف بخشنامه 
بانک مرکزی، عملکرد ضعیفی در پرداخت تسهیلات بانکی به ویژه در برخی استان ها 
داشته اند و با توجه به هشدار جدی وزیر اقتصاد در این زمینه باید دید این رویه تا چه 

اندازه اصلاح خواهد شد.
در شرایطی که یکی از دغدغه های دولت موضوع عدالت منطقه ای در دسترسی به 
تسهیلات بانکی است، برخی استان ها و مناطق کشور به تسهیلات بانکی دسترسی 
بیشتری دارند اما دسترسی برخی مناطق کم تر است. در جریان سفرهای رییس 
جمهور یکی از پرتکرارترین موارد نارضایتی این است که برخی از بانک های کشور 
منابع و سپرده های مردم آن استان را جمع کرده اما فقط بخش ناچیزی از آن را صرف 

پروژه های استان می کنند و مقصد این سپرده ها نامشخص است.
اطلاعات نشان می دهد که این وضعیت در اکثر استان های کشور شایع است. برای 
مثال در استان بوشهر درحالی که نسبت تسهیلات به سپرده بانک های دولتی حدود 
۸۳ درصد است، این نسبت در یکی از بانک های غیردولتی شش درصد، در یک بانک 

غیردولتی دیگر پنج درصد و یک بانک غیردولتی دیگر سه درصد است،
در این مورد، وزیر اقتصاد اخیرا با بیان اینکه بانک مرکزی در بخش نامه ای بانک ها 
را مکلف کرده است حداقل ۵۰درصد از سپرده هایی که از مردم استان جمع می شود 
درپروژه های عمرانی همان استان سرمایه گذاری شده یا به مردم تسهیلات خرد 
اعطا شود، گفته است که »پیشنهاد وزارت اقتصاد این است بعد از مهلت قانونی که 
به بانک ها برای اصلاح رویه داده شده است، اگر بانکی روند را اصلاح نکرد امکان 
توسعه شعب  از بانک متخلف گرفته شود. برخورد بیشتر با بانک های متخلف نیازمند  

مصوبات جدید بانک مرکزی است.«
با وجود اینکه در بین بانک های کشور گروه مربوط به »بانک های خصوصی و 
موسسه های اعتباری« وضعیت تسهیلات دهی مناسبی نداشته و نسبت »تسهیلات 
به سپرده« آنها نسبت به بانک های دولتی تجاری و تخصصی، پایین است، اما در بین 

خود بانک های خصوصی نیز وضعیت برخی از آنها بدتر است.
نسبت  می دهد  نشان  گرفته  قرار  بررسی  مورد  که  اطلاعاتی  نمونه،   عنوان  به 
»تسهیلات به سپرده« بانک آینده در اسفند ۱۴۰۱ در ۱۴ استان کمتر از ۱۰ درصد 
بوده و حتی در برخی استان ها رقم ۳.۸ درصد و ۴.۸ درصد نیز برای این شاخص 
ثبت شده است. بررسی ها نشان می دهد که نسبت تسهیلات به سپرده این بانک در 

۲۷ استان زیر ۲۰ درصد است که از وضعیت نامناسب تسهیلات دهی حکایت دارد.
براساس آمار، بالاترین میزان تسهیلات دهی و نسبت تسهیلات به سپرده این 
بانک مربوط به استان تهران با ۶۷ درصد بوده است. پس از تهران، بیشترین نسبت 
تسهیلات به سپرده این بانک، با فاصله بسیار زیاد به استان لرستان تعلق دارد که  

۳۲.۷ درصد بوده است.
بر اساس این اطلاعات، استان خراسان جنوبی با ۲۶.۸ درصد، خراسان شمالی با 
۲۱.۷ درصد و یزد با ۲۱ درصد در رده های بعدی اخذ تسهیلات از این بانک هستند. 
نسبت تسهیلات به سپرده سایر استان های کشور )۲۷ استان( در این بانک، زیر ۲۰ 

درصد است که وضعیت نابسامان تسهیلات دهی را آشکار می کند.
موضوع انحرافات اعطای تسهیلات در بانک های خصوصی که مورد توجه مسئولان 
ارشد دولتی قرار گرفته این سئوال را ایجاد می کند که با توجه به اینکه در همه 
استان های کشور، شرایط اعطای تسهیلات برخی از این بانک ها نامطلوب است، 

سپرده هایی که جذب شده در کجا هزینه شده است؟
دراین خصوص، شائبه هایی در مورد برخی بانک ها مطرح می شود مبنی بر اینکه 
بانک ها به صندوق شخصی سهامداران عمده تبدیل شده و منابع آنها صرف تامین 
بودجه هزینه های عملیات غیربانکی نظیر سرمایه گذاری در بخش مسکن و مجتمع 
های تجاری می شود که شفافیت وضعیت ارائه تسهیلات بانک ها می تواند وضعیت 

این گمانه زنی ها را روشن کند.
با توجه به اینکه مدت هاست، اصلاح نظام بانکی و ضرورت بازگرداندن بانک ها 
به چرخه درست بانکداری و دوری آنها از عملیات غیربانکی مطرح شده، نیاز است 
نهادهای نظارتی و بالادستی نظیر بانک مرکزی و وزارت اقتصاد، توجه بیشتری به این 
بانک های ناتراز کنند. بانک هایی که می توان گفت به چالشی برای نظام بانکی تبدیل 

شده و اصلاح شتابان و قاطعانه آن ها ضروری به نظر می رسد.
وزیر اقتصاد اخیرا در نامه ای به رییس کل بانک مرکزی خواستار بررسی انحرافات 
گسترده بانک های خصوصی در اعطای تسهیلات و رسیدگی به عدم رعایت نسبت 
تسهیلات به سپرده توسط آنها شده است. بر اساس شنیده ها، پیشنهاد شده است که 
در صورت خودداری بانک ها از ارتقای نسبت های تسهیلات به سپرده استانی خود به 

حداقل ۵۰ درصد، شعب ناکارامد بانک های متخلف در استانها تعطیل شود.
در  مهم  گامی  پیشنهادات،  این  شدن  اجرایی  صورت  در  که  رسد  می  نظر  به 
ساماندهی بانک های متخلف، جلوگیری از انحرافات تسهیلاتی و برقراری عدالت در 

اعطای تسهیلات برداشته شود.

گره کور نظام بانکی باز می شود؟

آمارهای تکان دهنده از انحرافات تسهیلاتی بانک ها

کارشناس بازار سرمایه  گفت :محاسبات نشان می دهد 
که با نرخ های جهانی فعلی، صنعت متانول به طور کلی به 
زیان ده خواهد شد و سود سایر پتروشیمی هایی که خوراک 
آنها گازی است، به صورت چشم گیری کاهش پیدا خواهد 
کرد و این مسئله مستعدترین صنعت کشور برای رشد را 

زمین گیر می کند. 
سام حمزه ای، در گفت و گویی اظهار کرد: هفته گذشته 
شاهد انتشار خبر عجیبی در شبکه های اجتماعی مبنی 
بر افزایش نرخ خوراک پتروشیمی ها به قیمت ۷ هزار تومان 
بودیم اما همزمانی تاریخ نامه افزایش نرخ ها با روز ریزش 
بازار باعث بی اعتمادی سهامداران و گمانه زنیدر رابطه با 

عدم شفافیت شد.
وی افزود: اثرات مصوبه فوق نامطلوب خواهد بود و به 
صنعت پتروشیمی کشور ضربه خواهد زد. محاسبات نشان 
می دهد که با نرخ های جهانی فعلی، صنعت متانول به طور 
کلی به زیان ده خواهد شد و سود سایر پتروشیمی هایی که 
خوراک آنها گازی است، به صورت چشم گیری کاهش پیدا 
خواهد کرد و این مسئله مستعدترین صنعت کشور برای 

رشد را زمین گیر می کند.
حمزه ای تاکید کرد: با وضع این نرخ خوراک و سوخت، 
سرمایه  بازار  در  شرکت ها  سود  میلیارد  هزار  از ۵۵  بیش 

کاهش خواهد داد.
پتروشیمی  صنعت  پیدایش  ابتدای  از  داد:  ادامه  وی 
تاکنون حدود ۸۵ میلیارد دلار در این حوزه سرمایه گذاری 

دست  در  پتروشمی های  تکمیل  برای  کماکان  و  شده 
احداث، حدود ۲۰ الی ۲۵ میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز 
است اما وضع چنین سازوکاری نه  تنها از توسعه این صنعت 
خواهد  آنها  تعطیلی  باعث  بلکه  کرد  خواهد  جلوگیری 
شد؛ در نتیجه به نظر می رسد این تصمیم غیرکارشناسی و 

آسیب زاست.

این کارشناس بازار سرمایه تشریح کرد: نرخ خوراک درنظر 
گرفته شده برای پتروشیمی ها که حدودا ۴ سنت بوده، 
تقریبا ۳ برابر نرخ هنری هاب آمریکا و  ۳.۵ برابر نرخ خوراک 
شرکت های روسی و شرکت های حاشیه خلیج فارس است.

خوراک  نرخ  چشم گیر  تفاوت  داد:  ادامه  وی 
منطقه،  کشورهای  با  مقایسه  در  کشور  پتروشیمی های 

امکان رقابت شرکت های پتروشیمی ایرانی را از بین خواهد 
برد و باعث کاهش صادرات محصولات پتروشیمی خواهد 

شد که این مسئله ضربه بر پیکر صنعت پتروشمی می زند.
این موضوع  به  تاثیر مصوبه دولت  بیان کرد:  حمزه ای 
ختم نخواهد شد، بلکه باید به این نکته توجه داشت که 
مالک صنعت پتروشیمی، دولت و شرکت های شبه  دولتی 
و سهامداران عدالت است که به صورت مستقیم از کاهش 
سودآوری این صنعت، متضرر خواهد شد؛ بنابراین دولت 

تصمیمی دوسر باخت برای اقتصاد کشور گرفته است.
وی افزود: این تصمیمات باعث فرار سرمایه از بازار سرمایه 
به بازارهای غیرمولد و سفته بازی خواهد شد که در نهایت 
تمام اقتصاد کشور از این امر متضرر می شود؛ چراکه مقصد 
بخش زیادی از این سرمایه ها بازار طلا و دلار است و در 

نتیجه بازارهای کاذب رشد خواهد کرد.
کارشناس بازار سرمایه در پایان بیان کرد: انتظار می رود 
مجلس شورای اسلامی، نرخ های مذکور را تعدیل و اصلاح 
کند. سازوکاری که برای نرخ  خوراک و سوخت درنظر گرفته 
در  پتروشیمی ها  برای  را  رقابت  امکان  باید  شد  خواهد 
مقایسه با همتای خارجی و منطقه ای خود را فراهم کند. با 
چنین اقدامی امکان تحقق شعار سال یعنی کنترل تورم و 
رشد تولید میسر خواهد شد؛ با اصلاح این مسئله می توان 
امید به افزایش سرمایه گذاری داشته باشیم و در غیر این 
صورت تبعات آن دامن گیر صنایع و اقتصاد کشور خواهد 

شد.

کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد: 

دود افزایش نرخ گاز صنایع در چشم سهامداران عدالت

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۹۹۴ شماره  رای   -۱
آقای حمیدرضا علی عسگری  تقاضای  به  ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۳۵۸ مربوط 
فرزند حسین در پنج و نیم دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ ۶۲ مترمربع پلاک شماره ۱۱۱۳۵/۹۲۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فاطمه نشاط سند مالکیت 
مشاعی صادره در دفتر ۱۹۸ صفحه ۱۲۱ خریداری به موجب رونوشتی از سند رسمی 

شماره ۳۷۱۴۶ مورخ ۱۳۵۵/۱۰/۲۰ دفترخانه ۶ قم )م الف ۱۷۴۵۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۹۹۵ شماره  رای   -۲
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۳۵۹ مربوط به تقاضای آقای محمدصادق علی عسگری 
فرزند حسین در نیم دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
۶۲ مترمربع پلاک شماره ۱۱۱۳۵/۹۲۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فاطمه نشاط سند مالکیت مشاعی صادره 
در دفتر ۱۹۸ صفحه ۱۲۱ خریداری به موجب رونوشتی از سند رسمی شماره ۳۷۱۴۶ 

مورخ ۱۳۵۵/۱۰/۲۰ دفترخانه ۶ قم )م الف ۱۷۴۵۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۲۲۶ شماره  رای   -۳

۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۵۰مربوط به تقاضای آقای سید محمد مومنی فرزند سید 
ستار در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۴۳/۳۴ مترمربع پلاک شماره 
۱۱۲۲۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 
مع الواسطه از حسین زاهدی خریداری به موجب سند رسمی شماره ۲۰۲۱۶ مورخ 

۱۳۴۷/۰۱/۱۵ دفترخانه ۲ قم )م الف ۱۷۴۶۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۲۲۵ شماره  رای   -۴
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۸۱مربوط به تقاضای آقای حسین باقری رحیم آبادی 
فرزند حسن در چهاردانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۸۷/۷۵ 
مترمربع پلاک شماره ۱۰۵۳۰ و ۱۱۱۹۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم سند رسمی شماره ۲۷۱۹۱ مورخ ۱۳۹۹/۰۵/۲۶ دفترخانه ۳۹ قم)م 

الف ۱۷۴۶۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۹۸۴ شماره  رای   -۵
رحیمی  محمدضا  آقای  تقاضای  به  ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱۲۶مربوط 
مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  دو  در  حسین  فرزند 
ششدانگ ۱۵۳/۵۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۱۷ اصلی واقع در قم بخش یک 
الکترونیکی  دفتر  در  صادره  مشاعی  مالکیت  سند  قم  یک  اداره  ملک  ثبت  حوزه 

۱۴۰۱۲۰۳۳۰۰۰۱۰۳۴۹۳۸)م الف ۱۷۴۶۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۹۸۵ شماره  رای   -۶

دهرائی  رحیمی  زهرا  خانم  تقاضای  به  ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱۲۷مربوط 
مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  چهار  در  عیسی  فرزند 
ششدانگ ۱۵۳/۵۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۱۷ اصلی واقع در قم بخش یک 
الکترونیکی  دفتر  در  صادره  مشاعی  مالکیت  سند  قم  یک  اداره  ملک  ثبت  حوزه 

۱۴۰۱۲۰۳۳۰۰۰۱۰۳۴۹۳۹)م الف ۱۷۴۶۷(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع 

از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اعتماد(
نوبت اول: ۱4۰۲/۰4/۱۳
نوبت دوم: ۱4۰۲/۰4/۲۸
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:

۱-رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۴۳۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۰۶ مربوط به تقاضای آقای بلال 
نورزاده فرزند اسحق در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۴۴ مترمربع پلاک شماره فرعی از 
۱۹۵۰/۱۳۱ اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید یحیی حسینی 

هاشمی صفحه ۲۵ دفتر ۱۴۷ )م الف۱۷۴۶۰(
۲- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۹۷۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۳۲ مربوط به تقاضای خانم 
صغری ابوطالبی فرزند اصغر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۴۴/۱۵ مترمربع پلاک 
شماره ۱۹۲ فرعی از ۱۹۴۷ اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۱۸۴ دفتر 

۱۴۳ )م الف۱۷۴۶۱(
۳- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۳۶۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۵۷ مربوط به تقاضای خانم 
بتول رضائی برومند فرزند جمعه در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۵/۷۸ مترمربع پلاک 
شماره ۱۴۹ فرعی از ۲۲۷۵ اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از احسان 

قربانی گنجه صفحه ۳۷ دفتر ۱۲۹ )م الف۱۷۴۶۲(

۴-رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۴۶۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۴۳۶ مربوط به تقاضای آقای 
عباس رنجبران فرزند علی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۰ مترمربع پلاک شماره ۱۵۱ 
فرعی از ۲۶۰۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۱۴۲ دفتر ۸۲ و موروثی 

)م الف۱۷۴۶۳(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 

نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اعتماد(
نوبت اول: ۱4۰۲/۰4/۱۳
نوبت دوم: ۱4۰۲/۰4/۲۸
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی فقدان سند مالکیت
سید ابوالفضل روحانی طی نامه ۱۴۰۲/۱۵۵۶۵۳ مورخ ۱۴۰۲/۲/۲۵ اداره 
کل اوقاف قم از موقوفه مرتضی خداداد مطلق به عنوان تولیت بر وقف با ارائه دو 
برگ استشهادیه شهود مصدق در دفترخانه ۵۵ قم اعلام داشته که سند مالکیت 
مربوط به ششدانگ پلاک ۲۵۱۰/۱/۴۱ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم در دفتر 
۲۲۰ صفحه ۵۱۷ به نام وی ثبت و سند صادره مفقود گردیده و تقاضای صدور سند 
مالکیت المثنی را نموده اند. لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین 
نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود 
سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از 
انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند 
تا مورد رسیدگی قرار گیرد . بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور 

سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./)م الف ۱۶۵۲۳(
عباس پور حسنی 
رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
رونوشت:ستاداجرایی فرمان حضرت امام)ره(

------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه۱4۰۱۰4۰۳۰۰۱۱۰۰۳۹۷۹/۱:

بدین وسیله به ورثه مرحوم حسین سعادتمند مجرد نام پدر: امیر تاریخ تولد: 
 -۱  (  ۳۱۱۶ شناسنامه  شماره   ۰۳۸۲۳۹۳۵۰۳ ملی:  شماره   ۱۳۳۸/۰۷/۰۲
محمدجواد سعادتمندمجرد نام پدر: حسین تاریخ :تولد ۱۳۸۴/۰۳/۰۵ شماره 
آذر  قم  نشانی:  به   ۰۳۷۲۸۶۹۲۶۲ شناسنامه:  شماره   ۰۳۷۲۸۶۹۲۶۲ ملی: 
خیابان شهید روحانی کوچه ۱۰ با قیمومت معصومه جمالی کلکو -۲- صغری کلکو 
نام پدر: محمد تاریخ :تولد ۱۳۱۶/۱۰/۱۰ شماره ملی: ۰۳۸۵۲۷۸۸۳۷ شماره 
شناسنامه ۱ -۳- خدیجه جمالی کلکو نام پدر: رمضان تاریخ تولد ۱۳۶۰/۰۴/۲۰ 
شماره ملی: ۰۳۸۴۷۳۵۷۸۹ شماره شناسنامه ۲۸۶۴ – ۴- مهشاد سعادتمند 
مجرد نام پدر: حسین تاریخ تولد: ۱۳۸۹/۰۷/۲۲ شماره ملی ۰۳۷۳۸۱۳۴۰۶ 
شماره شناسنامه ۰۳۷۳۸۱۳۴۰۶ ۵- مهناز سعادتمندمجرد نام پدر: حسین تاریخ 
 ۲۵۳۰ شناسنامه  شماره   ۰۳۸۶۲۶۷۴۸۰ ملی:  شماره   ۱۳۶۴/۰۵/۱۷ تولد: 
به نشانی: قم روستای ملک آباد قم رود قم (سند ازدواج : شماره سند : ۵۸۲۹ ، 
تاریخ سند : ۱۳۸۳/۰۶/۲۶ ، دفترخانه صادر کننده : دفترخانه ازدواج شماره 
۸ شهر قم استان قم ابلاغ میگردد که خانم مرضیه جعفری باستناد وصول مهریه 
پرونده تحت  آزادی  بهار  ، موضوعات لازم الاجرا : تعداد ۵۰ عدد سکه ی تمام 
(در   ۱۴۰۱۰۴۲۷۰ بایگانی  شماره  با  کلاسه۱۴۰۱۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۳۹۷۹/۱) 
شعبه اجرای ثبت قم در جریان است چون نشانی شما مندرج در سند مزبور شناخته 
نشده است و بستانکار نیز نتوانسته شما را معرفی نماید. لذا حسب تقاضای بستانکار 
و طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرا مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق الذکر در روزنامه 
منتشر میگردد لذا لازم است ظرف مدت ۱۰ روز از انتشار این اگهی )که به منزله 
ابلاغ اجرائیه است( نسبت به پرداخت بدهی اقدام در غیر اینصورت عملیات اجرائی 
تعقیب خواهد شد. این آگهی فقط در همین یک نوبت منتشر و آگهی دیگری جز 

مزایده )در صورت بازداشت اموال( منتشر نخواهد شد./
لازم به ذکر است که طبق ماده ۱۸ اصلاحی آئین نامه اجرا ابلاغ شونده می بایست 
سریعا نسبت به ثبت نام در سامانه ثنا اقدام نمائید و کلیه ابلاغها از طریق آن سامانه 
انجام خواهد شد و مسئولیت عدم ثبت نام و عدم ابلاغ اوراق و اخطاریه ها بر عهده 

شما خواهد بود.)م الف ۱۶۲۸۱(
مهدی روز خوش
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
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رئیس هیئت قایقرانی استان قم :

بانوان قایقران برتر قم معرفی شدند

رئیس هیئت قایقرانی استان قم از برگزاری مسابقات قایقرانی بانوان این استان و 
معرفی نفرات برتر خبر داد.

به  قم  استان  بانوان  قایقرانی  دوره مسابقات  اولین  اظهار داشت:  ولی  مجید 
مناسبت دهه ولایت و امامت با معرفی نفرات برتر به کار خود خاتمه داد.

وی افزود: هیئت قایقرانی قم اولین دوره مسابقات استانی این رشته ویژه دهه 
ولایت و امامت را در بخش بانوان برگزار کرد و ۳۱ بانوی قایقران در ۳ رده سنی به 

میزبانی دریاچه دهکده صبا شهر دستجرد رقابت کردند.
رئیس هیئت قایقرانی استان قم ادامه داد: در رده سنی بزرگسالان، شیما سقایی، 

ملیحه حیدری و فاطمه قناتی رتبه های برتر اول تا سوم را کسب کردند.
ولی افزود: در رده سنی امید نیز رعنا الماسی، زهرا نوروزی و حسنا کاظم پور به 

ترتیب اول تا سوم شدند.
رئیس هیئت قایقرانی استان قم گفت: در رده سنی نوجوانان مسابقات نیز رؤیا 
پیرنظر، کوثر مهدیون و ریحانه علیدوست مقام های اول تا سوم را به خود اختصاص 

دادند.

مهرانپور:

 امسال، سال سختی برای استقلال
 خواهد بود

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: شک ندارم که امسال یکی از سال های 
سخت استقلال خواهد بود.

محمدرضا مهرانپور در خصوص سختی های استقلال در نقل و انتقالات تابستانی، 
اظهار داشت: تقریبا استقلال همیشه با این مشکلات دست و پنجه نرم کرده، به 
نظرم جواد نکونام کار سختی در پیش دارد چرا که از نظر مالی دستش بسته است 
اما امیدوارم که باشگاه همکاری لازم را با او انجام بدهد و بتواند تیمی که دلش می 

خواهد را بسازد. 
وی افزود: یک مربی باید بازیکنی داشته باشد که بتواند با کمک او به اهدافش 
برسد نه اینکه یک مربی را بیاوریم و حتی اگر بازیکنان دلخواهش را جذب نکردیم 

بگوییم باید نتیجه بگیرد. 
قانون  وقتی  گفت:  قراردادها،  سقف  قانون  درمورد  استقلال  پیشکسوت 
می گذارند اول راه دور زدنش را یاد می گیرند. تیم هایی که دستشان باز است 
این قوانین را رعایت نمی کنند و کار برای تیم هایی مثل استقلال که از نظر مالی 
ضعیف هستند، سخت می شود. استقلال مشکل مالی دارد اما نباید عقب بیفتد. 
مدیر هم مثل مربی است. اگر قوی باشد، طولانی مدت می ماند و مسئولیت 
همه چیز را برعهده می گیرد. من شک ندارم که امسال یکی از سال های سخت 

استقلال خواهد بود.
مهرانپور تصریح کرد: جواد از بازیکنان خارجی شناخت خوبی دارد و نشان داده 
که می تواند انتخاب های خوبی در این موارد داشته باشد اما برای خرید بازیکن 
خارجی اول پول نیاز است. بعد خود جواد می تواند کمک کند. باشگاه باید نشان 
بدهد توان پرداخت را دارد یانه، بعد نکونام برای خرید بازیکن خارجی اقدام کند. 
نکونام گزینه ای بود که هواداران استقلال دوستش داشتند و برای او و کادرش آرزوی 

موفقیت می کنم.

اوضاع آشفته پرسپولیس؛

 گل محمدی :به نتیجه خوبی نرسیدیم
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس که از شرایط پیش آمده در این تیم و فسخ قرارداد 
علیرضا بیرانوند عصبانی است، بعد از پایان جلسه هیات مدیره گفت: اتفاق خاصی 

نیفتاد و به نتیجه خوبی نرسیدیم.
براساس این گزارش ،فسخ قرارداد علیرضا بیرانوند با پرسپولیس و مشکلات مالی 
این تیم باعث شد تا اعضای هیات مدیره جلسه ای فوق العاده تشکیل بدهند تا 

شرایط این تیم را بررسی کنند.
یحیی گل محمدی سرمربی پرسپولیس یکی از حاضران در نشست امروز بود که 
بعد از پایان جلسه هیات مدیره، لحظات کوتاهی پاسخگوی خبرنگاران شد؛ آن هم 

در شرایطی که بسیار عصبانی و ناراحت بود.
سرمربی پرسپولیس هنگام خروج از ساختمان وقتی با سئوالات متعدد خبرنگاران 

درباره شرایط تیمش و بیرانوند مواجه شد، گفت: اجازه بدهید حرف بزنم.
وی ادامه داد: باشگاه مشکلات زیادی دارد. هنوز اتفاق خاصی نیفتاده است. در 

جلسه امروز هم به نتیجه خوبی نرسیدیم.
»آیا شما خودتان در پرسپولیس می مانید؟« گل محمدی در واکنش به این سئوال، 

پاسخ شفافی نداد و گفتک سعی می کنیم مشکلات را حل کنیم.

در رده سنی بزرگسالان صورت گرفت؛

معرفی برترین  بانوان قایقران قم 
مسابقات قهرمانی قایقرانی بانوان قم با معرفی افراد برتر به کار خود پایان داد.

در رده سنی بزرگسالان رقابت ها قهرمانی قایقرانی استان شیما سقایی به عنوان 
قهرمانی رسید، ملیحه حیدری نایب قهرمان شد و فاطمه قناتی در جایگاه سومی 

ایستاد.
در رده سنی امید عنوان قهرمانی به رعنا الماسی رسید، زهرا نوروزی در جایگاه 

دوم قرار گرفت و حسنی کاظم پور هم رده سومی را از آن خود کرد.
رویا پیر نظر بر سکوی قهرمانی رده سنی نوجوانان ایستاد، کوثر مهدییون عنوان 

نایب قهرمانی را از آن خود کرد و ریحانه علیدوست هم سوم شد.
این رقابت ها با حضور ۳۹ بانوی قایقران و برای نخستین بار در شهر دستجرد برگزار 

شد.
 

با کسب یک مدال طلا و یک نقره ؛

مدال آوری کشتی گیران قمی
 در رقابت های پیشکسوتان کشور 

رقابت های کشتی آزاد پیشکسوتان قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی با یک مدال 
طلا و یک نقره برای نمایندگان قم به پایان رسید.

آزاد  کشتی  رقابت های  کیلوگرم   ۷۸ وزن  در  قم  نماینده  راد  شکوهی  اسلام 
پیشکسوتان قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی پس از غلبه بر همه حریفان، در دیدار 

فینال آزادکاری از قشم را شکست داد و عنوان قهرمانی را از آن خود کرد.
داود یارجانعلی زاده هم در وزن ۱۳۰ کیلوگرم با دو پیروزی به بازی فینال راه یافت، 
ولی جدال بر سر مدال طلا را به نماینده کرمانشاه واگذار و به عنوان نایب قهرمانی 

بسنده کرد.
رقابت های کشتی آزاد پیشکسوتان قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی در سالن 

شهید معتمدی تهران برگزار شد.
 

رئیس فدراسیون وزنه برداری گفت: کیانوش با برنامه ریزی خودش جلو می رود و از 
حداکثر فشار هم برای رسیدن به اهدافش استفاده می کند، اما در فدراسیون تحت 

فشار قرار دادن و زور معنایی ندارد.
سجاد انوشیروانی رئیس فدراسیون وزنه برداری در واکنش به موج ایجاد شده در 
پی حذف کیانوش رستمی از ترکیب تیم ملی وزنه برداری گفت: خیلی از دوستان 
و از جمله نمایندگان مجلس استان کرمانشاه به من زنگ زدند و خواستار بازگشت 
رستمی شدند اما من به همه آن ها توضیح دادم چطور فردی که مصدوم است و یک 
ساعت مانده به مسابقه رکوردگیری غیبتش را به کادر فنی اعلام می کند به تیم ملی 
اضافه شود؟! تکلیف وزنه برداران جوانی که مدت ها در اردوی تیم ملی بودند و زیر 

فشار تمرینات قرار داشتند و در مسابقه رکوردگیری هم شرکت کردند چه می شود؟
واکنش به اظهارنظر عجیب هادی چوپان

وی افزود: در مصاحبه ای از هادی چوپان خواندم که او هم گفته بود برای بازگشت 
کیانوش به رئیس جمهور زنگ می زنم! او دوست من است و سال هاست با هم رفاقت 
داریم اما سوالم از هادی این است که آیا حاضر است حق یک جوان ضایع شود؟ 
کیانوش رستمی برای غیبتش در اردوی تیم ملی با کادرفنی هماهنگ بوده، البته 
که من به صراحت می گویم با همین موضوع هم مخالف بودم و دیدگاهم نسبت به 

گذشته یعنی همان زمانی که سرمربی تیم بودم و کیانوش قصد تنهایی تمرین کردن 
را نداشت و من آن مخالف بودم، هیچ تفاوتی نکرده و همچنان همان دیدگاه را دارم 

اما کادر فنی این موضوع را قبول کرده بود.
همه می گویند کیانوش رستمی با زور به تیم برگردد

رئیس فدراسیون وزنه برداری اظهار داشت: بین رستمی و کادرفنی یک سری 
تعهداتی رد و بدل شده بود که کیانوش به آن ها عمل نکرد. همه می گویند با زور 
باید کیانوش رستمی را در لیست مسابقات جهانی قرار دهیم. جواب جوانانی که 
در اردوها و رکوردگیری شرکت می کنند را چه کسی قرار است بدهد؟ کادرفنی این 
تصمیم را گرفته و همه ما باید به آن احترام بگذاریم. من این موضوع را به همه توضیح 
دادم، مگر می شود در مورد یک نفر ملاحظات زیادی صورت بگیرد اما باز هم هر 
طور که دلش می خواهد رفتار می کند؟ همه مسابقات در وزنه برداری رکوردگیری 
دارد، پس تکلیف کسانی که از اردو خط خوردند چه می شود؟ آن ها هم می توانند 

مدعی باشند.
کیانوش از حداکثر فشار هم برای رسیدن به اهدافش استفاده می کند

وی در پاسخ به این سوال که »آیا کیانوش به شما گفته بود تنها در مسابقات جهانی 
وزن کشی شود تا المپیک را از دست ندهد و آیا این موضوع را قبول کردید؟« عنوان 

کرد: من با کیانوش صحبت کردم، او گفت من باید در مسابقات جهانی وزن کشی 
کنم تا بتوانم در المپیک شرکت کنم، اما من این موضوع را قبول نکردم و به او هم 
گفتم هر تصمیمی که کادرفنی بگیرد ما حمایت خواهیم کرد. هیچ زمانی در تیم 
ملی »باید« وجود ندارد و همه تابع قوانین هستند. کیانوش با برنامه ریزی خودش 
جلو می رود و از حداکثر فشار هم برای رسیدن به اهدافش استفاده می کند، اما در 
فدراسیون وزنه برداری تحت فشار قرار دادن و زور معنایی ندارد؛ ما همه وزنه برداران و 

قهرمانان این رشته را با یک چشم می بینیم و تفاوتی بین آنها قائل نمی شویم.
فدراسیون در تصمیمات رستمی چه نقشی دارد؟

رئیس فدراسیون وزنه برداری تأکید کرد: جامعه حرفه ای ورزش تصمیم فدراسیون 
را قبول می کنند. ما به کیانوش امتیاز دادیم و حداقل انتظار داریم او هم به قوانین 
ما احترام بگذارد. او خودش به تنهایی تصمیم می گیرد در رکوردگیری شرکت نکند، 
در مسابقات قهرمانی جهان شرکت کند اما وزنه نزند؛ پس این وسط فدراسیون چه 
نقشی دارد؟ شاید در مسابقات جهانی تیم ما با ترکیب کامل توانست عنوان قهرمانی 

جهان را به دست بیاورد آیا این فرصت کمی است؟
کیانوش مدعی است می خواهم از او انتقام بگیرم

انوشیروانی گفت: من با کیانوش تلفنی صحبت کردم و به او گفتم اگر نیتم انتقام 
گرفتن از او بود از همان روز اولی که به فدراسیون آمدم اجازه نمی دادم در اردوی تیم 
ملی شرکت کند. باوجود اینکه دیدگاهم در مورد تنهایی تمرین کردن او مانند همان 
دوره مربیگری ام در تیم ملی است و با آن کاملًا مخالف هستم اما به این موضوع 
ورود نکردم و مسئولیت تمام و کمال آن را به کادرفنی دادیم که آن ها هم پذیرفتند. 
کیانوش مدعی است که من قصد انتقام گرفتن از او را دارم در صورتی که اصلًا چنین 
چیزی نیست، من اصلًا به این مسائل ورود نکردم و تا قبل از غیبت او در رکوردگیری 
هر مسابقه ای که خواست شرکت کند نام او را در لیست قرار دادیم. آیا با این شرایط 
من مشکلی برای او ایجاد کردم؟ متأسفانه موجی به راه افتاده که من را بترسانند در 
صورتی که راه به جایی نمی برند. در حال حاضر ما ۱۵ وزنه بردار جوان در تیم ملی 
داریم که همگی شانس کسب سهمیه المپیک را دارند. اگر او قصد تاریخ سازی در 
المپیک را دارد چرا در المپیک توکیو این کار را نکرد و هیچکس هم از حق کیانوش 

دفاع نکرد؟
یک سازمان »مدیریت کیانوش رستمی« با یک بودجه و اردو مستقل 

تشکیل بدهند!
رئیس فدراسیون وزنه برداری عنوان کرد: چرا باید برای اضافه شدن نام کیانوش 
رستمی در لیست، نام یک وزنه بردار جوان خط بخورد؟ من مسئولم و باید پاسخ 
بدهم، اما یک نفر نمی تواند با فشار اطرافیان نظم کار من را بهم بزند. این کار 
منصفانه نیست. کادرفنی برحسب اتفاقاتی که رقم خورده این تصمیم را گرفته 
است. او قبل از رکوردگیری به من گفت قصد دارم در وزن ۱۰۲ کیلوگرم شرکت کنم؛ 
که من از تصمیمش تعجب کردم. به نظرم باید یک سازمان مدیریت کیانوش رستمی 
با یک بودجه و اردو مستقل تشکیل بدهند تا این مشکلات حل شود، چون هر طور با 
او کنار می آییم یک مسئله دیگر ایجاد می کند. الان مدعی است که باید به مسابقات 
جهانی برود، اما مگر در ورزش و کار سازمان یافته »باید« داریم؟ همه چیز بر اساس 

اصول و قوانین پیش می رود و اخلاق حرفه ای برای چنین مواقعی است.

رئیس فدراسیون وزنه برداری :

یک سازمان »مدیریت کیانوش رستمی« با یک بودجه و اردو مستقل تشکیل بدهند!

رئیس اسبق فدراسیون فوتبال گفت: در صورتی 
که فدراسیون اراده ای برای نصب VAR داشته باشد 
قادر هستم تا ۱۲ مرداد این سیستم را در فوتبال 

ایران راه اندازی کنم.
 امیر عابدینی در گفت وگویی، در مورد اینکه چند 
سیستم  است  قادر  بود  شده  مدعی  پیش  هفته 
راه اندازی  ایران  فوتبال  در  را  ویدیویی  داور  کمک 
کند، اظهار داشت:  من در صداوسیما این مسئله را 
مطرح کردم و بعد از آن گفتار هم از شرکت خارجی 
که در ایران نمایندگی دارد خواستم که درخواست 
خود را به صورت مکتوب به فدراسیون فوتبال ارائه 
رئیس  نایب  نبی  به  را  نامه  هم  شرکت  این  کند. 
فدراسیون فوتبال تقدیم کرد. من به این شرکت هم 
قول دادم که مشاوره های لازم را به آنها بدهم تا آنها 
به سرعت VAR را در فوتبال ایران نصب و راه اندازی 
کنند.وی افزود: خود من هم به نبی زنگ زدم و گفتم 
 VAR اگر اراده ای برای این کار دارید در چارچوب پروتکل های فیفا و قوانین جمهوری اسلامی می توانم با کمک این شرکت
را نصب و راه اندازی کنم که ایشان هم گفتند، تاج با یکی دو شرکت صحبت کردند تا این موضوع از آن طریق انجام شود. من 

هم داعیه ای ندارم که بگویم حتماً VAR باید از طریق من یا شرکتی که من معرفی کردم راه اندازی شود.
عابدینی در مورد تحریم ها و نحوه پرداخت پول VAR عنوان کرد: خیلی ساده ما به فیفا اعلام می کنیم که این پروژه 
توسط فلان شرکت انجام شده و فیفا هم پول را در اروپا به حساب آن شرکت واریز می کند و مشکلی از این بابت وجود ندارد.
رئیس اسبق فدراسیون فوتبال در مورد اینکه با  توجه به آغاز لیگ برتر در ۱۲ مرداد امکان راه اندازی و نصب VAR تا آن 
زمان وجود دارد یا نه، گفت: اگر اراده ای برای انجام این پروژه باشد این کار شدنی است می خواهیم ابتدا در ۶ ورزشگاه 
VAR را راه اندازی کنیم و می دانیم سیستم پرتابل به درد نمی خورد و باید این سیستم به صورت دائمی در ورزشگاه ها نصب 
شود. ورزشگاه ها را یکی یکی مجهز به VAR می کنیم. ابتدا از ورزشگاه آزادی شروع می کنیم سپس به تبریز و اصفهان و 
... می رویم. بنابراین به نظر من این کار تا شروع لیگ قابلیت اجرا دارد.  وی افزود: ۸ -۹ کشور سازنده VAR هستند و ۸ 
کشور هم نصاب VAR؛ طبیعی است که ما با ۲-۳ کشور به خاطر تحریم ها نمی توانیم کار کنیم اما شرکت هایی در اروپای 

شرقی و چین هستند که می توانیم با آنها کار کنیم و اگر فدراسیون به من تأییدیه دهد از همین فردا کار را شروع می کنم.

پیشکسوت تیم استقلال درباره حضور نکونام در استقلال  
گفت: نکونام بهترین گزینه برای استقلال بود و تجربه 
خوبی برای موفقیت با استقلال دارد. موفقیت استقلال 
در گرو انتخاب و کار کردن سیستم های مورد نظر نکونام 
است و البته مهم تر از آن یک بدنسازی باکیفیت برای یک 

فصل است.
حسن روشن درباره فعالیت باشگاه در فصل نقل وانتقالات 
اظهارداشت : عملکرد مدیران باشگاه استقلال در فصل 
نقل انتقالات جالب نیست. آنها باید زودتر برای جذب 
را ترمیم  بازیکنان بزرگ اقدام کنند و نقاط ضعف تیم 
کنند. آنها زمان را از دست می دهند و باید هر چه زودتر 
نفرات لیست نکونام جذب شوند. هواداران استقلال حق 
دارند از عملکرد مدیران باشگاه در فصل نقل وانتقالات 
رضایت نداشته باشند. در جریان بازیکنان جداشده از 
استقلال و شرایط آنها نیستم. متأسفانه این اتفاقات هر 
سال در استقلال رخ می دهد و به تیم لطمه وارد می کند. 

من هم مثل هواداران نگران استقلال هستم و امیدوارم مسئولان هرچه زودتر بازیکنان بزرگی را به خدمت بگیرند. استقلال تیم 
بزرگی است و باید بازیکنان بزرگ با پیراهن این تیم به میدان بروند و هواداران از عملکرد آنها رضایت داشته باشند. گرچه جواد 

نکونام کار سختی در پیش دارد اما او تجربه خوبی در مربیگری دارد و مطمئن هستم جواد نکونام در استقلال موفق خواهد بود.
روشن درباره جدایی سید حسین حسینی و عارف غلامی از استقلال بیان کرد: کنار گذاشتن عارف اگر تصمیم نکونام و یا کمیته 
فنی باشد، قطعاً با دلیل منطقی همراه است اما اگر این بازیکن از سوی باشگاه کنار گذاشته شده اتفاق خوبی صورت نگرفته است. 
درباره حسینی باید بگویم که او یک بار با من تماس گرفته و درخصوص ماندن یا رفتنش از استقلال مشورت خواست و من به او گفتم 
ذخیره رحمتی بودن بهتر از آن است که در جای دیگر حضور داشته باشد چرا که تمرین کردن در کنار رحمتی باعث پیشرفت او 
خواهد شد. فاصله دو دروازه بان استقلال نباید زیاد باشد. ضرری که حسینی در فصل گذشته کرد این بود که رقیب جدی نداشت 

و همین باعث شد سال خوبی را پشت سر نگذارد.
وی  درباه نصب بنر تمجید از حجت کریمی و امیری در کمپ زنده یاد حجازی افزود: این کار اشتباه بود. در جایی که به نام ناصر 
حجازی است نباید برای افراد دیگری پلاکارد بزنند. اگر قرار باشد در کمپ حجازی بنر بزنند باید بنر ناصرخان و منصورخان را 

بزنند نه افراد دیگر.

ادعای رئیس اسبق فدراسیون فوتبال:

 VAR تا 12 مرداد قابل راه اندازی در فوتبال ایران است
حسن روشن :

مطمئنم نکونام در استقلال موفق می شود

علی سهرابی کوهنورد هیمالیا نورد قمی روز دوشنبه با حضور مسئولان دانشگاه 
قم و برخی مسئولان ورزشی استان برای صعود به قله »لنین« در کشور قرقیزستان 

بدرقه شد. 
این کوهنورد قمی در نشستی که به مناسبت بدرقه او در سالن ریاست دانشگاه قم 
برگزار شد گفت: قله لنین به ارتفاع هفت هزار و ۱۳۴ متر مربع دومین قله مرتفع دنیا 

به شمار می آبد. 
وی بیان کرد: قله لنین دمای بسیار پایین و سرمای منهای ۴۰ درجه سانتیگراد دارد 

و در مرز تاجیکستان و قرقیزستان قرار گرفته است.
وی ادامه داد: صعود به قله نزدیک به ۲۳ روز طول می کشد و ورزشکار باید توان 

بدنی خود را مدیریت کند.
سهرابی یادآور شد: از کل کشور ۱۰ نفر در تیم کوهنوردی ایران برای صعود به قله 

لنین حضور دارند. 
رئیس دانشگاه قم :باشگاه کوه نوردی دانشگاه قم تاسیس می شود

رئیس دانشگاه قم نیز در این نشست گفت: علی سهرابی از کارکنان نمونه این 
دانشگاه است و امیدواریم پرچم مقدس جمهوری اسلامی ایران را بر فراز دومین قله 

مرتفع جهان به اهتزاز در آورد. 
همانطور  است  امید  افزود:  شریفی  احمدحسین  والمسلمین  الاسلام  حجت 
که دانشگاه قم از نطر علمی و فرهنگی می درخشد در زمینه ورزشی هم به همت 
دانشجویان و کارکنان خود درخشش داشته باشد و صعود به قله لنین مقدمه ای در 

تحرک و نشاط بیشتر در کوهنوردی استان قم ایجاد کند.
وی ابراز داشت: روایات منتسب به کوهنوردی زیاد است و جا دارد دانشکده الهیات 

دانشگاه قم طرحی پژوهشی در این زمینه انجام دهد.
و  اقتصاد ورزش  آوری ورزش،  امنیت  بر روی موضوع های  تاکید کرد:  شریفی 
فرهنگ آوری ورزش در دنیا بسیار کار شده است و جا دارد در کشور ما نیز در زمینه 

فلسفه ورزش و اخلاقیات ورزش کارهای پژوهشی انجام شود.

رئیس دانشگاه قم در پایان گفت: دانشگاه قم آمادگی تحقیقات علمی روی مسئله 
کوه نوردی را دارد، در این جلسه پیشنهاد شد که باشگاه کوه نوردی به نام دانشگاه قم 
تاسیس شود. ما آمادگی این موضوع را داریم و شخص آقای سهرابی را مامور می کنیم 

بعد از سفر به لنین روی این مسئله برنامه ریزی داشته باشند.
معاون ورزشی اداره کل ورزش و جوانان استان قم نیز در این نشست عنوان کرد: 
دانشگاه قم اولویت و اهمیت خوبی برای ورزش قائل است و درصورتی که علی 
سهرابی به قله لنین در قرقیزستان صعود کند افتخار بزرگی فراتر از دانشگاه قم برای 

استان قم و کشور بوجود خواهد آمد.
محمد علیمردانی افزود: فتح قله لنین معادل مدال طلای مسابقات آسیایی است و 
اداره کل ورزش و جوانان استان قم در حوزه قهرمانی حمایت از ورزشکاران مدال آور 

برون مرزی در حد توان خود را خواهد داشت.
روح الله کاظمی کوهنورد قمی نیز ۲۷ اردیبهشت ماه سال جاری موفق به فتح قله 
اورست شد. وی رکورددار تنها کوهنورد ایرانی است که موفق به فتح دو قله اورست و 

لوتسه در کمتر از ۲۴ ساعت شده است.

با بدرقه مسئولان ورزشی استان صورت گرفت؛

اعزام هیمالیانورد قمی برای صعود به دومین قله مرتفع جهان
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خانجانی فعال سیاسی اصلاح طلب:

نارضایتی مردم برطرف نشود، نمی توانیم 
شاهد یک حرکت امیدآفرین باشیم 

و  سیاسی  اقتصادی،  لحاظ  از  مردم  گفت:  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
فرآیندهای حاکمیت داری ناراضی هستند و طبق نظرسنجی که خود دولت و دیگر 
مجموعه های علمی دارند، ۸۵ درصد حتی بیشتر نسبت به عملکرد حاکمیت و 
دولت ناراضی هستند و اگر این نارضایتی برطرف نشود، طبیعی است که نمی شود 

شاهد یک حرکت امیدآفرین باشیم. 
جهانبخش خانجانی ، در پاسخ به این سوال که در دو انتخابات گذشته، از سوی 
اصلاح طلبان دو نظریه متفاوت برای حضور در انتخابات به هر شکل و عدم حضور 
در انتخابات به دلیل رد صلاحیت گسترده وجود داشت که در نهایت این اختلاف 
نظر باعث شکست در این جریان سیاسی شد. اصلاح طلبان قرار است در انتخابات 
آتی چه روندی را در پیش بگیرند، گفت:  هنوز زود است که بخواهیم درباره انتخابات 
آینده صحبت کنیم. اما نکته مهم، از نظر من روندی است که حاکمیت دنبال 
می کند، شیوه ای که مجموعه  حاکمیت در مواجهه با مشارکت مردم به کار می گیرد، 
روند درستی نیست. اگر قرار است مردم در تصمیم گیری و تصمیم سازی دخالت 

داشته باشند، باید فرآیند مشارکت جویی را هم گسترش و تقویت کرد.
وی افزود: در انتخابات گذشته به طور عینی و ملموس، حاکمیت خلاف این مسیر 
حرکت کرد و طبیعی است که با رد صلاحیت های گسترده ای که شکل گرفت، 
اقبال مردم و حتی سلایق مردم در جهت رسیدن به چنین فرآیندی را مسدود کرد. 
وقتی چنین فضایی ایجاد شود، طبیعی است که شما باید براساس مؤلفه هایی که 
تأثیرگذار در مشارکت جویی مردم هستند، تصمیم بگیرید. نمی شود عواملی که از 
سوی حاکمیت و مردم تاثیرگذار هستند را نادیده بگیرید. اگر ما بخواهیم به این 
موضوع خیلی ساده نگاه کنیم، اول باید شکافی که بین مردم و حاکمیت وجود 
دارد به نوعی ترمیم شود و زمینه حضور نخبگان و کسانی که می توانند این شکاف را 
کاهش دهند، افزایش پیدا کند. در نتیجه در چنین شرایطی شما می توانید امیدوار 

باشید که در انتخابات شرکت کرده یا نقش داشته باشید.
نازل  سطح  و  است  فرعی  فرآیند  یک  انتخابات  فرآیند  کرد:  تصریح  خانجانی 
مشارکت مردم، انتخابات است اما در عین حال نماد و سمبل کمی حضور و مشارکت 
مردم، همین انتخابات است که وقتی شما زمینه  آن را فراهم نمی کنید یا مسدود 
می کنید، نباید انتظار داشته باشید که انتخابات پرشور باشد. البته اصلاح طلبان و 

مجموعه احزاب سیاسی بعد از اینکه به جمع بندی رسیدند، اظهارنظر می کنند.
شرایط  برای حضور همه سلایق  درانتخابات فراهم شود 

وی در گفت وگو با ایلنا افزود: اگر من به جای حاکمیت بودم، با توجه به شرایط 
بدی که در حال حاضر به لحاظ اقتصادی وجود دارد، طور دیگری رفتار می کردم. 
بودند  آن  پشت پرده  که  نهادهایی  و  دولت  حاکمیت،  کردن  یکدست  تجربه  در 
دریافتند که یکدست کردن حاکمیت علاوه بر آنکه تأثیری در فرآیند مشارکت جویی 
نمی گذارد، به نوعی ناامیدی مردم را گسترش می دهد و بهترین کار این است که 
مؤلفه های شرکت مردم در انتخابات را افزایش دهند، از حذف های بی مورد و نظارت 
استصوابی غیرمطلوب جلوگیری کنند و در آن صورت شما می توانید امیدوار باشید 
که مردم به تأثیرگذاری امید داشته باشند. بنابراین اینکه مردم فقط در سطح ظاهری 
حضور پیدا کنند و یک جریان سیاسی خاص کرسی های مجلس یا هر کرسی دیگر 
را تصاحب کند، طبیعی است که شما نمی توانید درخصوص شرکت یا عدم شرکت 
در انتخابات صحبت کنید. خانجانی در پاسخ به این سوال که رهبری در انتخابات 
گذشته از تعبیر جفا در حق برخی داوطلبان استفاده کردند، وظیفه شورای نگهبان 
درباره این موضوع چیست و نشانه اصلاح این روند در انتخابات به چه شکلی است، 
گفت:  به نظر هیچ نشانه ای از اینکه شورای نگهبان به خطای خود توجه کند یا آن 
استراتژی که سبب کاهش مشارکت شده را جبران کند، نمی بینیم. اگرچه معتقدم 
شورای نگهبان خود تصمیم گیر نیست و تصمیم سازانی از جمله نهادهای امنیتی، 
کارشناسان امنیتی یا جریان های سیاسی که به یکدست سازی دست می زنند، برای 
این نهاد هم تصمیم سازی کرده و اینچنین فضایی را فراهم می کنند. وی افزود:  اگر 
آنها درک کنند که این شرایط تأثیرگذار نبوده و رهبری آنچه گفت واقعی بوده است، آن 
وقت به نظر می رسد شورای نگهبان هم به این نکته تمکین کند. ما نباید تصور کنیم 
که آنچه رهبری بیان می کنند با آنچه در عمل می  خواهند، متفاوت است. در نتیجه 
وقتی ایشان می گویند نباید جفا شود، جفا را نسبت به چه کسانی می گویند؟ کسانی 
که در فرآیند انتخابات به ناحق محروم شدند. خانجانی در پاسخ به این سوال که این 
احتمال وجود دارد که اصلاح طلبان در انتخابات حضور جدی داشته باشند، گفت: 
مردم از لحاظ اقتصادی، سیاسی و فرآیندهای حاکمیت داری ناراضی هستند و طبق 
نظرسنجی که خود دولت و دیگر مجموعه های علمی دارند، ۸۵ درصد حتی بیشتر 
از این مقدار نسبت به عملکرد حاکمیت و دولت ناراضی هستند و اگر این نارضایتی 

برطرف نشود، طبیعی است که نمی شود شاهد یک حرکت امیدآفرین باشیم.
 

عنابستانی نمایند مجلس :

مردم باید تصمیم بگیرند که چه کسی
 بیاید یا برود 

نماینده مردم سبزوار در مجلس گفت: اگر ما فکر کنیم که دولت خدایی نکرده 
وقت و فکرش را روی تاثیرگذاری بر انتخابات بگذارد این ابتدای فرآیند باختن کل 
نظام است، یعنی همه ما می بازیم؛ اگر خدای نکرده گزارشی برسد که یک مسئول 
دولتی که می خواهد خودش برگزارکننده باشد قصد دارد در انتخابات تاثیر بگذارد، 

همین اندک اعتمادی هم که مردم به ساختار انتخاباتی ما دارند، از بین می رود. 
علی اصغر عنابستانی در گفت وگو ایلنا، وظایف مجلس و دولت نسبت به انتخابات 
گفت: توصیه ای که از جانب مقام معظم رهبری به ما نمایندگان شد این بود که تا 
آخرین روزی که نماینده هستیم همه تمرکز خود را روی کارها بگذاریم و چهارسال 
خدمت نمایندگی را کامل کنیم و حتی اجازه ندهیم که خدایی نکرده وجاهت طلبی 
برای انتخابات روی رفتار و کلام ما تاثیر بگذارد. این توصیه ای است که رهبری به ما 
کردند و ما موظف به عمل به آن هستیم. وی ادامه داد: عمل به این توصیه هم به 
دقت و نکته سنجی نیاز دارد که از یک طرف کار را برای انتخابات تعطیل نکنیم و 
از طرف دیگر خدایی نکرده برای انتخابات کار نکنیم؛ چون بعضی ها از آن طرف 
می افتند که کار را تعطیل می کنند که این ممکن است وجاهت طلبی باشد، اما 
زندگی مردم را که نمی شود تعطیل کرد. من نماینده باید حواسم باشد که به خاطر 
انتخابات کار را تعطیل نکنم و از طرف دیگر برای انتخابات هم کار نکنم، باید به 
صورت عادی و براساس وظیفه نمایندگی کار را انجام دهم، زمان انتخابات که شد 

یک هفته فرصت تبلیغات داریم که اگر داوطلب بودیم، می توانیم استفاده کنیم.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به وظایف دولت نسبت به انتخابات 
خاطرنشان کرد: مواردی که اشاره کردم وظیفه نمایندگان بود، اما دولت هم دقیقا 
باید در همین مسیر حرکت کند، بخشی از دولت به نام وزارت کشور یک وظیفه ای 
دارد و آن اینکه انتخابات را برگزار کند و در جریان این برگزاری هم امنیت ، سلامت ، 

مشارکت، شفافیت و دقت در انتخابات را تامین کند.
انتخابات باید موجب افزایش اعتماد مردم به نظام شود

وی افزود: اگر ما فکر کنیم که دولت خدایی نکرده وقت و فکرش را روی تاثیرگذاری 
بر انتخابات بگذارد این ابتدای فرآیند باختن کل نظام است، یعنی همه ما می بازیم؛ 
این مهم نیست که چه کسی رأی بیاورد، یا رأی نیاورد اما مهم این است که ما یک 
انتخابات را با آن چهار ویژگی خوب برگزار کنیم و اعتماد مردم را به نظام بیشتر 
کنیم. اگر خدای نکرده گزارشی برسد که یک مسئول دولتی که می خواهد خودش 
برگزارکننده باشد قصد دارد در انتخابات تاثیر بگذارد، همین اندک اعتمادی هم که 

مردم به ساختار انتخاباتی ما دارند، از بین می رود.
عنابستانی در ادامه مدعی شد: من دیدم و شنیده ام متاسفانه بعضی از استانداران 
در استان ها دارند یک سری کارهایی می کنند که از آن کارها شائبه تاثیرگذاری در 
انتخابات به مشام می رسد یا بعضی از افراد در سطوح عالی تر که امیدوارم اینطور 

نباشد و امیدوارم این اتفاقات رخ ندهد.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

تحریم های یکجانبه آمریکا مصداق بارز جنایت علیه بشریت است 
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت : تحریم های یکجانبه آمریکا مصداق بارز 
جنایت علیه بشریت است و ما اقدامات لازم خود را در این خصوص انجام می دهیم.
ناصر کنعانی روز دوشنبه در جریان نشست خبری در خصوص هفته حقوق بشر 
آمریکایی اظهارداشت: ما در سالگرد حادثه تلخ مورد اصابت قرار گرفتن هواپیمای 
مسافربری ایرانی از سوی آمریکا هستیم که به فرمانده این عملیات هولناک هم 

آمریکا مدال شجاعت داد.
وی با بیان اینکه آمریکا برای رسیدن به اهداف نامشروع خود از هیچ گونه اقدامی 
پرهیز نکرده است، گفت: ملت ایران هیچ گاه این جنایت هولناک آمریکا را فراموش 

نخواهد کرد.
کنعانی بیان داشت: ملت ایران تحریم ها و صدها جنایت دیگر آمریکا را هرگز 

فراموش نمی کند.
مردم فرانسه به خشونت پلیس این کشور اعتراض دارند

سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص ناآرامی های اخیر فرانسه تصریح کرد: 
شاهد تحولات بسیار مهم و فراگیری در فرانسه هستیم و زمینه آن هم شلیک 
مستقیم پلیس فرانسه به یک نوجوان فرانسوی است که از جامعه مهاجران این 

کشور بوده است.
وی گفت: این شلیک از فاصله کمتر از یک متر بوده و موجب مرگ آن نوجوان 
شد و پس از آن شاهد آغاز اعتراضات در شهرهای مختلف فرانسه هستیم؛ این 

اعتراضات به خشونت پلیس این کشور است.
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: موضع رسمی ما در خصوص تحولات فرانسه 
اعلام شده است، دولت فرانسه توصیه ها و مواضع حکیمانه ای که از موضع یک 
کشور رعایت کننده حقوق بشر به دیگران دارد را در حق معترضان کشور خود 

رعایت کنند.
کنعانی افزود: توصیه می کنیم که مقامات فرانسوی صدای شهروندان خود 
را بشنوند، رفتارهای تبعیض آمیز و خشونت آمیز را کنار گذارند، به خواسته های 
قانونی مردم و معترضین فرانسه توجه کنند و از خشنونت نسبت به معترضین 

بپرهیزند.
وی ادامه داد: ما در خصوص تحولات ایران شاهد صرفا توصیه از سوی فرانسه 

نبودیم بلکه شاهد دخالت آن، گفتارها و رفتارهای تحریک آمیز این کشور بودیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه بیان داشت: آنچه در ایران اتفاق افتاد بخشی از آن 

ناشی از رفتارهای تحریک آمیز برخی کشورها از جمله فرانسه بود.
از رابطه با مصر استقبال میکنیم

کنعانی در پاسخ به سوالی در خصوص برخی گمانه زنی ها در ارتباط با روابط ایران 
و مصر گفت: هیچ موضع رسمی در مورد روابط ایران و مصر دریافت نکردیم و اخبار 
منتشر شده هنوز از سوی مراجع ذی ربط راستی آزمایی نشده است و من از اظهار 

نظر در این زمینه اجتناب می کنم.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: موضع رسمی خودمان را در زمینه روابط ایران 
و مصر بیان کرده ایم؛ ایران در پاسخ به هر اقدام مثبتی از سوی مصر پاسخ متقابل 

و مثبت خواهد داد. 
موضع ایران در خصوص تعلیق رابرت مالی

کنعانی در پاسخ به سوالی در خصوص تعلیق رابرت مالی نماینده ویژه آمریکا 
در مذاکرات با ایران نیز گفت: در خصوص اتفاقات داخلی کشورها اظهار نظر 
نمی کنیم؛ برای ما رفتار و عملکرد دولت آمریکا مهم است و نه اشخاص، چرا که 

تغییر افراد نمی تواند تغییر چندانی در مسیر سیاست های آنها داشته باشد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی ایران در خصوص عضویت ایران در شانگهای 
تصریح کرد: آخرین گام از روند عضویت رسمی، کامل و تمام عیار ایران در سازمان 
همکاری شانگهای است و همانطور که بارها اعلام شده عضویت ایران در این 

سازمان منفعت دو طرفه هم برای ایران و هم برای اعضای این سازمان دارد.
وی ادامه داد: این تحول مثبت میتواند ارزش افزوده این سازمان را به طور قابل 
ملاحظه ای در راستای منافع تمام اعضای این سازمان و روند منطقه گرایی در 

جهت توسعه و تقویت ارتباط تجاری افزایش دهد.
جزئیات سفر امیرعبداللهیان به باکو

کنعانی در خصوص سفر وزیر امور خارجه کشورمان به آذربایجان و حضور در 
اجلاس وزرای امور خارجه جنبش عدم تعهد افزود: اهمیت اجلاس وزرای خارجه 
عدم تعهد بر کسی پوشیده نیست، عدم تعهد نقش مهم و اثرگذاری در حوزه های 
مختلف منطقه ای و بین المللی دارد و حضور ایران در این اجلاس حائز اهمیت 

است.
وی گفت: در گفتگوی تلفنی میان وزرای امور خارجه ایران و آذربایجان تاکید بر 
حضور عالی ترین سطح از سوی ایران بود و باتوجه به اهمیتی که ایران برای این 
جنبش و البته ارزشی که برای ارتباط دو جانبه با آذربایجان قائل است، ایران در 

سطحی عالی در این اجلاس حضور خواهد داشت.  
کنعانی افزود: دیدار وزیر امور خارجه کشورمان با همتای آذربایجانی دوجانبه 
انجام خواهد شد و دیدارهایی دیگری هم در حاشیه این اجلاس برگزار خواهد شد 

که هر یک از آنها دارای اهمیت است.

رفع  به  منجر  میتواند  دیدارها  این  داد:  ادامه  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
سوءتفاهمات میان ایران و آذربایجان شود و خوشبختانه فضای روابط میان دو 
طرف با تبادل هیات هایی به نحو قابل توجه و ملموسی مثبت است و سفر وزیر امور 
خارجه به آذربایجان و دیدارهایی که انجام می شود میتواند منجر به ارتقای سطح 

روابط دو طرف شود.
عذرخواهی سوئد به تنهایی کافی نیست

کنعانی در ارتباط با هتک حرمت قرآن کریم با مجوز دولت سوئد و واکنش های 
بلند  این مساله خاطرنشان کرد: دولت سوئد صدای  به  مردم مسلمان جهان 
مسلمانان جهان را شنیده و دریافت کرده است؛ عذرخواهی سوئد به تنهایی کافی 
نیست؛ دولت سوئد باید مانع از تکرار اقدامات توهین آمیز بشود. این چیزی است 

که همه موحدان و آزادی خواهان انتظار دارند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشورمان گفت: کشورهای اسلامی به صورت 
مستقل واکنش نشان دادند، مردم مسلمان جهان نیز واکنش داشتند، سازمان 
همکاری اسلامی اجلاس برگزار کرده و طی بیانیه ای دیدگاه روشن اعضا را بیان 
کرده است؛ بنابراین مطالبات از دولت سوئد کاملا روشن است و دولت سوئد باید از 

تکرار این وقایع جلوگیری کند.
صلح و سازش برای خاموش کردن ماشین جنگی صهیونیست ها بازدارنده نیست
کنعانی در خصوص حملات رژیم صهیونیستی به جنین گفت: حادثه تلخی که از 
دیشب شاهد آن هستیم، حملات نظامی گسترده ترکیبی شامل حملات هوایی، 
زمینی و موشکی ارتش رژیم صهیونیستی به شهر جنین یک اقدام جنایتکارانه و 

مصداق بارز تروریسم دولتی است.
وی گفت: ملت فلسطین هیچ جرمی جز دفاع از حقوق طبیعی خودش مرتکب 
نشده است و از خود در برابر یک رژیم اشغالگر در حال دفاع است. ملت فلسطین 

قطعا یکبار دیگر شکست را بر نیروهای صهیونیستی تحمیل خواهد کرد.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: دفاع ملت فلسطین از حق خویش 
و مقاومت در برابر تجاوز صهیونیست ها، از مسئولیت مجامع بین المللی از جمله 

سازمان ملل متحد و شورای امنیت کم نخواهد کرد.
وی افزود: جامعه جهانی در برابر حقوق ملت فلسطین مسئولیت دارد و مشخصا 
از سازمان همکاری های اسلامی انتطار می رود که در این زمینه به طور جدی و 

موثر عمل کند.
کنعانی بیان کرد: جنایت در ذات رژیم صهیونیستی نهفته و نهادینه شده است؛ 
جنایت اخیر در جنین یکبار دیگر نشان داد که صلح و سازش برای خاموش کردن 
ماشین جنگی این رژیم بازدارنده نیست و این رژیم نه قابل اعتماد و نه به دنبال 

صلح است.
تغییر سفرا ادامه دارد

کنعانی در خصوص روابط ایران و آذربایجان تصریح کرد: موضوع پیگیری حمله به 
سفارت آذربایجان در عالی ترین سطح مورد تاکید مقامات کشور در حوزه سیاسی، 

امنیتی و قضایی بوده و با اهتمام لازم مورد پیگیری قرار گرفت.
وی افزود: قوه قضائیه موضوع را با جدیت دنبال کرد و به نتایج خوبی هم رسید و 
تا جایی که اطلاع دارم فردا جلسه سخنگوی قوه قضائیه انجام می شود و می توان 

این سوال را از ایشان مطرح کرد.
به هر گونه بدعهدی مجدد واکنش نشان می دهیم

کنعانی در واکنش به گزارش رسانه های غربی در خصوص عدم پایبندی اروپا به 
رفع تحریم های مندرج در برجام در مهر ماه امسال گفت: گزارشات رسانه ای ملاک 
عمل و تصمیم گیری ما نیست. روز انتقالی مطابق با برجام در سال هشتم یعنی 
مهرماه امسال است. ایران به عنوان عضو مسئولیت پذیر برجام متناسب با اقدامات 
طرف های مقابل اقدام خود را انجام می دهد. ما در چارچوب برجام و سازوکارهای 
مندرج در آن به هرگونه بدعهدی طرف های مقابل واکنش نشان می دهیم؛ کما 
اینکه گام های جبرانی هسته ای جمهوری اسلامی ایران هم واکنشی به خروج 

آمریکا از برجام و بی عملی اروپا بود.
ادامه مذاکرات با هدف تامین حداکثری منافع ملی 

تامین  با هدف  را  ادامه مذاکرات  ما  بیان کرد:  امور خارجه  وزارت  سخنگوی 
حداکثری منافع ملی دنبال می کنیم و مواضع خود را به طرف مقابل به روشنی 
اعلام کردیم و در بازه زمانی اخیر رگه هایی از واقع بینی و دور شدن از فضای 
غیرسازنده و سیاست مخرب را در طرف های مقابل مشاهده کردیم اما این برای ما 

کافی نیست و ما به میز مذاکره پایبند هستیم. 
وی با بیان اینکه ایران برای هرگونه وضعیتی در آینده آمادگی دارد و آماده هر 
سناریویی اعم از جمع بندی مذاکرات و یا سناریوهای دیگری هست، افزود: ما 
سیاست خارجی متوازن خود را در ارتباط با کشورهای مختلف بدون توجه به روند و 

نتیجه مذاکرات ادامه می دهیم.
آخرین تحولات در روابط ایران و عربستان

سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص بازگشایی سفارت عربستان به ایران 
گفت: تاریخ دقیقی را نمی توانم مطرح کنم اما به زودی این اتفاق رخ می دهد.

وی ادامه داد: برای سفر آقای رئیس جمهور به عربستان هم هنوز زمانی مشخص 
نشده است ولی در چارجوب پیشرفت روند روابط دو طرف این سفر انجام خواهد 

شد.
کنعانی بیان داشت: یکی از هدف گذاری های انجام شده در خلال گفت وگوهای 
دو طرف تاکید بر مشارکت در حوزه های سرمایه گذاری است و از زیربنای حقوقی 

لازم را هم در این خصوص برخورداریم.
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: تلاش می کنیم که روابط تجاری دو طرف 
متوازن و هم سطح با روابط سیاسی دو کشور پیش برود و این نقیصه که در سال های 

اخیر شاهد بودیم برطرف شود.
کنعانی گفت: ما تاکید داریم که در دوره جدید روابط از ظرفیت های سرمایه 

گذاری دو طرف به منظور ارتقای سطح تعاملات تجاری استفاده کنیم.
پاسخ به انتصاب سفیر غیردیپلمات ایران در فنلاند

سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص انتخاب سفیر زن انتحاب شده از سوی 
ایران و برخی گمانه زنی ها در این ارتباط گفت: در وزارت خارجه  تمام کشورهای 
دنیا انتخاب سفرا از شخصیت هایی غیر از جامعه دیپلماتیک امر مرسومی است که 

متناسب با کشور هدف انجام می شود و منحصر به ایران نیست.
وی ادامه داد: قاطبه سفرای ما از بدنه دیپلماتیک ایران هستند و برخی نیز خارج 

از این چارچوب هستند.
کنعانی درباره نشست پیش روی شورای حقوق بشر افزود: ما در این خصوص یک 
رویکرد کلی داریم، ایران با سیاسی کردن و ابزاری کردن حقوق بشر و و استفاده از 
جایگاه قانونی حقوق بشر و تبدیل آن به عنوان ابزار فشار بر کشورهای دیگر مخالف 

است. 
وی گفت: ما در مجامع حقوق بشری جهانی شرکت می کنیم و اصول اخلاقی و 
دینی که به آن پایبند هستیم را بیان می کنیم و به هرگونه شبهه که از روی انصاف 

باشد پاسخ می دهیم.
تسلیم فشارهای آمریکا نشده و نخواهیم شد

کنعانی در خصوص تحریم های آمریکا علیه ایران و تاثیر بر آن تبادلات تجاری ایران 
با کشورهای دیگر افزود: تحریم های یکجانبه از اساس وضع شدند که در مسیر 
همکاری های قانونی اقتصادی ایران با کشورهای دیگر مانع ایجاد کنند و این یک 
امر طبیعی  است. وی گفت: اما اینکه این تحریم ها مانع از همکاری ما خواهد بود 
و به خصوص با کشوری مثل چین، نتایج امروز نشان می دهد که ما توانستیم با 
این فضای تحریمی تبادلات تجاری خود را داشته باشیم و سیاست فشار حداکثری 

شکست خورده است.
سخنگوی وزارت امور خارجه بیان داشت: به رغم تحریم های یکجانبه، ایران روابط 
تجاری خود با کشورهای دنیا را دارد و بسیاری از روابط تجاری ما با ارزهای ملی یا به 
صورت تهاتر انجام می شود و ما هیچ گاه تسلیم این فشارها نشده و نخواهیم شد و 

این آمریکا است که تسلیم مقاومت و اراده ملت ایران می شود.
هم  که  می دهد  انجام  را  خود  های  تلاش  همه  ایران  کرد:  تصریح  کنعانی 

تحریم های ظالمانه رفع و هم بی اثر شود.
وی بیان داشت: تحریم های یکجانبه آمریکا مصداق بارز جنایت علیه بشریت 

است و ما اقدامات لازم خود را در این خصوص انجام می دهیم.

یک پژوهشگر اوراسیا گفت:ایران تنها با تغییر مرزها، تغییر 
آرایش ژئوپلیتیکی و نقض حاکمیت کشورهای منطقه مخالف 
است و اجازه تحقق کریدور جعلی زنگزور یا همان »دالان 

تورانی ناتو« را نخواهد داد.
با اهداف  تورانی است که  پروژه  دالان جعلی زنگزور یک 
منطقه ای و بین المللی از سوی ترکیه و جمهوری آذربایجان 
پیگیری می شود به گونه ای که اخیرا به رغم مخالفت های 
متعدد طرف ارمنستانی، رجب طیب اردوغان گشایش این 
کریدور را مسئله ای با ایران خواند و از رویکرد تهران در این 
باره انتقاد کرد. ایجاد این کریدور ادعایی باعث قطع دائم 
ارتباط مرزهای ایران و ارمنستان می شود و به باکو دسترسی 
بلامانع به جمهوری خودمختار نخجوان را خواهد داد. این 
در حالی است که راه اندازی دالان زنگزور مغایر مفاد توافق 
۹ نوامبر۲۰۲۰ به شمار می آید؛ توافقی که بر رفع انسداد 
مسیرهای مواصلاتی اشاره می کند، نه ایجاد یک گذرگاه به 
بزرگی استان سیونیک ارمنستان. در همین حال ارمنستان 
بارها تاکید کرده که تلاش های باکو برای افتتاح مسیرهای 
حمل ونقل منطقه ای هیچ ارتباطی با مذاکرات و بیانیه های 
امضا شده در این زمینه تا به امروز ندارد و برای ارمنستان 
غیرقابل قبول است.احمد کاظمی پژوهشگر حوزه اوراسیا در 
مورد تلاش های جمهوری آذربایجان و ترکیه در این خصوص 
و اتهام زنی اردوغان به ایران گفت: این مساله نشان می دهد 
که مواضع آنکارا و باکو نسبت به موضوعات ترانزیتی در منطقه 
آغشته به امیال سیاسی و تاریخی بوده که با دوگانگی و کذب 
پراکنی همراه شده است. ایران نسبت به خطوط مواصلاتی 
و ارتباط ترانزیتی خاک اصلی جمهوری آذربایجان با بخش 
جمهوری خودمختار نخجوان مشکلی ندارد و حتی طی ۳۰ 
ساله گذشته از داخل خاک خود ارتباط ترانزیتی نخجوان و 
این  است.  داده  انجام  را  آذربایجان  اصلی جمهوری  خاک 
اوج ناسپاسی باکو بود که مقامات آن طی این مدت از ایران 
قدردانی نکردند چرا که ایران ارتباطی راهبردی و استراتژیک را 
در دو بخش انجام داده است. از همین رو باید بار دیگر عنوان 
شود که ایران تنها با تغییر مرزها، تغییر آرایش ژئوپلیتیکی و 
نقض حاکمیت کشورهای منطقه مشکل دارد. وقتی که از 
اجرایی شدن موافقتنامه آتش بس ۲۰۲۰ مسکو صحبت می 

شود بحث خطوط مواصلاتی مطرح است مانند ارتباط هوایی 
که جمهوری آذربایجان از طریق ارمنستان با نخجوان دارد. یا 
گشایش خط ریلی که از دوره شوروی در منطقه فعال بوده و 

پس از جنگ متوقف شد.
این پژوهشگر اوراسیا افزود: به نظر می رسد که رجب طیب 
اردوغان در این زمینه دست به فرافکنی می زند و از سوی دیگر 
رسانه های جمهوری آذربایجان با تحریف واقعیات اینگونه 
تلاش می کنند که موافقت ارمنستان با گشایش خط ریلی 
به معنای تحقق دالان جعلی زنگزور است در حالی که چنین 
موضوعی به هیچ وجه صحت ندارد. در این راستا اردوغان به 
دنبال سرپوش گذاشتن بر شکست طرح های تورانی ناتو با 
پیمانکاری جمهوری آذربایجان است و در این مسیر دست به 
مغلطه می زند. باید به اردوغان گفت که ایران مشکل اصلی 
این طرح ها نیست چرا که برای هزاران سال پای ثابت صلح 
در این منطقه بوده و از قضا مشکل قفقاز زمانی شروع شد 
که پای روس های تزاری و متجاوزان عثمانی به این منطقه باز 
شد. تا زمانی که ایران در این منطقه حضور داشت ما شاهد 
همزیستی مسالمت آمیز آذری ها و ارمنی ها بودیم. اما وقتی 
که پس از قراردادهای ننگین گلستان و ترکمنچای پای ایران 

از منطقه دور شد شاهد ایجاد معضلات جدید بین آذری ها 
و ارمنی ها بودیم. از منظر تاریخی نیز آذری ها، ارمنی ها و 
از سوی دیگر مناطق قفقاز و جنوب شرق ترکیه، شاهد نسل 
کشی و تجاوزات نظامی ترک های عثمانی بودند. این همان 
روایتی است که ترکیه سعی دارد با استحاله واقعیت و با هویت 
آذربایجانی بر آن سرپوش بگذارد. کاظمی تصریح کرد: طرح 
دالان جعلی به معنای ادعای ارضی جمهوری آذربایجان و 
ترکیه نسبت به جنوب ارمنستان یعنی استان سیونیک است. 
جایی که با ایران هم مرز بوده و کنسولگری ایران در مرکز آن 
این موضوع  به طور طبیعی  قاپان قرار گرفته است.  یعنی 
خلاف حقوق بین الملل و منشور سازمان ملل است و ایران 
باید نسبت به تغییر مرزها حساس باشد و اجازه آن را ندهد. 
این به معنای حمایت ایران از ارمنستان نیست بلکه به معنای 
قواعد  پاسداشت  و  خود  اساسی  منافع  از  تهران  حمایت 
مسلم بین المللی است. به بیان ساده تر ایران با ارتباط عادی 
جمهوری آذربایجان با نخجوان از طریق ارمنستان یا از هر 
مسیر دیگری به شرط رعایت خط قرمزها در خصوص تمامیت 

ارضی و احترام به حاکمیت کشور میزبان مشکلی ندارد. 
وی اضافه کرد: با بررسی این موارد باید گفت که ایران امروزه 

اجازه تحقق کریدور جعلی زنگزور یا همان »دالان تورانی ناتو« 
را نخواهد داد. مگر غیر این است که آنکارا و باکو صحبت از 
کریدور میانی)کریدوری که از طریق قزاقستان، دریای خزر، 
جمهوری آذربایجان و جمهوری گرجستان، چین را به ترکیه 
متصل می کند.( در منطقه می کنند؟ آیا این کریدور برای 
سالها در منطقه فعال نبوده؟ و اینکه چرا ترکیه و جمهوری 
این  هستند؟  ارمنستان  جنوب  تجزبه  دنبال  به  آذربایجان 
بدان معناست که بحث کریدوری به معنای جغرافیای طبیعی 
و  انگلیسی  تورانی،  امیال  سر  بر  موضوع  نیست.  موضوع 
ژئوپلیتیکی و چشم داشت های ارضی و تاریخی است که تا 
کنون ایران با آن مخالفت کرده و پس از این هم اجازه نخواهد 
داد. ترکیه باید به پیام هایی که انتخابات ترکیه به همراه داشت 
توجه کند. شاید اردوغان خود را پیروز مطلق انتخابات اخیر 
انتخابات این کشور  بداند اما کمتر کسی هست که نداند 
حاصل یک فرآیند مهندسی شده بود و دیدیم که بازارهای 
مالی از نتایج انتخابات در ترکیه استقبال نکردند. یکی از دلایل 
این امر این است که مردم ترکیه به دنبال سیاست خارجی 
تنش زا نیستند. به همین دلیل بود که کمال قلیچدار اوغلو 
بحث اتصال چین به ترکیه را از مسیر به صرفه و اقتصادی و 

همچنین تاریخی ایران مطرح کرد.
پایان در خصوص رویکرد مبالغه آمیز ترکیه و  کاظمی در 
جمهوری آذربایجان درباره ظرفیت کریدور میانی گفت: این 
کریدور با وجود داشتن یک مسیر ترکیبی یعنی هم مسیر 
خشکی و هم مسیر آبی در دریای کاسپین دارای ظرفیتی 
محدود است. ادعای اینکه می توان بیش از ۲۰ میلیون تن 
بار از این منطقه حمل کرد، به مانند همان ادعاهایی است 
که باکو و متحدانش در ۳۰ سال گذشته در مورد ذخایر گازی 
جمهوری آذربایجان در دریای کاسپین مطرح می کردند که 
حتی بعدها اندیشکده های غربی نیز عنوان کردند که چنین 
ادعاهایی مبالغه آمیز و کذب است. ظرفیت کریدور میانی نیز 
به همین شکل است. ریل جمهوری آذربایجان هم ظرفیت 
بیشتر از دو میلیون تن انتقال بار را ندارد. دریای کاسپین نیز به 
عنوان یک مانع پیش روی این خطوط آهن باعث می شود که 
کریدور میانی به آن شکلی که توسط باکو و آنکارا برای اروپایی 

ها رنگ آمیزی می شود به طور واقعی جلوه نکند.

یک پژوهشگر اوراسیاپاسخ داد؛

 آیا ایران با گشایش خطوط مواصلاتی درقفقاز مخالف است؟
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 تجمع جامعه قرآنی مقابل سفارت سوئد

مدیرحوزه های علمیه با اشاره به دیدارهای متعدد با مسئولین نظام که به قم 
سفر می کنند گفت : در این دیدارها از مسئولین می خواهم که به قم نگاه ویژه 
ای داشته باشد، نه اینکه نگاه تبعیضی نسبت به شهرهای کشور داشته باشند، 
خیر، بلکه نگاه ویژه به قم در واقع نگاه ویژه به ایران اسلامی و جامعه بین المللی 

و همه جهان است.
آیت الله علیرضا اعرافی، مدیرحوزه های علمیه شامگاه یکشنبه ۱۱تیرماه 
در دیدار سردار حیدری فرمانده فراجای استان قم، ضمن تبریک دهه امامت 
و ولایت به فرمانده و معاونین نیروی انتظامی استان قم در سخنانی اظهار 
کرد: خدمت در قم یک خدمت بسیار متفاوت با سایر نقاط کشور است. قم، 
خاستگاه انقلاب و بین المللی شهر نه تنها ایران اسلامی بلکه جهان اسلام 
است به طوریکه دهها هزار نفر طلاب ایرانی از سراسر کشور و غیرایرانی از 

سراسر دنیا همراه با خانواده در این شهر زندگی می کنند.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه با اشاره به دیدارهای متعدد با مسئولین 
نظام که به قم سفر می کنند، افزود: در این دیدارها از مسئولین می خواهم که 
به قم نگاه ویژه ای داشته باشد، نه اینکه نگاه تبعیضی نسبت به شهرهای کشور 
داشته باشند، خیر، بلکه نگاه ویژه به قم در واقع نگاه ویژه به ایران اسلامی و 

جامعه بین المللی و همه جهان است.
مدیر حوزه های علمیه ادامه داد: نگاه ملی و فراملی از این جهت که هم 
اکنون بیش از ۳۰۰ هزار طلبه ایرانی و خانواده آنها   از دورترین نقاط کشور 
همراه با خانواده در قم مشغول فراگیری علوم و معارف اسلامی هستند و 
دهها هزار طلبه از قریب به ۱۳۰ کشور جهان همراه با خانواده در این شهر 
که خاستگاه انقلاب اسلامی است، زندگی می کنند. کدام شهر ایران و جهان 

چنین ویژگی دارد؟
معیشت نظامیان و فرهنگیان مورد توجه قرار گیرد

و خطیر  از سخنان خود، رسالت مهم  اعرافی در بخش دیگری  الله  آیت 
نیروهای مسلح به ویژه نیروی انتظامی را خطاب قرار داد و گفت: وجود نیروی 
نظامی و انتظامی انقلابی، متعهد و ولایت مدار از امتیازات برجسته نیروی 
های مسلح جمهوری اسلامی ایران است که نیروی انتظامی با مأموریت های 
متعدد، نزدیکی و تعامل بیشتری با متن جامعه دارد، لذا مردمداری و رسیدگی 
به مشکلات و دغدعه های مردم یکی از موهباتی است که خداوند متعال برای 
تک تک نفرات این نیروی ارزشی قرار داده است، لذا باید قدر این فرصت های 

خدمت به مردم را بدانیم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به بُعد اجتماعی و فرهنگی 
عملکرد نیروی انتظامی و وجود شرایط سخت، گفت: امروز بسیاری از دستگاه 
ها باید برای نهادینه سازی فرهنگ و مسائل اجتماعی در کنار نیروی انتظامی 
باشند و ما به عنوان حوزه  علمیه آمادگی داریم، همچون گذشته در عرصه های 
مختلف علمی، دانشی، تبلیغی، بصیرتی و معرفتی در کنار نیروی انتظامی 

باشیم.
عضو فقهای شورای نگهبان در بخش پایانی سخنان خود، معیشت پرسنل 

نیروهای نظامی و انتظامی را مورد توجه قرار داد و گفت: مسئولان و دست 
اندرکاران کشور باید نسبت به معیشت نیروهای نظامی و انتظامی همچنین 
فرهنگیان نگاه ویژه ای داشته باشند، چرا که تأمین زندگی این قشر زحمت 

کش، آثار و برکات ارزشمندی به همراه خواهد داشت.
فرمانده انتظامی استان قم:با هنجارشکنان به شدت

 برخورد خواهیم کرد
فرمانده انتظامی استان قم  نیز دراین دیدار به اجرای طرح های متعدد برای 
پیشگیری و مقابله با هنجارشکنی برخی افراد سودجو اشاره کرد و گفت: در 
این طرح ها بدون هیچ مماشاتی به متخلفین بر اساس ضوابط و قانون برخورد 

می شود. 
سرتیپ دوم پاسدارمحمدرضا میرحیدری، با ارائه گزارشی از فعالیت های این 
مجموعه اظهارکرد: بحث امنیت اجتماعی و موضوع حجاب و عفاف از مسائل 
مهم و اولویت دار فراجا در استان قم است، لذا با هنجارشکنان بر اساس قانون و 

ضوابط به شدت برخورد می کنیم.
وی افزود: ترویج و تبلیغ مسائل فرهنگی یکی از نکات مهمی است که می 
تواند بیش از پیش به کاهش و پیشگیری از وقوع جرم در استان کمک کند و در 
این عرصه خواستار تعامل بیش از پیش حوزه علمیه با نیروی انتظامی هستیم.
فرمانده انتظامی استان قم ادامه داد: برگزاری نشست های هفتگی با مردم 
و گفت وگوی چهره به چهره با آنان اثر بسیار سازنده ای در کاهش وقوع جرم 
دارد که بحمدالله این توفیق حاصل شده است که علاوه بر نشست هایی که در 
فرماندهی انتظامی استان با مردم برگزار می کنیم، هر هفته شاهد حضور یکی 
از مسئولان معاونت های فراجا به همراه رؤسای کلانتری ها در مساجد باشیم 
تا مردم از نزدیک نکته نظرات، پیشنهادات و حتی انتقادات خود را ارائه کنند، 
چه بسا شاید به دلیل حجم زیاد مأموریت های شهری، شاید شهروندی در یک 
کلانتری مورد بی مهری قرار گرفته باشد و ما این موضوع را با دلجویی از آن 

شهروند مورد بررسی قرار دهیم.
فرمانده انتظامی استان قم در پایان به طرح های متعددی پیشگیرانه و مقابله 
با هنجارشکنی برخی افراد سودجو اشاره کرد و گفت: در این طرح ها بدون 

هیچ مماشاتی به متخلفین بر اساس ضوابط و قانون برخورد می شود.

آیت الله اعرافی در دیدار فرمانده انتظامی استان قم :

 قم، بین المللی  ترین شهر جهان اسلام است

عطریانفر: مشاركت در انتخابات مجلس به ۶۰ درصد می رسد
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی گفت : مشارکت در انتخابات پیش رو روی مرز ۶۰-۵۰ 
درصد می رود. حس مثبتی به اقدام مجلس برای تناسبی شدن انتخابات در تهران دارم.کارنامۀ ۴ سال اول 
روحانی قابل دفاع است؛ ۴ سال دوم هم ناشی از عوارض پیرامونی بوده. شخصا با رئیسی رفاقت قدیمی 
دارم. اصلاحات اساساً اگر گفتمانی در انتخابات برای مردم داشته باشد اول بحث توسعه زندگی فردی و 
اجتماعی شان و دوم دست برداشتن از بلندپروازی های بیخود است.الان اگر ما حرف های سیاسیِ بلند بزنیم، 

جامعه نمی پذیرد و می گوید اول این مسئله مرا حل کن؛ بچۀ من خانه و شغل ندارد.

روز بدون مرگ و میر كرونایی ثبت شد
روابط عمومی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد:  در طول ۲۴ ساعت گذشته، هیچ یک 
از بیماران کووید۱۹ در کشور جان خود را از دست ندادند و مجموع جان باختگان این بیماری، در عدد ۱۴۶ 
هزار و ۲۹۵ نفر ثابت ماند.به گزارش وبدا ، ازروزیکشنبه  تا روز ۱۲ تیرماه ۱۴۰۲ و بر اساس معیارهای قطعی 
تشخیصی، ۱۱ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی و هشت نفر از آنها بستری شدند.  مجموع 
بیماران کووید۱۹ در کشور به ۷ میلیون و ۶۱۲ هزار و ۵۷۸ نفر رسید.تا کنون ۷ میلیون ۳۶۹ هزار و ۸۷۳ 
نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.  ۸ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش 
های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.تاکنون ۵۶ میلیون و ۸۸۰ هزار و ۹۳۵ آزمایش 

تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.

سریال جدید كره ای به تلویزیون می آید
سریال »مخمصه« با گویندگی ۲۰ نفر از گویندگان گفتار فیلم در واحد دوبلاژ اداره کل تامین و رسانه بین 
الملل دوبله شد. این سریال ۱۹ قسمتی خانوادگی و هیجان انگیز محصول کره جنوبی در سال ۲۰۱۴ و قرار 
است از شبکه پنج سیما پخش شود.در خلاصه این سریال آمده است: داستان شخصی را روایت می کند که 
با تلاش و کوشش بسیاری موفق شده است به مقام و منزلتی برسد و خود را در میان جامعه به عنوان یک فرد 
موفق مطرح کند. حالا پس از رسیدن به این موفقیت، در می یابد که بحرانی بسیار بزرگتر در راه است. این 
سریال در گونه درام و مهیج تولید شده و بسیار پرتعلیق، با مضمون محوری عدالت و عدالت پروری است. این 

اثر برنده ی ۶ جایزه و نامزد ۱۳ جایزه از جشنواره ها و جوایز معتبر کره ای در زمینه های مختلف شده است.

عطریانفر: مشاركت در انتخابات مجلس به ۶۰ درصد می رسد
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی گفت : مشارکت در انتخابات پیش رو روی مرز ۶۰-۵۰ 
درصد می رود. حس مثبتی به اقدام مجلس برای تناسبی شدن انتخابات در تهران دارم.کارنامۀ ۴ سال اول 
روحانی قابل دفاع است؛ ۴ سال دوم هم ناشی از عوارض پیرامونی بوده. شخصا با رئیسی رفاقت قدیمی 
دارم. اصلاحات اساساً اگر گفتمانی در انتخابات برای مردم داشته باشد اول بحث توسعه زندگی فردی و 
اجتماعی شان و دوم دست برداشتن از بلندپروازی های بیخود است.الان اگر ما حرف های سیاسیِ بلند بزنیم، 

جامعه نمی پذیرد و می گوید اول این مسئله مرا حل کن؛ بچۀ من خانه و شغل ندارد.

وكیل بیرانوند: در قانونی بودن فسخ قرارداد هیچ شکی نیست 
سلیمانی، وکیل بیرانوند گفت :یک اینکه ما دو نوتیس دادیم، بر اساس مقررات تعیین وضعیت خودمان و 
فیفا. ما می توانستیم یک اخطار بدهیم اما برای نشان حسن نیت، دو نوتیس دادیم. چند روز هم صبر کردیم 
اما باشگاه مبالغی را که باید پرداخت می کرد، پرداخت نکرد و ما به صورت کاملا قانونی قرارداد را فسخ کردیم 
و در قانونی  بودن این فسخ شکی نیست. اینکه می گویند نمی شود و این ها، بعدا مشخص می شود و در قانون 

هم برود مشخص خواهد شد. اگر کسی برای فرار از مسئولیت حرفی بزند، بحثش متفاوت است.

مرگ 23 نفر بر اثر غرق شدگی طی یک هفته
آمارهای سازمان اورژانس کشور نشان می دهد در هفته گذشته ۴۴ مورد حادثه غیرترافیکی مرتبط با 
غرق شدگی در محیط های آبی کشور به ثبت رسیده است که منجر به مصدومیت ۲۵ نفر و فوت ۲۳ نفر شده 
است. سوانح غرق شدگی ۱۰ درصد از سوانح غیرترافیکی ویژه ثبت شده در هفته گذشته را شامل می شود.  
هم چنین طی هفته گذشته ۱۸۲ مورد حادثه غیرترافیکی مرتبط با نزاع و درگیری به ثبت رسیده است که 
منجر به مصدومیت ۲۴۳ نفر و فوت ۱۶ نفر شده است که معادل ۴۱ درصد از سوانح غیرترافیکی ویژه ثبت 

شده است.

مدیر حج و زیارت استان قم:

نخستین کاروان حاجیان قمی 16 تیر
 به ایران باز می گردد

مدیر سازمان حج و زیارت استان قم از بازگشت نخستین کاروان حاجیان قمی از سرزمین وحی به ایران 
در ۱۶ تیرماه جاری خبر داد.

سید حسین موسوی رابطی اظهار داشت: زائرانی که باز می گردند مدینه قبل بوده و پرواز آن ها از 
فرودگاه جده به فرودگاه امام خمینی)ره( در تهران انجام می شود.

وی تعداد اعضای نخستین کاروان بازگشتی قم به ایران را ۳۷۰ نفر ذکر کرد و افزود: آخرین پرواز زائران 
ایرانی که آنان نیز مدینه قبل بودند روز ۲۹ تیر ماه از جده به تهران انجام می شود که شامل ۱۸۵ نفر است.
مدیر حج و زیارت استان قم گفت: نخستین گروه از حجاج این استان بامداد شنبه ششم خردادماه 
از طریق فرودگاه امام خمینی)ره( عازم سرزمین وحی شده بودند. وی از اعزام ۲ هزار و ۵۰۰ نفر از این 
استان به حج تمتع در سال جاری در قالب ۱۵ کاروان خبر داد و افزود: کلاس های آموزشی ویژه حجاج 
از ۱۷ فروردین امسال شروع شد و در قالب آن افراد مدینه قبل ۱۰ جلسه و حجاج مدینه بعد ۱۲ جلسه 

آموزش دیدند.
وی با اشاره به اینکه میانگین سنی زائران سرزمین وحی در قم بالای ۵۰ سال است گفت: با توجه به این 
که در سال ۹۹ به دلیل شیوع کرونا حجاج به سرزمین وحی اعزام نشدند و در سال ۱۴۰۱ نیز عربستان 
اجازه ورود افراد ۶۵ سال به بالا را نداد امسال کاروان های اولیه ای که در قم تکمیل شدند را افراد مسن 

تشکیل دادند.
 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

قم،ظرفیت تولید سالانه هفت میلیون قطعه
 ماهی زینتی را دارد

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: پرورش ماهیان زینتی در قم ظرفیت خوبی برای 
اشتغالزایی دارد و در همین رابطه شرایط تولید سالانه هفت میلیون قطعه ماهی زینتی را در این استان 

فراهم خواهیم کرد. 
محمد رضا حاجی رضا در گفت وگویی بیان داشت: برای موفقیت در اجرای این برنامه و تحقق اهداف 
آن، بسترهای لازم برای صادرات ماهیان زینتی تولید شده در استان به بازارهای هدف را ایجاد و با افزایش 
فرصت های کسب درآمد در حوزه پرورش ماهیان زینتی، شرایط خوبی را برای سرمایه گذاران در این بخش 
به وجود خواهیم آورد. وی با اشاره به این که بخش کشاورزی با توجه به نقش اساسی که در زمینه ارتقا 
سطح تولید و اشتغال دارد همواره یکی از ارکان مهم توسعه اقتصادی استان است، افزود: بخش کشاورزی 
قم در حوزه های مختلف ظرفیت های متعددی برای اشتغالزایی دارد که یکی از مهمترین آن ها، فعالیت در 
زمینه پرورش ماهیان زینتی است و به همین دلیل از سرمایه گذاران و علاقه مندان به راه اندازی کسب و 

کار در این زمینه، حمایت خواهیم کرد.
 رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: همچنین توسعه هشت درصدی ظرفیت تولید شیلات را در 
دستور کار داریم و در همین خصوص تا پایان سال جاری بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ تُن انواع ماهیان سردابی و 
گرمابی در استخرهای پرورش ماهی استان قم تولید و به بازار مصرف ارائه خواهد شد. وی بیان داشت: از 
آنجا که یکی از مهمترین برنامه های سازمان جهاد کشاورزی قم در کنار تامین امنیت غذایی مردم، توجه 
به ارزش غذایی و سلامت محصولات تولید شده است، ارتقا سطح تولید شیلات در استان و تلاش برای 

تسهیل دسترسی مردم به آن، به طور حتم نقش موثری در تحقق اهداف این برنامه خواهد داشت.
 

رئیس شعبه اجرای احکام تعزیرات حکومتی قم خبرداد:

وصول جریمه از قاچاقچی لوازم خانگی
رئیس شعبه اجرای احکام تعزیرات حکومتی قم گفت:حکم صادره در خصوص پرونده قاچاق انواع لوازم 

خانگی در قم اجرا شد.
حسین احمدلو اظهار داشت: پرونده قاچاق انواع لوازم خانگی به ارزش پنج میلیارد ریال در شعبه پنجم 

بدوی تعزیرات حکومتی استان قم رسیدگی شد.
وی افزود: شعبه متهم را علاوه بر ضبط کالای قاچاق به پرداخت هفت میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال جزای 

نقدی محکوم کرد که پس از ارسال پرونده به اداره اجرای احکام وصول شد.
احمدلو گفت: ماموران نیروی انتظامی استان در بازرسی از خودروهای عبوری در محور کاشان به قم 
کالای به ظن قاچاق را در پوشش بار تره بار و سبزی از یک دستگاه خودروی کامیون کشف و پرونده آن را 

برای رسیدگی به تعزیرات حکومتی استان ارسال کردند.

سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد:

پیشرفت فیزیکی 83 درصدی
 اجرای تونل غدیر

سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: اجرای تونل غدیر در 
قم ۸۳ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و در چند ماه آینده آماده بهره برداری است.

تونل غدیر اظهار  پروژه  به اجرای  اشاره  با  مسعود بخشی در گفت وگویی 
داشت: این پروژه به صورت غیرهم سطح، خیابان معلم را از کد منفی دو عبور 

می دهد و بخشی نیز در کد منفی یک، به صورت پارکینگ اجرایی می شود.
وی با بیان اینکه طول کل پروژه ۵۰۰ متر و مبلغ اولیه قرارداد نیز حدود ۸۰ 
میلیارد تومان بوده است که دو سال قبل آغاز شد، گفت: با توجه به انبوهی 
از تأسیسات معارض اعم از گاز، آب و برق در هسته مرکزی شهر و جابه جایی 
تأسیسات، روال اجرای پروژه کند شد؛ بااین حال از مهلت قانونی پروژه چند 

ماهی باقی مانده و روی ۸۳ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم مطرح کرد: قرار است روی 
سطح تونل که کار عملیات اسلپ ها و عرشه ها تکمیل شده عملیات نهایی 
جدول گذاری و آب های سطحی کار و حداکثر تا یک ماه دیگر سطح صفر را 

برنامه ریزی کرده ایم تا آماده شود.
وی با تأکید بر اینکه همچنین محور مستقیم معلم را که به علت اجرای پروژه 
مجبور به انحراف ترافیک شده بودیم  به محور خودش برمی گردد و عملیات زیر 
تونل به موازات آن انجام می شود، افزود: در چندین جبهه خاک برداری و دیواره 
سازی تونل و سایر مباحث و موارد دیگر در تونل در حال انجام است و این پروژه تا 
چند ماه آینده آماده بهره برداری بوده و در اختیار شهروندان قرار خواهد گرفت.

بخشی با اشاره به اینکه این پروژه در راستای یکی از رینگ های ترافیکی جهت 
کاهش ترافیک و در جهت برنامه تفضیلی مطالعه شده کل ترافیک سطح شهر 
است، یادآور شد: بلوار عماریاسر از محدوده بزرگراه امام علی)ع( شروع می شود 
و از ۱۵ خرداد عبور کرده و به هسته مرکزی شهر می رسد و از زیر خیابان معلم 

عبور می نماید.
وی خاطرنشان کرد: همه این اقدامات به نوعی در راستای مطالعات ترافیکی 
انجام شده و در چارچوب طرح تفصیلی ترافیک شهر اتفاق می افتد و هرساله 
تعداد زیادی از این پروژه ها آغاز و تکمیل می شود تا شاهد روان شدن ترافیک و 

ایمن شدن عبور و مرور در سطح شهر باشیم.
سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم اظهار داشت: مبلغ قرارداد 
در پروژه عماریاسر برای دو سال قبل بوده که با احتساب تعدیل ها بیش از ۱۸۰ 
میلیارد تومان احداث خود سازه تونل هزینه داشته و برای شهرداری این رقم 

فراتر از تملکاتی بوده که در مسیر پروژه بوده است.
 

معاون شهردار قم مطرح کرد:

مدیریت پسماند قم الگوی 
زیست محیطی کلان شهرها

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم گفت: فرآیندی که در 
شهر قم در حوزه مدیریت پسماند جریان دارد که می تواند به عنوان الگوی 

زیست محیطی برای تمام شهر کشور باشد .
مهدی اصفهانیان مقدم در جلسه شورای سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
قم که در سالن شهید مولوی شهرداری برگزار شد، وظیفه شهرداری را مدیریت 
بهینه پسماندهای شهری از مبدأ تا مقصد عنوان کرد و افزود: قم نخستین 
کلان شهری بوده که دفن مستقیم پسماندهای شهری را به صفر رسانده است .
وی با اشاره به افتتاح خط پردازش شماره ۲ در بهمن ماه سال گذشته، ادامه 
داد: فرآیندی که در شهر قم در حوزه مدیریت پسماند جریان دارد، می تواند 

به عنوان الگوی زیست محیطی برای تمام شهر کشور باشد .
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر تسریع در 
پروژه های پیرولیز و ریجکت گفت: برنامه های سازمان نسبت به انجام سبک و 

سیاق این دو پروژه با سرمایه گذار تعریف و ارائه شود .
اصفهانیان مقدم ابراز کرد: فرآیند استحصال انرژی از پسماندها و ریجکت در 
دستور کار شورای سازمان قرار گرفته است و فرایند عملیاتی در جلسات آتی 

ارائه می شود.
وی با اشاره به هماهنگی های لازم جهت امضای تفاهم نامه با مجتمع سیمان 
نیزار در جهت تأمین سوخت و گاز، گفت: اخذ انشعاب گاز و فاضلاب برای 
سایت به منظور ادامه توسعه فضای سبز لازم و ضروری است که این موضوع 

توسط مجموعه مدیریتی سازمان پیگیری می شود .
توسط  فرهنگ شهروندی  آموزش های  ارائه  به  ادامه سخنان خود  در  وی 
سازمان مدیریت پسماند اشاره کرد و گفت: با مشارکت شهروندان در موضوعات 

شهری کیفیت و سرعت ارائه خدمات افزایش می یابد .
 

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

احداث شهرک بازیافت در دستور 
کارقرار گیرد

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم گفت: سازمان 
مدیریت پسماند در حوزه آموزش و فرهنگ شهروندی، اقدامات خوبی صورت 

پذیرفته است که باید به صورت مداوم انجام شود .
مجتبی سبحانی در جلسه شورای سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
که در سالن شهید مولوی شهرداری برگزار شد، با اشاره به ارائه برنامه های 
گروه های  حضور  داشت:  اظهار  شهر،  عمومی  محیط های  در  آموزشی 
نمایشی علاوه بر اجرای رسالت آموزش و فرهنگ سازی گویای پویایی شهر 

و شهرداری است .
وی خاطرنشان کرد: سازمان مدیریت پسماند در حوزه فرهنگ شهروندی 
گام های درست و مناسبی برداشته است که باید در این مسیر به صورت مداوم 

در حرکت باشد .
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم در ادامه بر آغاز 
طرح جمع آوری و پلمپ گاراژهای ضایعاتی اشاره کرد و افزود: این طرح باید 
ادامه دار باشد تا به نتیجه درست برسد و آمار این معضل اجتماعی کاهشی 
شود.وی اضافه کرد: احداث شهرک بازیافت نیز در دستور کار قرار گیرد تا انتقال 

مشاغل مزاحم شهری نیز از داخل بافت شهری به سایت البرز انجام شود .

مدیر منطقه شش خبر داد:

اخذ گواهی نامه استاندارد مجموعه 
بازی های بوستان ها 

مجموعه  استاندارد  گواهی نامه  اخذ  از  قم  شهرداری  شش  منطقه  مدیر 
زمین های بازی در بوستان های سطح منطقه خبر داد.

افزایش سطح  با اعلام این خبر اظهار داشت: در راستای  احمد ترکمن 
شهروندان  استفاده  برای  امن  محلی  کردن  فراهم  و  بوستان ها  ایمنی 
علی الخصوص کودکان و نوجوانان اقدام به اخذ این گواهی نامه از سازمان 

مربوطه نموده ایم  .
وی با بیان اینکه در منطقه شش بیش از ۴۴ بوستان محلی و ۲ بوستان 
جنگلی وجود دارد، ابراز کرد: با تلاش همکاران در حوزه خدمات شهری و 
فضای سبز، تمامی بوستان هایی که در آن ها مجموعه زمین بازی قرار دارد از این 

گواهی نامه برخوردار شده اند .
مدیر منطقه شش شهرداری قم ادامه داد: اخذ این  گواهی نامه از مدت ها 
قبل شروع و در مرحله نهایی آن بوستان های انارستان،  اردیبهشت و تبسم از 

این مجوز برخوردار شدند .
وی در خاتمه تصریح کرد: تمام تلاش مدیریت شهری بر آن است که محیطی 
امن، ایمن، شاداب و درخور شأن شهروندان آماده و جهت بهره برداری در اختیار 

آنان قرار دهد.

عکاس :مهدی مریزاد

 رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان 
قم گفت: برای ایام دهه امامت و ولایت به ویژه عید 
غدیر خم ۲ هزار عنوان برنامه، مراسم و پاسداشت 
و  فرخنده  روزهای  این  طی  که  شده،  دیده  درقم 

مبارک در حال برگزاری است.
در نشست  ذاکری  الاسلام محمدحسن  حجت 
با  قم  استان  غدیر  سعید  عید  بزرگداشت  خبری 
امامت  دهه  برنامه های  تشریح  و  تبیین  موضوع 
هماهنگی  شورای  جلسات  سالن  در  که  ولایت  و 
تبلیغات اسلامی استان قم برگزار شد، اظهار کرد: 
تاکیدات بسیاری به عید غدیر و در راستای اهمیت 

این روز در اسلام شده است.
وی با اشاره به اینکه در روایات اهل بیت)ع( اطعام 
و  شادی  فقرا،  از  دستگیری  دادن،  هدیه  دادن، 
سرور، نیکوکاری، توسعه بر خانواده، تبریک و تبسم 
و ... در روز عید غدیر تأکید شده است، مطرح کرد: 
بر اساس آموزه های اهل بیت)ع( برای پاسداشت 
روز عید غدیر ستاد بزرگداشت دهه امامت و ولایت 
در استان قم از ماه ها قبل فعالیت خود را آغاز کرده 
است. رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
استان قم با بیان اینکه بیش از دو هزار عنوان برنامه و 
مراسم برای این ایام درنظر گرفته شده است، عنوان 
کرد: این برنامه ها در تمام سطح استان و حتی در 

روستاها نیز دنبال خواهد شد.
مراسم  برپایی  و  جشن ها  اینکه  به  اشاره  با  وی 
شادی و سرور محور اصلی این برنامه ها هستند، 
که  اطعام غدیر  بحث  خاطرنشان کرد: همچنین 
با  جدّیت  با  نیز  است  روز  این  سفارشات  ازجمله 
محوریت حرم مطهر حضرت معصومه)س( دنبال 

می شود.
مواسات  اینکه  بیان  با  ذاکری  الاسلام  حجت 
مؤمنانه و دستگیری از خانواده های مستمندان نیز 
در برنامه ها حضور دارد، تصریح کرد: آزادی زندانیان 
جرایم غیر عمد، تهیه جهیزیه برای نیازمندان توسط 
کمیته امداد و خیرین و مراسمات مختلف دیگر در 

سطح شهر نیز در این ایام برگزار می شود.
وی با اشاره به اینکه برنامه  اصلی در این روز کاروان 

شادی غدیر است، یادآور شد: این مراسم در عصر 
روز عید غدیر از ساعت ۱۷ و ۳۰ دقیقه در مسیر بلوار 
پیامبر اعظم)ص( به سمت مسجد مقدس جمکران 
اجرا می شود.  رئیس ستاد دهه امامت و ولایت با 
بیان اینکه در خطبه عید غدیر توجه به حضرت ولی 
ابراز کرد: حرکت کاروان  نمایان است،  عصر)عج( 
غدیر در این روز نیز در همین راستا خواهد بود و 
در مسجد مقدس جمکران همراه با بیعت با امام 

زمان)عج( خواهد بود.
رشد ۱۰۰ درصدی برگزاری جشن های امامت 

و ولایت در بوستان ها
دبیر ستاد دهه امامت و ولایت و بزرگداشت عید 
نیز دراین نشست خبری  قم   استان  سعید غدیر 
گفت: امسال برگزاری جشن های امامت و ولایت 
افزایش  بوستان های سطح شهر ۱۰۰ در صد  در 
داشته است. حجت الاسلام والمسلمین سید احمد 
طباطبایی نژاد با اشاره به اینکه برنامه های این دهه 
از عید قربان آغاز شد و تا روز مباهله ادامه خواهد 
داشت، اظهار داشت: فضاسازی شهر و آذین بندی 
شهر از مواردی است که به تدریج تا عید غدیر ادامه 
خواهد یافت. وی با بیان اینکه این فضاسازی توسط 
مردم و شهرداری دنبال می شود، مطرح کرد: در 
نقطه شهر در شب عید غدیر شاهد  از ۵۰  بیش 

نورافشانی خواهیم بود.
سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
این  در  پویش  دو  اینکه  به  اشاره  با  قم  شهرداری 
دنبال  امیرالمؤمنین)ع(  به  ارادت  محوریت  با  ایام 
خواهد شد، عنوان کرد: پایان برنامه های عید غدیر 
نیز حرکت کاروان شادی به سمت مسجد مقدس 

جمکران خواهد بود.
وی با تأکید بر اینکه در بلوار پیامبر اعظم)ص( 
محور تزئینات، سادات شهید هستند، خاطرنشان 
کرد: تاکنون بیش از ۷۰ موکب برای عید غدیر در 
فعالیت  درخواست  اعظم)ص(  پیامبر  بلوار  مسیر 

داده اند که حداقل ۵۰ مورد آن تائید خواهند شد.
زیرساخت ها  اینکه  به  اشاره  با  طباطبایی نژاد 
شد،  خواهد  انجام  مردم  و  قم  شهرداری  توسط 

تصریح کرد: خوشبختانه آموزش و پرورش استان 
قم در برنامه های عید غدیر خم فعالیت های خوب و 

گسترده ای را در نظر گرفته است.
سازمان تبلیغات اسلامی نیز جشن و پذیرایی را در 

۱۵۷ مسجد دنبال می کند 
نورافشانی ۵۰ نقطه  شهرقم در شب عید غدیر
نیز  اسلامی  تبلیغات  اینکه سازمان  بیان  با  وی 
جشن و پذیرایی را در ۱۵۷ مسجد دنبال می کند، 
یادآور شد: برپایی غرفه و برنامه های جنگ شادی در 
بیش از ۴۰ بوستان  توسط سازمان تبلیغات و مراکز 

مختلف دنبال می شود.
دبیر ستاد دهه امامت و ولایت و بزرگداشت عید 
سعید غدیر استان قم از سرکشی از ۲۵۰ خانواده 
و  داد  خبر  قم  استان  سپاه  توسط  سادات  شهید 
بوستان های  در  جشن ها  برگزاری  امسال  گفت: 

سطح شهر ۱۰۰ در صد افزایش داشته است.
وی با اشاره به اینکه جشن های ویژه قرآنی در این 
بوستان ها دنبال می شود، اذعان کرد: تهیه و توزیع 
نیز دنبال  ایام  این  با  بسته های معیشتی مناسب 
می شود. حجت الاسلام والمسلمین طباطبایی نژاد 
غدیر،  شب شعر  نمایشگاه ها،  برپایی  داد:  ادامه 
نمایش خیابانی و ... نیز توسط اداره کل فرهنگ و 

ارشاد اسلامی در این ایام دنبال می شود.
نیز  و جوانان  ورزش  اداره کل  اینکه  بیان  با  وی 
نسبت به برگزاری مسابقات، جشنواره ها، کارگاه ها و 
تجلیل از پیشکسوتان سادات اهتمام خواهد داشت، 
ابراز کرد: در بخش ها و مناطق مختلف استان قم نیز 

برنامه های متعددی مدنظر قرار گرفته است.
سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
شهرداری قم از جلوس سادات در یکی از مساجد 
شهرستان جعفرآباد یادکرد و گفت: در نظر داریم 
به تدریج این سنت را در داخل شهر قم نیز رواج دهیم 

که سادات در مساجد اجتماع داشته باشند.
وی با اشاره به اینکه درخواست های بسیاری برای 
برگزاری جشن ها و برنامه ها ارسال شده است، اظهار 
و  کیفی  رشد  شاهد  خوشبختانه  امسال  داشت: 

کمی در اجرای برنامه های عید غدیر خواهیم بود.

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم خبرداد:

پیش بینی2 هزارعنوان برنامه برای عید غدیرخم


